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Премиери Проблем Отличия

Стр. 26

Играят “Фалстаф”
на Верди днес в Русе и в София

Стр. 5

Болни принудени да доплащат
лекарства за епилепсия

Стр. 31

Два европейски медала
извоюваха борците ни в Тбилиси

Стр. 3

Предупреждение
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Самочувствие

Никозия отхвърли
„помощта” на кредиторите

Стр. 9

Отчаяние

Шести човек
се самозапали за месец

Стр. 2
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Може да загубим 800 млн. евро
по оперативните програми

Няколко
ÄÓÌÈ

Георги
ГЕОРГИЕВ

Граждани и експерти
от атомния бранш пред-
ложиха вчера да бъдат
пуснати отново в експло-
атация 3 и 4 блок на АЕЦ
“Козлодуй”. Идеята е пре-
красна, поддържаме я
напълно, но има един
малък проблем. Тя не може
да се изпълни. Първо, няма
правителство в Бълга-
рия, което да се нагърби
с тази задача. Второ,
вече започна демонтира-
нето на двата малки бло-
ка. Има нещо символично
в това, че разглобяване-
то им се извършва в мо-
мент, когато българите
скочиха срещу високите
цени на тока, а точно
тези блокове произвеж-
даха най-евтиния ток и
щяха и досега да го про-
извеждат, ако не бяха
принесени в жертва на
членството ни в ЕС.
Жертва, която с всяка
измината година изглеж-
да все по-безсмислена.

Виновни за това са
българските правител-
ства от 1993 г. до това
на НДСВ, което сложи
кръст на 3 и 4 блок. Има-
ше протести, имаше една
подписка от 500 000 гла-
са “против”, която “из-
чезна” в парламента. Очи-
те на НДСВ бяха донякъ-
де “измити” от решение-
то за строежа на АЕЦ
“Белене”. Решение, при-
ветствано от българ-
ския народ, спряно от пра-
вителството на ГЕРБ под
одобрителните възгласи
на САЩ и българската
десница. После пак имах-
ме подписка и референдум
дори, и накрая, пак по вре-
ме на протестите, депу-
татите от ГЕРБ и десни-
цата туриха кръст на
“Белене”.

Това е сагата на
българската ядрена енер-
гетика - надежди, подиг-
равки с народа, угаждане
на чужди интереси, пак
надежди, пак подигравки с
народната воля, пак угаж-
дане на чужди интереси.
Не е възможно да върнем
малките блокове, но е
възможно да не допуснем
до властта тези, които
убиха ядрената енергети-
ка у нас.

Жертви

МАЛКИТЕ ПОБЕДИ
НА НАРОДНАТА ТОЯГА

Стр. 11

Трети и Четвърти блок на
АЕЦ “Козлодуй” да бъдат пус-
нати незабавно. За това на-
стояха вчера от Радикалното
крило на протестите и Народ-
ното социално движение. По
техни изчисления, с пускане-
то в експлоатация на двата

Искат пускане на 3
и 4 блок на „Козлодуй”
Експлоатацията им ще свали цената
на тока с 25%, твърдят експерти

“САЩ поддържат Израел, защото това отговаря на фундаменталните интереси за нашата
безопасност. Това ни прави силни, по-процъфтяващи, а светът като цяло - по-хубав”, заяви вчера
американският президент Барак Обама при пристигането си на официално посещение в Израел.
“Аз с увереност обявявам, че нашият съюз е вечен. Той е завинаги!”

Стр. 13

ŒÚ‚ÓÂÌÓ ÔËÒÏÓ Ì‡ ËÁ‚ÂÒÚ-
ÌËˇ ÔËÒ‡ÚÂÎ Ë ÙËÎÓÒÓÙ.

блока цената на електроенер-
гията може да падне с 25%.

Двата реактора могат да
работят още 30-35 години и
могат да издържат на всички
вътрешни и външни бедствия,
посочи бившият директор на
“Козлодуй” Красимир Нико-

лов. Той призова служебния
премиер да обособи в отдел-
но дружество двата блока и
да се започне бързата им ек-
сплоатация. По думите му спи-
рането на първите четири
блока на АЕЦ “Козлодуй” не
е било продиктувано от ЕС, а

е изкуствено предизвикано за
облаги на монополите. Ядре-
ният експерт Ангел Гоцев
подкрепи искането и изтъкна,
че разрушаването на един
ядрен блок струва колкото и
неговото построяване - над 1
млрд. лв.
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България

П

ни, след като от БСП
публично попитаха
главния прокурор
Сотир Цацаров дали
бившият земеделски
министър Мирослав

ОКАЗВАН Е НАТИСК НА ПРОКУРОР,
РАЗСЛЕДВАЛ НАЙДЕНОВ
Прокурорът, наблюдаващ разследването срещу бившия земеделски министър Мирослав
Найденов, е получил съвет “да не се занимава”, за да не му се случи нещо, твърди
“Капитал”. Вестникът се позовава на свой високопоставен източник. Магистратът дори е
получил предложение за охрана, което отказал. Според “Капитал” Найденов е бил преду-
преден, че е обект на подслушване и е изхвърлил телефоните си.
Твърди се, че причина за разследването е поръчка на храни за бедни, която е трябвало
да се възложи на фирма “ЧЕХ - ЙОСИФ НОВОСАД” ООД, а стойността й от 17 млн. лв. е
силно завишена. Разследвано е и възстановяването на ДДС по поръчката. Фактор в
разследването са бившият директор на фонд “Земеделие” Калина Илиева и заместникът
й Ангел Кинанов, откъдето идва сигналът. Кинанов променял показанията си няколко
пъти, което затруднило проверката. Разработката по аферата била в отдела за борба с
корупцията в ДАНС, която по време на разследването се ръководи от настоящия шеф на
кабинета на президента Цветлин Йовчев.
Част от тези факти бяха оповестени от РЗС в края на 2010 г., но тогава Найденов ги
отхвърли. На въпрос дали е бил подслушван, той заяви тогава, че голямата му дъщеря
се е “разстроила, че може да са й записвали разговорите с гаджето”.

Прокуратурата ще разследва
земеделското министерство
След сигнал на БСП, че ДАНС е дала Мирослав Найденов за разследване, Сотир Цацаров
призна, че е имало дело със сходни твърдения през 2009 г.

Цацаров е разпоредил не-
забавна проверка на хода на
делото и провеждане на актив-
ни действия по разследването.
Главният прокурор твърди, че
до него не е постъпвал сигнал
от наблюдаващ делото проку-
рор с твърдения за “получени
заплахи от висш политик” или
за опити за упражняване на
натиск. За изясняването на об-
стоятелствата се извършва про-
верка в отдел “Инспекторат” във
Върховната касационна проку-
ратура. Оттам обещават да ин-
формират своевременно за ре-
зултатите от проверките и за
разследването по досъдебното
производство.

ДУМА припомня, че Явор
Гечев от БСП отправи няколко
въпроса към главния прокурор.
Социалистите настояват да
знаят дали в Софийската град-
ска прокуратура има досъдеб-
но производство за дейността
на Найденов като министър,
защо е заведено и какво пише
в сигнала на ДАНС. “Вярно ли

е, че има 3 направления с раз-
лични свидетели: за организи-
рана престъпна група за търго-
вия с влияние; за оказване на
натиск от висши служители на
МЗХ и депутати от ГЕРБ при
провеждане на обществена
поръчка от ЕС, касаеща нуж-

дите на най-нуждаещите се; за
предлагане на подкуп. Какво
точно пише в сигнала на
ДАНС, не сочи ли за корупция
в МЗХ и ДФ “Земеделие”?”,
попитаха от БСП. Сред въпро-
сите, които още нямат отговор,
е дали лица от фонда са дава-

ли показания, има ли защите-
ни свидетели по производство-
то и има ли депозиран сигнал
до главния прокурор от наблю-
даващия прокурор, в който се
посочва заплаха от висш по-
литик заради досъдебното про-
изводство.

Д
Найденов е разследван по сиг-
нал на ДАНС за участие в
престъпна група за търговия с
влияние, от прокуратурата из-
лязоха с позиция, че той не е
обвиняем, но признаха, че дело
със сходни твърдения същест-
вува.

Официалната позиция гласи,
че на 9 ноември 2009 г. Софий-
ската градска прокуратура е об-
разувала дело, “по което пред-
мет на разследване са факти,
идентични с изнесените на пре-
сконференцията на 18 март
2013 г.” Разследването обаче
се води срещу неизвестен
извършител и по него няма
привлечен като обвиняем кон-
кретен заподозрян за участие
в организирана престъпна дей-
ност в Министерството на земе-
делието и храните.

Фондация “Искам бебе” връчи годишните си награди “Ангели на благодарността”.
Проявата беше под патронажа на президента Росен Плевнелиев

Протестиращите металурзи от Олов-
но-цинковия комбинат в Кърджали отпра-
виха вчера ултиматум към новия собстве-
ник “Хармони 2012” до петък да се срещ-
нат и да отговорят на въпросите им за
съдбата на безработните. “Ако до края
на седмицата никой от фирмата не дой-
де при нас да ни каже кога производст-
вата се възобновяват и колко работници
ще бъдат отново наети или поне не оп-
ределят скорошна дата за среща, пре-
минаваме към радикални действия, в това
число и блокади”, заяви водачът на бун-
туващите се Стефан Атанасов. Той уточ-
ни, че ще бъдат блокирани както входът
на завода, така и улици, и кръстовища.

реме е да има нов водач на ли-
стата на БСП в Пловдив-област.
Тази позиция изрази вчера на
заседание на Предизборния щаб

МУТАФЧИЕВ СЕ ОТТЕГЛЯ
ОТ ВОДАЧЕСКОТО МЯСТО
В ЛИСТАТА В ПЛОВДИВ-ОБЛАСТ

Станишев:
Изборите не са конкурс по красота
Павлета ГЕОРГИЕВА

Изборите не са кон-
курс по харесване и кра-
сота. Така Сергей Стани-
шев коментира номина-
циите за депутатските
листи, които станаха из-
вестни преди дни. Ли-
дерът на БСП подчерта,
че трябва да се говори
за политики, за възмож-
ните решения за излиза-
не от кризата и за реша-

ване на проблемите.
Според Станишев

обръщането на ГЕРБ към
признати имена като
Станка Златева показва
какво ще правят бившите
управляващи - ще се по-
стараят максимално да
скрият на втори план ви-
новниците за разрухата,
която оставят, и да излъ-
жат българите с популяр-
ни и известни имена, смя-
та Станишев. “Това не е

нашият подход. Хората,
които ще се кандидатират
и от БСП, и като наша
гражданска листа, трябва
да бъдат най-вече с ясна
гражданска позиция по
актуалните въпроси на
страната”, подчерта той.
Кампанията на БСП ще
бъде лице в лице. Леви-
цата ще даде шанс на хо-
рата да бъдат чути, да
чуят други мнения и на-
края да сформират свое.

от политическа дейност и ще участва в
тези избори. “Основание за моята пози-
ция е всичко това, което реализирахме
през нашето управление съвместно с
всички вас. За четири години - над 400
км изграждане, ремонт и рехабилитация
на пътната мрежа за над 120 млн. лв. в
областта. Изграден бе нов пътнически
терминал на летище Пловдив, ремонти-
раха се много детски градини, училища
и читалища. Клеветите никога не могат
да зачеркнат това, което оставихме на
хората”, допълни Мутафчиев. Според
него левицата е длъжна да победи на
тези избори.

МЕТАЛУРЗИТЕ С УЛТИМАТУМ
КЪМ ИНВЕСТИТОРА В ОЦК

ДУМА припомня, че подобни бло-
кади затрудняваха движението в
продължение на месеци през минала-
та година след 1 март. Бившият преми-
ер Бойко Борисов няколко пъти при-
стигаше с министри и обещаваше
възкресение за металургичното пред-
приятие, затънало в неимоверно теж-
ки дългове към кредиторите и работ-
ниците. В средата на септември Бори-
сов доведе в Кърджали новите инвес-
титори от прясно регистрираната фир-
ма “Хармони 2012”. Тогава представи-
телите й публично обещаха скоростен
рестарт и модернизация на производ-
ствените мощности.

В
на Областния съвет на социалистите
Петър Мутафчиев. Той благодари на
председателите на общинските съвети
на БСП за оказаното му доверие като
водач на листа на Коалиция за Бълга-
рия за четири изборни мандата, но е
категоричен, че е време за промяна.

Надявам се, че ще изберем човек с
опит в политиката, но и доказал, че може
да работи в полза на хората, допълни
Мутафчиев. Той заяви, че не се отказва

Снимка БГНЕС

Предстои да бъде
проведен конкурс за из-
бор на фирма преброи-
тел и до 26 март се очак-
ват офертите. “Ако споде-
ля решението, което съм
взел, това би могло да
повлияе върху избора на
преброител. Да, взел съм
решението, но ще го
оповестя, когато приклю-
чи процедурата за избор
на преброител”. Това за-
яви премиерът във
връзка със скандалните
изказвания на председа-

Премиерът решил за Константинов,
ще го обяви в края на месеца
Веселка ВЕНКОВА теля на “Информационно

обслужване” Михаил
Константинов.

Името на спечелила-
та компания ще стане из-
вестно в края на март, а
изявлението на служеб-
ния премиер поражда ос-
нователни въпроси.

Нямам никакви основа-
ния и не поставям под
въпрос нито професио-
налното достойнство на
проф. Константинов, нито
неговия морален интегри-
тет, посочи Райков. Хипо-
тезите, че би могъл да то-
лерира манипулации при

преброяването, за него
били “очевидно неумест-
ни”, защото проф. Кон-
стантинов бил “човек с
очевидни качества”, за-
служаващ не само преми-
ерското, но и уважението
на журналистите, назида
служебният премиер. Той
призна обаче, че “публич-
ните му изявления
хвърлят сериозна сянка
на съмнение върху него-
вата политическа безпри-
страстност - оценката ми
е категорична и съвпада
с оценката на редица
политически лидери”.

иректорът на списание “НАТО и България” Веселин Василев разго-
рещи пресконференцията на ГЕРБ, като заплаши да се самозапали
на 29 март пред президентството. Той уточни, че ще стори това,
държейки в едната си ръка споразумението за приемането на
България в Алианса, а в другата - документа за присъединяването
към ЕС. “Девет журналисти ще останат без работа, защото издание-
то няма пари да се самоиздържа. Ние не рекламираме фирми, които
са в обръчите, а списанието ни струва 6 лв.”, обясни мотивите си
Василев. Но то не се купува, защото не показваме голи жени на
страниците си, размаха той последния брой на “НАТО и България”,
корицата на който беше илюстрирана със снимка на президента.
Излизаме веднъж на 2 месеца, уточни Василев. Той се похвали, че
списанието му е на 2 езика и се ползва от студентите по национал-
на сигурност. Нямаме пари, откакто ГЕРБ са на власт, чашата на
търпението ни преля, след като стана ясно, че дори няма пари за
брой, в който да отбележим приемането ни в Алианса, оплака се
журналистът.

Юлия КУЛИНСКА

Д

Шеф на списание заплаши
да се самозапали
Шеф на списание заплаши
да се самозапали
Шеф на списание заплаши
да се самозапали
Шеф на списание заплаши
да се самозапали
Шеф на списание заплаши
да се самозапали
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България
Цитат на деняЦитат на деня

Çà âñè÷êî íå ìîæåì äà áúäåì âèíîâíè.
Çà òîâà, êîåòî ñìå âèíîâíè, ñè ïîåìàìå
âèíàòà, íî çà âñåêè åäèí àêò - íå‘ ДИМИТЪР ГЛАВЧЕВ ОТ ГЕРБ НЕ ЧУВСТВА ГРАМ ВИНА

Община Брегово, обл. Видин, пл. “Централен”, на осно-
вание чл.44, ал.2 от ЗМСМА и чл.17, ал.1, ал.3 и ал.4 от
Наредба №2 от 15.03.2002 г. на МТСИТ, във връзка с реше-
ние №13, взето с протокол №02/20.02.2013 г. на общински
съвет  - Брегово, и Заповед №56/19.03.2013 г. на кмета на
община Брегово, открива конкурс за възлагане на общест-
вен превоз на пътници по автобусни линии от областна и
общинска транспортна схема от квотата на община Брегово.

Предмет на конкурса:
Извършване на превоз на пътници по маршрутни раз-

писания на автобусни линии, както следва:
1. Брегово - Видин - Брегово - Куделин - Брегово с час

на тръгване от Брегово - 16:00 ч. и от Видин - 17:00 ч.
2. Брегово - Куделин - Брегово - Видин - с час на

тръгване от Брегово - 11:00 ч. и от Видин - 13:00 ч.
Всеки кандидат може да участва за една или всички

автобусни линии. Срок за изпълнение на превозите - 10
години от датата на подписване на договора.

Изисквания към кандидатите:
В конкурса могат да участват всички български физиче-

ски и юридически лица, регистрирани като търговци по
смисъла на Търговския закон, както и техните обединения,
които да притежават лиценз за превоз на пътници на те-
риторията на Република България или лиценз на Общност-
та, да са финансово стабилни по смисъла на чл.4, т.3 от
Наредба №33 от 03.11.1999 г. на МТС, да не са  осъждани
за умишлени престъпления от общ характер по Наказател-
ния кодекс или не са лишени с влязла в сила присъда,
обявявани в несъстоятелност и не са в производство за
обявяване в несъстоятелност; не са осъждани за банкрут;
не се намират в ликвидация; не са лишени от правото да
упражняват търговска дейност; да нямат парични задълже-
ния към държавата или към осигурителните фондове, уста-
новени с влязъл в сила акт на компетентен орган; управи-
телите и членовете на управителните органи да не са
осъждани с влязла в сила присъда за престъпления против
собствеността или стопанството.

Кандидатите са длъжни да уведомят комисията за всич-
ки промени, произтичащи от възникване на публични
задължения.

Специфични минимални изисквания за участие:
1.Кандидатите е необходимо да осигурят максимум

3 /три/ автобуси клас II, III УВУ за извършване на превози
по автобусни линии, от които един резервен, Автобусите да
притежават удостоверения и карта за допълнителен пре-
глед, да разполагат със собствена или наета сервизна база
за обслужване и поддържане в изправност на автобусите;
автобусите да отговарят на изискванията за техническа из-
правност в наредбата по чл.147, ал.1 от Закона за движе-
ние по пътищата.

2.Кандидатите трябва да имат опит в извършване на
предмета на дейност минимум по три договора със сходен
предмет на дейност през последните пет години.

Предложението трябва да съдържа всички документи и
изисквания, посочени в конкурсната документация.

Всяко предложение следва да се представи лично или
от упълномощено лице в запечатан непрозрачен плик.

Документите за участие в конкурса се закупуват от
касата на община  Брегово до 17:00 часа на 11.04.2013 г.
срещу сумата от 50,00 /петдесет/ лв.

Кандидатите представят предложенията си в деловодст-
вото на община Брегово до 17:00 ч. на 19.04.2013 г.

Място, ден и час за разглеждане и оценяване на
предложенията: комисията, определена със заповед на
кмета на община Брегово, ще отвори предложенията в
заседателната зала на общината на 22.04.2013 г. от
12:30 часа.

ОБЯВА

подчерта Станишев.
Според него дори пари-
те, които са усвоени, не
са стигнали до хората, и
то в условията на тежка
икономическа и финан-
сова криза. Соцлидерът
се възмути, че получено-
то финансиране така и не
е довело до ръст в
българската икономика и
доходите на хората, не е
повишило заетостта.
Имаме основание да го-
ворим за провал на уп-
равлението на ГЕРБ, ка-
тегоричен бе той.

Станишев отново оп-
роверга твърденията на
Бойко Борисов, че при
управлението на Трой-
ната коалиция е имало
спрени еврофондове. Той
припомни, че през 2009
г. България е в златната
среда по усвояване на
трите основни еврофон-
да - между 12-о и 14-о
място. В момента сме на
23-то място по усвояване
на средства за развитие
на регионите и на 25-о
за социалния фонд. От-
носно Кохезионния фонд
от 15 държави страната
е десета. “България в мо-
мента е на опашката по

България може да
загуби 800 милиона евро
100-процентното усвояване на еврофондове е поредната
лъжа на Борисов, категоричен бе Сергей Станишев

губи 800 млн. евро по
оперативни програми на
ЕС, предупреди вчера
Сергей Станишев. Ли-
дерът на БСП определи
като поредната лъжа
думите, които бившият

премиер Бойко Борисов
усилено повтаряше, за-
явявайки, че България
ще усвои на 100% евро-
средствата. До края на
миналата година разпла-
щането е на ниво 36%,

усвояване на средствата
- на 24-то място с 44%
средно усвояване при
средно за ЕС - 55%. Това
е пряк резултат от пра-
вителството на г-н Бори-
сов”, категоричен бе
Станишев.

Социалистите са раз-
тревожени от “ножицата”
между изплатените и
сертифицираните от Ев-
рокомисията средства.
Лидерът на БСП отбля-
за, че разликата между
тях нараства неимоверно
и това е огромен риск от
загуба на средства и
плащане на тези пари от
гражданите. “През януа-
ри 2010 г. разликата
между изплатените сред-
ства и тези, признати за
валидни от ЕК, е 488
млн. лв. През февруари
2013 г. тази ножица на-
раства на 2,164 млрд.
Това е изключително
опасно. Какво правим,
ако значителна част не
бъдат сертифицирани?”,
попита той. Станишев
подчерта, че при манда-
та му България не е гу-

била безвъзвратно сред-
ства по оперативни про-
грами. Сега, при управ-
лението на Бойко Бори-
сов и конкретно на ми-
нистър Мирослав Найде-
нов, имаме безвъзвратно
пропилени 110 млн. евро,
заяви той. Соцлидерът
добави, че има реална
опасност да бъдат загу-
бени още 80 млн. евро в
сектора на земеделието.
“До края на 2013 г. по
всички оперативни про-
грами има опасност да
загубим 800 милиона
евро. Затова носи отго-
ворност правителството,
което си отиде”, катего-
ричен бе Станишев. Спо-
ред социалистите само
по ОП “Околна среда” са
сключени необезпечени
договори за над 2 млрд.
евро, а усвояемостта по
нея е едва 18%.

Оказва се, че митът за
100% усвояемост, който
налагаше г-н Борисов, е
абсолютно измислен и
имаме огромен проблем
в тази област, подчерта
Станишев.

Павлета ДАВИДОВА

З
а опасността Бъл-
гария да не усвои
25% от еврофон-
довете, които й се
полагат, и да за-

ремиерът Марин Райков освободи вчера повече-
то зам-министри, които в голямата си част са пар-
тийна назначения на ГЕРБ. Така от Министерст-
вото на земеделието си тръгна скандалната за-
местник-министърка Светлана Боянова, която бе
уволнена. В МВР на мястото на Веселин Вучков е
назначен зам.-министър Филип Гунев, в послед-
ните години е работил като старши анализатор
към Центъра за изследване на демокрацията. За
заместник на Юлиян Попов е назначена Малина
Крумова, ръководител на управляващия орган на
ОП “Околна среда 2007-2013 г.”, а от същия пост
е освободена Ивелина Василева. Зам.-министри
на труда и социалната политика стават Ваня Стой-
нева, Иванка Шалапатова и Петър Стоянов. От
поста й е освободена Зорница Русинова. Божан

Веселка ВЕНКОВА

Анализът на резервите в бюд-
жета, който наследяваме, е “тежко
упражнение”, призна премиерът
Марин Райков след първото засе-
дание на служебния кабинет. По
думите му бил открит хипотетичен
минимален резерв, с който ще
подпомогнат три целеви групи от
нуждаещи се. Райков допълни, че
ще бъде направено всичко
възможно енергийните помощи от
есента да бъдат пренасочени за
сега. Оказа се, че Марин Райков е
слушал внимателно съветите на
соцлидера Сергей Станишев. Иде-
ята за пренасочване на есенните
помощи бе дадена от социалисти-
те още в средата на февруари.

Вниманието на правителството
по т.нар. първи пакет от мерки ще
бъде насочено към програми за
заетост, към децата с увреждания и
към хората, на които била отказана
целева помощ за отопление поради
факта, че доходите им надхвърлят с
до 10 лв. лимитирания праг.

36 млн. лв. щели да бъдат раз-
пределени по програми за заетост,
а средствата щели да се насочват
към общините. Домакинствата с

Райков чу съветите на БСП

Бих желал Комисията за защита на конкуренцията да се
самосезира и да отговори кои са монполистите, какви картелни
споразумения се взимат - не мога да приема, че това не е
направено досега, заяви премиерът. По повод цените на тока и
ултимативните искания на ЕВН Райков бе категоричен, че цените
на тока няма да се увеличават.

Малко по-късно от КЗК пуснаха официална позиция по повод
на тези думи. В нея се казва, че не било работа на комисията
да установява кои са монополите в страната. Според становище-
то правото на ЕС не забранявало монополното или господства-
щото положение на предприятията.

деца с увреждания щели да полу-
чат еднократна помощ, за което
били заделени 1 млн. лв. Ще се
търсят резерви и за подпомагане
на още категории хора, увери Рай-
ков. Той обеща разследване на
цялата верига по ценообразуване
в енергетиката, “ако е възможно, и
чрез независим международен
одит”, и напомни за наказателната
процедура от ЕК срещу България
поради невъвеждането на Третия
енергиен пакет.

“В края на февруари размерът
на просрочените задължения на

централното и местно правителст-
во са 108 млн. и 173 млн. Спрямо
края на м.г. отчитаме задържане в
равнището на тези просрочия, а
спрямо същия период на предход-
ната година просрочените задъл-
жения намаляват с около 60 млн.
лв.”. Така отговори Марин Райков,
попитан от ДУМА кога служебният
кабинет ще се разплати с бизнеса,
както поръча президентът при
представяне на правителството, и
направи извода, че по този въпрос
се “създава неоснователно напре-
жение”.

КЗК ДА КАЖЕ КОИ СА
МОНОПОЛИСТИТЕ, ИСКА
МИНИСТЪР ПРЕДСЕДАТЕЛЯТ

Премиерът освободи зам.-министрите на ГЕРБ

ППППП
Стоянов, Ирена Младенова и Виолета Лорер са
назначени за зам.-министри на икономиката,
енергетиката и туризма, Снежана Благоева - на
земеделието и храните, Мариана Банчева - на
образованието, младежта и науката, Йордан Йов-
чев - на физическото възпитание и спорта, Ася
Давидова и Антон Лазаров - на отбраната, Лидия
Нейчева и Мирослав Ненков - на здравеопазва-
нето, Димитър Бонгалов - на правосъдието, Албе-
на Лазарова - на транспорта, информационните
технологии и съобщенията, проф. Мила Сантова и
Деяна Данаилова-Станилова - на културата.

От постовете им са освободени Августина
Цветкова и Валентин Радев от МО, Лазар Каме-
нов от МФВС,  Минчо Вичев от МЗ, Милена Да-
мянова от МОМН и Георги Стоев от МК.

Станишев бе категоричен, че ГЕРБ са се  провалили
напълно в европейската политика

Снимка Мариета ТОМОВА



4 ЧЕТВЪРТЪК 21 МАРТ 2013

България кратки
www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

П
НА БЪЛГАРСКИЯ АНТИФАШИСТКИ СЪЮЗ

ЗА “ИЗБОРИ 2013”
Гражданки и граждани,
Корумпираното управлението на ГЕРБ окон-

чателно доведе България до икономическа, со-
циална и духовна разруха.

Масовите улични протести на хората са спра-
ведливи. Те са против масовото обедняване на
българските граждани, против безработицата, мо-
нополите и социалната несправедливост.

Българският антифашистки съюз, верен на
своите традиции, се присъединява безрезервно
към борбата на гражданите за демократична,
правова и социална държава, за ликвидиране на
бедността и премахване на социалното неравен-
ство, за преодоляване на демографската криза и
завръщането на младите хора в отечеството.

Българските антифашисти са категорично про-
тив: погазване на човешките свободи и достойн-
ство, ксенофобски и екстремистки прояви. Ние
сме за връщане на държавния контрол в струк-
туроопределящите сектори на икономиката.

За БАС “Избори 2013” са важен политически
акт за бъдещето на социално-правовата система
в страната и укрепването на демократичните тра-
диции в България.

Призоваваме всички антифашисти, симпати-
занти, патриоти и честни българи да дадат своя
глас за кандидатите на левицата - Коалиция за
България, за пълна победа!

19.03.2013 г
София

ЦЕНТРАЛЕН СЪВЕТ
НА БЪЛГАРСКИЯ

АНТИФАШИСТКИ СЪЮЗ

ПРЕДСЕДАТЕЛ:

/Чавдар Стоименов/

О Б Р Ъ Щ Е Н И Е

Нямало да
има лустрация
във Външно

Премиерът и външен ми-
нистър Марин Райков заяви, че
няма да извършва никаква луст-
рация във външно министерство
и ще използва целия ресурс на
ведомството. “Нямаме закон за
лустрацията. Не искам никой да
се чувства маргинализиран в ра-
ботата на МВнР. Мобилизацията
да е пълна”, каза той. Предшест-
веникът на Райков Николай Мла-
денов свали политическото дове-
рие от кадрите на бившата
Държавна сигурност в дипломаци-
ята, като по негово предложение
бяха изтеглени повечето от тях,
които бяха посланици, а полити-
ческото ръководство не разчи-
таше много на тези в централна-
та администрация в София. Рай-
ков заяви още, че няма да прави
назначения под партиен натиск.

Лек трус край Бургас

Леко земетресение с магни-
туд 2,1 по скалата на Рихтер бе
регистрирано край Бургас вчера
в 13,09 ч., посочи справка в сайта
на Европейския сеизмологичен
център. Епицентърът на земет-
ресението бе на 8 км източно от
Средец, на 24 км югозападно от
Бургас и на 252 км южно от
Букурещ. Според Европейския
център дълбочината била 5 км.

За поетапна демонополизация на НЗОК се
разбраха Българският лекарски съюз и десница-
та. Надяваме се, че ще има поне един национа-
лен консенсус в страната - здравеопазването,
отбеляза председателят на УС на БЛС Цветан
Райчинов при подписването на споразумение с
ДСБ и Съюз “Единство”. Касата, обясни зам.-
председателят на БЛС Юлиан Йорданов, като
основно финансиращ орган беше одържавена
през годините и се ползваше от политическите
партии за финансиране на държавата. Целта е
институцията отново да стане независима обще-
ствена и така да се избегне създаденият хаос.

Приемането на принципите на споразуме-
нието ще гарантират, че здравните вноски ще
се използват само за лечение на хората, обяс-
ни Петър Москов, член на ръководството на
ДСБ. Като аргумент той посочи, че 2 млрд. лв.
от здравните вноски били отишли за инфраст-
руктурни проекти.

Според изчисленията на Иван Костов към
днешна дата пет пъти се е увеличил разходът на
НЗОК за лекарства в сравнение с началото на
реформата през 1999 г. От служебния министър
на здравеопазването искаме да се смени Над-
зорния съвет на НЗОК, за да не може сегашният
управител да върши произволни, самостоятелни
действия, заяви д-р Райчинов.

Още един човек се запа-
ли от отчаяние вчера. 41-го-
дишен мъж се е полял с
бензин и се е самозапалил
на стадиона в силистренско-

Още един се самозапали
от отчаяние и мизерия

Жителите на Кочериново вече се
радват на петата си двойка щъркели

Снимка Мариета ТОМОВА

Приликите между поколенията

Приятелите на Пламен Горанов от Варна настояват запи-
сите от 20 февруари, когато младият мъж се самозапали, да
не бъдат унищожавани и да станат достояние на предвари-
телно сформирана комисия от експерти, журналисти и близ-
ки на мъжа. Те са изпратили писмо до главния прокурор,
варненската полиция, районната прокуратура и общината.
Причината, провокирала близките на Пламен да напишат
писмото, са разпространяваните съмнения, че той не се е
самозапалил пред сградата на общината във Варна, а е бил
подпален. “В публичното пространство беше официално из-
несена информация, че досъдебното производство по слу-
чая е за установяване на евентуално подбудителство към
самоубийство. Това ни дава основание да се притесняваме
дали прокуратурата проверява обективно фактите и дали
събира доказателства за евентуално убийство на Пламен.
Нашата инициативна група е съставена от близки и прияте-
ли на Пламен, които добре го познаваха, и затова приемаме
слуховете за убийството на Пламен като много вероятни.
Молим ви да разпоредите те да бъдат проверени”, пишат
приятелите на варненеца.

От групата настояват да не се унищожават записите от
всички охранителни камери, опасващи сградата на община-
та, и да се запечатат харддисковете на записващите устрой-
ства на тези камери. Близките на Пламен искат записите да
бъдат запазени и след изтичането на 30-дневния срок за
текущ архив и последващ презапис на нови записи в систе-
мата, който изтича утре.

41-годишният мъж повтарял:
„Писна ми, няма хляб,
вече не се издържа”

то село Ситово. Сигналът за
случилото се е получен в 8
ч. на тел. 112. Горящото тяло
на мъжа е изгасено от хора,
които били наблизо. Мъжът

е приет в болницата в Сили-
стра с около 90% изгаряния.
Тогава още е бил контактен
и пред лекарите е разказал,
че е посегнал на живота си
от отчаяние. Той повтарял:
“Писна ми, няма хляб, вече
не се издържа”.

Управителят на Много-
профилната болница в Си-
листра д-р Даниела Коста-
динова съобщи, че състоя-
нието на мъжа е изключи-
телно тежко и ще бъде ле-
куван във Варна. По-късно
е транспортиран в клини-
ката по изгаряния към ВМА
във Варна.

Той е безработен с едно
дете. Кметът на Ситово Ни-
колай Неделчев съобщи, че
мъжът не е бил от селото,
живял е на квартира за
един-два месеца, след кое-
то изчезвал, а после пак се
връщал.

Това е шестият случай на
запалил се българин за по-
следния месец. Първо млад
мъж се самозапали в центъ-

ра на Велико Търново. Той
обяснил на човек, който се
опитвал да му помогне, че
го е направил, защото му е
писнало от живота. След
това 36-годишният Пламен
Горанов се самозапали пред
община Варна в знак на
протест срещу управление-
то на кмета Кирил Йорда-
нов. В сградата на община
Раднево се самозапали 53-
годишният Венцислав Васи-
лев. Мъжът направи крайна-
та стъпка от отчаяние, след
като дълго време и той, и
жена му са били безработ-
ни. И тримата починаха.

Миналата седмица 51-
годишен мъж се самозапа-
ли пред сградата на прези-
дентството в София. Той е с
25% изгаряния, изведен е от
изкуствената кома, но състо-
янието му остава много теж-
ко. Миньор от Бобов дол бе
петият самозапалил се от
бедност, въпреки че от по-
лицията обявиха, че става
въпрос за битов инцидент.

Софийският университет
разработва механизми,
чрез които преподавател-
ският труд да бъде оценя-
ван комплексно и диферен-
цирано, така че заплатите
да не зависят само от взети
и невзети часове. Това
съобщи зам.-ректорът проф.
Албена Чавдарова вчера.
Проектът се финансира с
497 315 лв. от оперативна
програма “Развитие на чо-
вешките ресурси” и ще
продължи две години.

До момента формиране-
то на работната заплата във

Близки на Пламен Горанов
искат записите от
камерите да се запазят

Десницата и БЛС
се договориха
за демонополизация
на НЗОК
Веселка ВЕНКОВА

СУ въвежда
диференцирани заплати

вузовете у нас става според
взетите часове съгласно
нормативите за преподава-
телска заетост индивидуал-
ни планове. При диференци-
раното заплащане обаче,
което ще бъде въведено с по-
мощта на проекта, ще бъдат
отчитани няколко показате-
ли като научноизследова-
телската работа, участията в
проекти и в различни работ-
ни комисии. Чавдарова оба-
че уточни, че новото форми-
ране на работните заплати
ще зависи все пак и от бюд-
жета на висшето училище.

Снимка БГНЕС
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П
Пациенти с епилепсия до-

плащат за скъпоструващо ле-
карство, научи ДУМА. Стойност-
та на препарата е между 53 и
176 лв. в зависимост от колко
милиграма са таблетките, а ако
е перорален разтвор, цената е
171 лв. Допреди дни НЗОК по-
емаше 100% стойността на
медикамента, но в позитивния
лекарствен списък вече е вклю-
чен генеричен препарат, а ка-
сата плаща само за лекарства

Болни доплащат
лекарства за епилепсия
Касата поема 100% стойността на медикаментите с най-ниската цена в група

Аида ПАНИКЯН
с най-ниската цена в група.

Големият проблем е, че па-
циентите научават за тези про-
мени едва като отидат в апте-
ката и не са подготвени за до-
плащането, коментира пред
ДУМА Веска Събева, председа-
тел на Асоциацията на родите-
ли на деца с епилепсия (АРДЕ).
В квартална аптека в София,
където над 2 десетилетия бо-
лен от епилепсия си купува
лекарството, аптекарката не
взема 20-те лева от дългого-
дишния клиент, за когото знае,

че е с инвалидна пенсия 135
лв. “Трупам загуби за аптеката,
но как да взема пари от бол-
ния”, казва жената.

Алтернативата е пациенти-
те да вземат генеричното ле-
карство, но не при всеки то би
работило, обясняват от АРДЕ.
От пациентската организация
са получили уверение от
българското представителство
на фирмата, която държи раз-
решителното за търговия с пре-
парата, че е възможно тя да
поеме стойността от лекарство-

то, която трябва да доплащат
пациентите. Най-вероятно про-
блемът ще бъде решен до 2
април.

Само за четвъртото триме-
сечие НЗОК е платила 3 450
491 лв. за лекарства за домаш-
но лечение на около 27 730
души с различни форми на при-
падъци.

Епилепсията е най-често
срещаното детско неврологич-
но заболяване, около 1,2% от
хората у нас страдат от него.
Има над 300 вида епилепсии,

групирани в три вида. При епи-
лепсията има малка наследст-
вена обремененост. Според
някои източници има увелича-
ване на случаите на болни от
епилепсия във време на кризи,
когато обществото живее в по-
бурни времена и недоимък. “Ня-
маме епидемиологична карти-
на за епилепсията в България.
Разчитаме само на данните на
НЗОК за това колко хора полу-
чават медикаменти, което
съвсем не е истинската карти-
на”, коментира Събева.

Бургас получи приза “Най-добрият
град за живеене в България” за 2012 г.
Кметът на морския град Димитър Николов
получи наградата от президента Росен
Плевнелиев. Класацията се провежда за
шеста поредна година. В проучването
участие взеха 27-те областни града, кои-
то бяха оценявани по 29 критерия.

Бургас получи максимален брой точ-
ки в областите чужди инвестиции, про-
цент на безработни граждани, бездомни
кучета, безплатен безжичен интернет на
обществени места, брой денонощни апте-

Общинският съвет в Горна Оряхови-
ца ще предложи МБАЛ “Св. Иван Рил-
ски” да изтегли кредит до 300 000 лв.
Предложението ще бъде внесено на 28
март. Средствата ще бъдат използвани
за разплащане с доставчици. За обез-
печаване на кредита общината ще
предложи собствен недвижим имот -

270 лица са осъдени
за сексуални престъпле-
ния срещу деца. Това обя-
ви вчера Калин Каменов,
директор на Държавната
агенция за закрила на де-
тето, по време на между-
народна конференция
“Подпомагане и реинтег-
рация на деца - жертви
на трафик: Подобряване
на политиката и практи-
ката в страните от Евро-
пейския съюз”.

Участниците във фору-
ма се обявиха за промяна
на Наказателния кодекс у
нас и по-строги наказания
за извършителите на

Жители на Златоград от няколко дни
протестират срещу фамилия от насил-
ници, които системно пребиват хора по
заведенията. Около 50 души се събра-
ха вчера да изразят недоволството си,
а миналата седмица тяхната бройка бе
стотици.

Според протестиращите мъжете от
фамилия Хаджихюсеин редовно се за-
яждали и сбивали по кръчмите с мест-
ни момчета, но все се разминавали с
леки наказания, тъй като били богати.

Напрежението в Златоград ескалира

Жителите на Симеоновград излизат
на протест срещу местното ВиК. Хората
са недоволни от високата цена и лошо-
то качество на водата в града. Над 100
души излязоха, за да протестират сре-
щу лошата вода. Протестиращите из-
дигнаха и лозунг “За отровната вода

Хора в Разград започ-
наха сами да пълнят дуп-
ките по улицата си, след
като стана ясно, че за
поредна година в местния
бюджет няма средства за
ремонти. Живеещите на
улица “Костур” заложиха
на доброволен труд,
ръчна количка, две лопа-
ти и асфалтови отпадъци,
за да променят поне мал-
ко към по-добро условия-
та, при които живеят,

ПРЕДЛАГАТ БОЛНИЦАТА В ГОРНА
ОРЯХОВИЦА ДА ИЗТЕГЛИ КРЕДИТ
ОТ 300 ХИЛЯДИ ЛЕВА

банков офис.
На предстоящата сесия ще бъде вне-

сено и предложение за увеличение на
капитала на МБАЛ “Св. Иван Рилски” с
около 85 хил. лв. На всяко тримесечие
ръководството на многопрофилната
болница ще представя финансов отчет
пред общинския съвет.

СИМЕОНОВГРАД НА ПРОТЕСТ
СРЕЩУ МЕСТНОТО ВИК

даваме пенсия една”.
Симеоновградчани плащат 2,48 лв.

за кубик вода. Тя обаче не става нито
за пиене, нито за пране, а често се
забранява и ползването й за готвене.
От чешмите ни тече червено-кафеника-
во-зелена течност, оплакват се хората.

Снимка Мариета ТОМОВА

Вечното приятелство

270 осъдени за сексуални
престъпления срещу деца

престъпления спрямо
деца. Досега много от
тези престъпници се
отърваваха с пробация
или с условни присъди,
уточни Каменов. По думи-
те му, трафикът с деца е
актуален и трудно решим
проблем за България. Той
се осъществява от орга-
низирана криминална
група от престъпници,
които рядко влизат в за-
твора, защото трудно се
стига до качествени сви-
детелски показания, уточ-
ни шефът на Агенцията за
закрила на детето. Често
участниците в трафика с

малчугани се отървават с
пробация или с усолвни
присъди, твърди той. 15
българчета, жертви на
трафик на хора, са били
върнати у нас през мина-
лия месец от гръцкия
град Солун, поясни Каме-
нов. Той припомни, че ми-
налата година агенцията
е била сезирана за 66
случая на български
деца, въвлечени в трафик,
като от тях 46 са момиче-
та и 18 - момчета. Според
Каменов друг важен про-
блем е, че повечето деца
са трафикирани от роди-
телите си.

Златоград негодува срещу
фамилия побойници

след последния побой над 28-годишния
Виктор Баткаджов, който бил пребит от
трима от Хаджихюсеиновите на работно-
то му място в казиното в града, където е
крупие. Баткаджов, който е от село Ала-
мовци, се разминава с разкървавен нос
и съмнение за комоцио. Транспортиран
бе за лечение в областната болница без
опасност за живота и вече е изписан.

Съселяните му обаче са настръхна-
ли, тъй като и преди имало бити момче-
та от селото от същата фамилия, раз-
казваха протестиращи.

Хора сами асфалтират
улицата си в Разград

съобщи вчера БНТ.
На няколко пъти хора-

та на улица “Костур” са
получавали обещания от
кметството, че уличната
настилка ще бъде ремон-
тирана. След като се убе-
дили, че тези обещания
няма да бъдат изпълнени,
гражданите решили да се
справят сами с проблема.
“Миналата година пак ги
запълвахме, тази година
ги запълваме втори път.

Преди месец ги запълних-
ме, когато времето беше
що-годе хубаво, сега пак
ги запълваме”, заяви Ни-
кола Стоянов, един от
инициаторите на общест-
вената активност. За да
запълнят дупките, хората
използваха асфалт втора
употреба.

За около 2 часа мъже-
те успяха да запълнят
дупките по дългата около
300 метра отсечка.

Най-добрият град за живеене
в България за 2012 г. е Бургас

ки, хубава главна пешеходна улица, ра-
ботно време на магазините, близост до
курорти. Проблеми за Бургас обаче оста-
ват екологичното състояние на града и
броят на кражби на автомобили.

Тази година специални призове взеха
и още пет града - София за град с устой-
чиво инфраструктурно развитие, Пловдив
за “Арт град”, Ловеч за “Зелен град”,
Кочериново за “Малък зелен град” и Тряв-
на за “Красив град”.

Силистра, Видин и Търговище са гра-
довете, получили най-малко точки.



6 ЧЕТВЪРТЪК 21 МАРТ 2013

Икономика www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

служебното правителство
е доста близко до управ-
ляващата досега партия,
нещо като втори ешелон
на ГЕРБ. Това заяви по
БНТ бившият депутат от
ПГ на КБ и финансов ми-
нистър в правителството
на тройната коалиция
Пламен Орешарски.

Цифрите в това отно-
шение са доста красноре-
чиви - през 2009 г. имаме
8 милиарда резерви и 10
милиарда правителствен
дълг, днес имаме 4 мили-

Комисията за защита на
конкуренцията няма намерение
да се самосезира и да посочи
кои са монополистите в Бълга-
рия и какви картелни споразу-
мения съществуват. За това
апелира вчера служебният пре-
миер Марин Райков. Часове
след като медиите тиражираха
думите му, антимонополният
орган разпространи писмо, в
което обяснява какви точно са
правомощията му. От тях става
ясно, че те не предвиждат ос-
нования за подобно самосези-
ране в случая.

Комисията е независим спе-
циализиран държавен орган,
който прилага националното и
европейското право на конку-
ренцията, пише в писмото на
КЗК.

евтините колбаси, алармират експерти. Тъпченето
на храните с бобовата култура надмина всякакви
представи и стига до 90 на сто, въпреки че се
водят продукт от месо. Само 10% остават за оста-
налите съставки, сред които са консерванти, сол и
вода. За месото на практика не остава нищо, при-
знават специалисти, изследвали колбасите.

Ще направим
всичко възможно,
за да продължи
гладко разплаща-
нето по обществе-
ните поръчки и до-
говорите по опера-
тивните програми.
Тези програми ще
бъдат основните из-
точници на догово-
ри за фирмите от
бранша и през
следващите две-
три години, съоб-
щиха от Министер-
ството на регионал-
ното развитие и
благоустройството,
цитирайки казано-
то от служебния
министър Екатерина Захариева след среща с Управителния съвет
на Камарата на строителите в България.

 Участниците в срещата са обсъдили възможности за оптими-
зиране на системата за обществени поръчки чрез намаляване
до минимум на дискриминационните условия при търговете. Те
са се обединили около мнението, че въвеждането на електронни
търгове ще намали субективния фактор, а създаването на елек-
тронни досиета за големите строителни проекти ще осигури по-
висока степен на прозрачност и проследимост в изпълнението
на проектите. Като основен приоритет в работата си министър
Захариева отново е посочила повишаването на енергийната
ефективност в жилищните и промишлените сгради. За тази цел
ще се работи за създаването на единна програма, която да
обхване всички индустриални, публични и жилищни обекти.
Бързото въвеждане на мерките не само ще намали разходите,
но ще подобри и състоянието на сградите и ще осигури заетост
на малките и средните фирми.

Анализираме всички звена
от енергийната верига и съвсем
скоро ще предложим план за
това как нещата в сектор
“Енергетика” да могат да из-
глеждат по-добре”, заяви ми-
нистърът на икономиката Асен
Василев.

По думите му до дни ще
заработи общественият съвет
към министерството, който ще
включва и представители на
протестиращите.

Василев посочи, че във
вторник е разговарял с пред-
ставители на миньорите и на
енергетиците, работещи в ТЕЦ-
ове, като заяви, че ще търси
най-доброто решение на про-
блемите.

Относно създалата се ситу-
ация в ЕВН, които обявиха, че
са натрупали загуби от над 140

Ситуацията в България, при
която главният прокурор Сотир
Цацаров поиска да бъде отнет
лицензът на ЧЕЗ, е политичес-
ка игра, заяви чешкият преми-
ер Петър Нечас, цитиран от в.
“Право” и агенция ЧТК.

Чешката държава има ма-
жоритарен дял в ЧЕЗ, припом-
ня ЧТК, цитирана от БТА.

“Дълбоко съм убеден, че
целият случай около ЧЕЗ е по-
литически въпрос. Ако поглед-
нете структурата на цените на
енергията в България, ще уста-
новите, че не разпределителят

Пламен Орешарски:

Правителственият дълг
е скочил от 10 на 14 млрд.
Само при цигарения акциз бяха загубени
около 40% от приходите

арда резерви и 14 мили-
арда дълг, изтъкна Оре-
шарски. Напоследък е мо-
дерно да се говори, че
правителството на ГЕРБ е
сбъркало, тъй като било
твърде дисциплинирано,
няма такова нещо, цифри-
те не го доказват, комен-
тира Орешарски.

Той подчерта, че в
БСП винаги е имало де-
бат върху плоския данък
- широк кръг от хора
вътре не са го приемали
и когато го въвеждахме.
Логично е сега тези мне-
ния да се засилват, смята
Орешарски.

Според него корпора-
тивният данък е едно от

малкото преимущества
на условията за правене
на бизнес у нас. Инвести-
ционната активност е
ключов проблем в момен-
та за България, така че
едно пипане на корпора-
тивния данък е неприем-
ливо, смята Пламен Оре-
шарски.

“Ключово условие е
да се подобрят условия-
та за бизнес. Би могло и
правителството да осигу-
ри работни места, но
тази мярка няма да е
ефективна”, каза още той
и подчерта, че дали ще
бъдат 190 хиляди нови ра-
ботни места, или 180 хи-
ляди, това не е важно,

важно е да се започне ре-
шаване на проблема с
безработицата.

За работата пред
следващия финансов ми-
нистър Орешарски заяви,

че на първо място една
от основните функции на
финансовия министър е
да си събира приходите.
“Само при цигарения ак-
циз бяха загубени около

40% от приходите. Поне
половината от тях да се
съберат, това са сериоз-
ни пари за подкрепа на
други разходи в бюдже-
та”, каза Пламен Оре-
шарски.

За мен при естестве-
ните монополи има про-
блеми на регулациите, но
това винаги ще е така,
коментира той. Мен вина-
ги са ме притеснявали
другите монополи, които
се създадоха през по-
следните 3-4 години, ве-
роятно като резултат на
политическия монопол,
добави той. “Това трябва
да се разбие. Има реди-
ца сектори, в които десет-
ки фирми, които са били
на пазара, са останали
единици”, коментира още
Пламен Орешарски.

Да не спират разплащанията
по договори, обещават
от МРРБ

ЕНЕРГИЙНИЯТ СЕКТОР
ПОД ЛУПАТА НА
МИНИСТЪР ВАСИЛЕВ

Чешкият премиер обвини Цацаров
и Борисов заради ЧЕЗ

ЧЕЗ, а енергията от възобновя-
еми източници има много по-
голям дял за растежа им”,
изтъква Нечас. По думите му
обвиненията на Цацаров сре-
щу ЧЕЗ не са разследвани от
независим регулаторен орган.

“Никой, освен независим ре-
гулатор, не може да отнеме
лиценза. Можем само да се
надяваме, че България ще дей-
ства според принципите на
върховенството на правото и
европейските стандарти”, заяви
още Нечас, допълвайки, че не-
отдавна Чехия се е застъпила

за присъединяването на Бълга-
рия към Шенгенското простран-
ство. “Освен това можем само
да гадаем колко е близък Ца-
царов с бившия премиер Бойко
Борисов, който всъщност започ-
на цялата история”, отбелязва
още чешкият премиер.

Според главния прокурор
обаче проверката в компания-
та е установила множество на-
рушения, включително данъч-
ни, и препоръча лицензът й да
бъде отнет. Засега обаче от
ДКЕВР не са започнали такава
процедура.

КЗК отказва да се самосезира
срещу монополите

Съгласно приложимото в
страната право на конкуренци-
ята монополно е положението
на предприятие, което по за-
кон има изключителното право
да извършва определен вид
стопанска дейност. Монополно-
то положение се предоставя
само от Народното събрание
със закон.

Господстващо е положение-
то на предприятие, което с ог-
лед на своя пазарен дял, фи-
нансови ресурси, възможности
за достъп до пазара, техноло-
гично равнище и стопански от-
ношения с други предприятия
може да попречи на конкурен-
цията на съответния пазар, тъй
като е независимо от своите
конкуренти, доставчици или
купувачи.

Нито Законът за защита на
конкуренцията, нито правото на
Европейския съюз забраняват
монополното или господства-
щото положение на предприя-
тията. Аналогично на Европей-
ската комисия КЗК няма право-
мощия да прилага правилата на
конкуренцията по отношение
на самото пазарно положение
на фирмите, без да е установе-
на злоупотреба. Както ЕК, така
и КЗК не е оправомощена да
приема решения, с които да
установява “кои са монополис-
тите” или “кои са господстващи-
те предприятия”, извън случаи-
те, в които се проучва евенту-
ално извършено нарушение по
ЗЗК или по Договора за функ-
ционирането на ЕС, се посочва
още в писмото.

Наглостта на производители, залагащи на
растителна плънка в иначе месните по загла-
вие продукти, разгневи Агенцията за безопас-
ност на храните. “Слагаме лимит, както и
задължително изписване на етикетите колко
точно е соята в колбасите”, категоричен е
шефът й Йордан Войнов. Таванът на растител-
ните добавки да не надхвърля 30%, за да се
водят месни, настоява изпълнителният дирек-
тор. Идеята му е да има ясни правила при
производството на месни продукти.

Соята не е опасна за здравето на хора-
та, категоричен е шефът на хранителната
агенция. Тя се използвала в много страни
по света като евтин източник на протеини.
Но купувачите трябвало да знаят какво ядат.
Още повече че е обществена тайна, че поч-
ти цялата соя в световен мащаб е ГМО, под-
крепят идеята на Войнов и от потребител-
ски организации.

млн. лв.,
Асен Ва-
силев за-
яви, че е
р а з г о в а -
рял с пред-
ставители
на компа-
нията и че
разговори-
те ще
продължат.
Все още
няма ясно-
та дали съставът на ДКЕВР ще
бъде променен, стана ясно от
думите на Асен Василев. При-
помняме, от целия състав на
комисията единствено прясно
назначеният в последните дни
на предишния кабинет неин
председател Евгения Харито-
нова не е с подадена оставка.

Асен Василев

Н
е съм очаквал
кой знае какви
разкрития, като
отчетем обсто-
ятелството, че

Соята в салама е 90%Соята в салама е 90%Соята в салама е 90%Соята в салама е 90%Соята в салама е 90%

ККККК оличеството на соята в салама се покачва
все повече и вече няма никакво месо в по-
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ЗЪРНЕНИ ПАЗАРИ

зносът на пшеница от нова
реколта надхвърли 2 млн.
тона и въпреки че пазарът
през последните два месеца
се отчита като “слаб”, износът

ни от ЕС най-голям износ на селскосто-
пански стоки се пада на Испания, Гер-
мания, Италия, Франция, Белгия, Порту-
галия и Полша.

Трето, при търговията със селскосто-
пански стоки с трети страни също се на-
блюдава увеличение през последните
години. През 2011 г. аграрният стокооб-
мен със страни извън ЕС е в размер на
1816 млн. дол. През 2012 г. реализира-
ният износ за трети страни е на стой-
ност от 1094 млн.дол. Основни партньо-
ри в аграрната търговия на България
сред страните извън ЕС са: Ирак, Тур-
ция, Руската федерация, Македония,
Саудитска Арабия.

През изминалата седмица зърнени-
ят пазар в страната продължава да е в
относителен застой. Търсенето е слабо,
наличните запаси са достатъчни както
за потребление в страната дo нова ре-
колта, така и за експорт. Това, както и
положителните първи оценки за състоя-
нието на есенниците, оказа влияние
върху цените на зърното. За изминалия
период те запазват ценовите си нива от
края на месец февруари. В отделни об-
ласти, където почти липсва търговия, те
отбелязаха лек спад и се стабилизира-
ха на ниските ценови нива от предход-
ната седмица. На зърнените борси в
страната търсенето и предлагането бе
символично, запазвайки ценовата ножи-
ца в широки граници.

Средните изкупни цени без ДДС за
страната по култури за изтеклия пери-
од са както следва: пшеница с високи
хлебопекарни качества - 454 лв./т при
455 лв./т спрямо предходната седмица;
царевица - 411 лв./т при 413 лв./т;
слънчоглед 856 лв./т при 862 лв./т; без
промяна остават цените на пшеницата
с ниски хлебопекарни качества - 439
лв./т, фуражния ечемик - 415 лв./т, пи-
воварния ечемик - 409 лв./т, и рапицата
- 909 лв./т;

Средните цени на едро и дребно
при брашната също запазиха ценовите
си нива от предходния период и са както
следва: тип 500 - 799 лв./т; за тип 700 -
765 лв./т; тип 1150 - 738 лв./т. Цената на
дребно на брашното също остава ста-
билна - 1.16 лв./ кг. На този етап цените
се задържат от производителите, въпре-

ки че се наблюдава тенденция за пони-
жение на цената на суровината.

Напусналите количества зърно и
зърнени продукти от страната за пери-
ода 04.03. - 11.03.2013 г. са в размер на
на 103 916 т при 27 597 т за преходната
седмица, което е с 76 319 т повече. По
основни видове зърно и зърнени про-
дукти количествата са както следва: 68
261 т пшеница; 152 т ечемик; 16 988 т
черен маслодаен слънчоглед; 12 774 т
царевица; 785 т шарен слънчоглед; ориз
- 53 т; кориандър - 46 т; рапица - 2922 т;
карго - 227 т; шафранка - 21 т; и 343 т
слънчогледово брашно.

Общо от началото на настоящата ре-
колтна година са напуснали 3.32 млн.
тона зърно, при 4.35 млн. т или 1.03 млн.
т по-малко спрямо същия период на
предходната реколтна година.

И
на практика не е спирал. През послед-
ната седмица са изтъргувани над 100
хил. тона суровина, а предстои търговия
на близо 60 хил. тона пшеница.

Характерно за търговията със зърне-
ни и маслодайни култури през послед-
ните четири години е:

Първо, заемат основен дял от аграр-
ния износ на страната и в стойностно
изражение той е както следва:

- Зърнени култури (пшеница, ечемик,
царевица) - от 18 до 24%;

- Маслодайни култури (слънчоглед и
рапица) - 18-24%.

Второ, за основен партньор при тези
култури през последните години се ус-
тановиха страните от ЕС. В рамките на
периода 2009-2012 г. търговията с ЕС
формира приблизително около 77% от
аграрния стокообмен на страната, око-
ло 74% от българския износ на земе-
делски стоки и 83% от вноса на селско-
стопанска продукция. Основни партньо-
ри в аграрната търговия на България в
рамките на ЕС са Румъния и Гърция,
които формират приблизително 40% от
общия износ за ЕС в стойностно изра-
жение и 35% от стойността на доставки-
те от Евросъюза. Сред останалите стра-

ПШЕНИЦА
Общият размер на напуснала-

та пшеница реколта 2012 година
за периода 01.07.2012 -
11.03.2013 г. е 2 060 215 тона
(1 769 656 т за ЕС и 290 559 т за
трети страни). За същия период
на миналата реколтна година на-
пусналата пшеница възлиза на
1 967 556 т, т.е. с 92 659 т. повече
за настоящата година.

Баланс на пшеницата
Предлагане: Общият ресурс, с

който разполага страната за реколт-
ната 2012, е 4693 хил. т, от които:
производство на пшеница реколта
2012 година в размер на 4328 хил.
т; влезли количества в страната - 15
хил. т; преходен остатък от реколта
2011 г. - 350 хил. т.

Потребление: За периода
01.07.2012 - 11.03.2013 г. употре-
бената пшеница в страната възли-
за на 1505 хил. т, от които: 759
хил. т за брашно; 466 хил. т за
фуражи; 280 хил. т за семена. На-
пусналите количества пшеница за
периода възлизат на 2060 хил. т.
Към 11.03.2013 г. наличните коли-
чества в страната от пшеница са
в размер на 1128 хил. т. До края
на реколтната 2012 г. необходи-
мото количество пшеница за по-
требление на страната възлиза на
575 хил. тона за производство на
брашно и фураж.

Крайни наличности: Ос-
татъчните количества пшеница
към 30.06.2013 г. се оценяват на
553 хил. т, при 562 хил. т за същи-
ят период на предходната реколт-
на година. Имайки предвид факта,
че за пшеницата нова реколта е
необходимо следжътвено дозря-
ване, на страната ще са необхо-
дими около 200 хил. т преходен
остатък от реколта 2012 г. Пшени-
цата, която може да бъде изтъргу-
вана извън страната до края на
реколтната 2012 година, е в раз-
мер на 353 хил. тона.

ЕЧЕМИК
Общото количество ечемик, на-

пуснало страната от реколта 2012
година за периода 01.07.2012 -
11.03.2013 г., е 304 576 т (94 961
т за ЕС и 209 615 т за трети стра-

АКТУАЛНА ЦЕНОВА ИНФОРМАЦИЯ
КЪМ 11.03.2013 г.

Цените на пшеницата с високи хлебопекарни каче-
ства през изминалия период не отчитат движение спря-
мо нивата от предходната седмица и са в ценовия ди-
апазон от 430 до 470 лв./т за различните области на
страната. За същия период на предходната година
средните цени на пшеницата с високи хлебопекарни
качества са били в границите на 340 - 380 лв./т. Сред-
ната цена за страната е била 360 лв./т без ДДС.

При пшеницата с ниски хлебопекарни качества се
наблюдава лек спад на цената и тя се движи в диапа-
зона 420 - 440 лв./т без ДДС.

За сравнение, през миналогодишната реколта сред-
ните цени на пшеницата с ниски хлебопекарни качест-
ва са били в рамките на 330 - 370 лв./т без ДДС, при
средна цена за страната от 350 лв./т без ДДС.

Цените на пивоварния ечемик продължават да за-
пазват нивата си не само от предходната седмица, но
и от началото на годината, и са в ценовите граници от
390 до 450 лв./т без ДДС.

За същия период на предходната година средните
цени на пивоварния ечемик са били в границите на 355
- 370 лв./т без ДДС, при средна цена за страната от 360
лв./т без ДДС.

Цените на фуражния ечемик през изтеклия период
също запазват ценовите си равнища и се движат в
рамките на 380 - 440 лв./т без ДДС.

За сравнение, през миналогодишната реколта сред-
ните цени на фуражния ечемик са били в рамките на
345 - 365 лв./т без ДДС, при средна цена за страната
от 351 лв./т без ДДС.

Причината за стабилизирането на цените на ечеми-
ка се дължи и на по-малкото запаси в страната от тази
култура към този период от годината. На практика в
страната няма свободни количества за търговия извън
страната.

При черния маслодаен слънчоглед през тази седми-
ца изкупните цени отчитат лек спад и продължават да се
движат в широк диапазон между 780 - 950 лв./т.

За сравнение, през миналогодишната реколта сред-
ните цени на черния маслодаен слънчоглед бяха в
рамките на 740 - 790 лв./т без ДДС, а в някои области
до 810 лв./т. Средната цена за страната е била 756 лв./
т. без ДДС.

Цените на царевицата-зърно запазват нивата си от
предходната седмица от 380 - 450 лв./т в различните
райони на страната. В областите от Южна България
преобладават високите ценови равнища.

По същото време на предходната година средните
цени на царевицата реколта 2011 година са били в
границите на 340 - 390 лв./т без ДДС, при средна цена
за страната от 360 лв./т без ДДС.

Цените на рапицата остават без промяна и са в
ценовите рамки на 900 - 930 лв./т без ДДС. Средната
цена за страната остава на ниво от 909 лв./т без ДДС.

ни). Към същият период на мина-
лата реколтна година напусналият
ечемик е възлизал на 328 853 т,
което е с 24 277 т повече спрямо
настоящата.

РАПИЦА
За периода 01.07.2012 -

11.03.2013 г. напусналите количе-
ства рапица от страната реколта
2012 година са 194 657 т (166 398
т за ЕС и 28 259 т за трети стра-
ни). За същия период на минала-
та реколтна година напусналата
рапица е възлизала на 467 927 т,
което е с 273 270 т повече от на-
стоящата година.

ЦАРЕВИЦА
Общото количество царевица

реколта 2012 г., напуснало стра-
ната за периода 01.09.2012 -
11.03.2013 г., е 323 839 т (288 247
т за ЕС и 35 592 т за трети стра-
ни). Към същата дата на миналата
година напусналото количество е
930 098 т, което е с 606 259 т
повече спрямо настоящата реколт-
на година.

Предлагане: Производството

на царевица реколта 2012 г. по
данни на МЗХ е 1648 хил. т. Пре-
ходният остатък от реколта 2011
година възлиза на 85 хил. т. Влез-
налите  количества царевица в
страната са в размер на 22 хил. т.
Общият ресурс, с който разполага
страната за реколтната 2012 г., е
1755 хил. тона.

Потребление: На база годиш-
ното потребление на царевица в
страната за преработката му, упо-
требената царевица за периода
възлиза на 463 хил. т, а напусна-
лите количества са в размер на
324 хил. т. Към 11.03.2013 г. на-
личните количества в страната от
царевица възлизат на 968 хил.
тона. До края на реколтната 2012
г. необходимото количество от
тази култура за потребление в
страната е в размер на 437 хил.
тона.

Крайни наличности: Ос-
татъчните количества от цареви-
ца към 31.08.2013 г. се оценяват
на 531 хил. т, които са свободни
за търгуване извън страната.

СТАТИСТИКАСТАТИСТИКАСТАТИСТИКАСТАТИСТИКАСТАТИСТИКА СЪСТОЯНИЕ НА
ВЪТРЕШНИЯ  ПАЗАР

СЪСТОЯНИЕ НА
ВЪТРЕШНИЯ  ПАЗАР

СЪСТОЯНИЕ НА
ВЪТРЕШНИЯ  ПАЗАР

СЪСТОЯНИЕ НА
ВЪТРЕШНИЯ  ПАЗАР

СЪСТОЯНИЕ НА
ВЪТРЕШНИЯ  ПАЗАР

Износът на пшеница
не е спирал
Износът на пшеница
не е спирал
Износът на пшеница
не е спирал
Износът на пшеница
не е спирал
Износът на пшеница
не е спирал
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Е
Европейската комисия ще анализира

причините и възможните решения за на-
маляване на енергийната бедност, съоб-
щи комисарят за енергетиката на ЕС
Гюнтер Йотингер пред Комисията за про-
мишленост, изследвания и енергетика на
Европейския парламент. Комисарят пред-
стави в Брюксел плановете си за работа
до края на годината. Йотингер беше по-
питан какво ще направи комисията в
подкрепа на разрастващия се брой хора,
които не могат да си плащат сметките и
които предизвикаха протести в България,
но са проблем и в Полша, Унгария и други
държави от Централна Европа.

Според енергийния комисар регула-
ция на цените не е желателна, тъй като
ще се използва като прецедент за на-
месата на държавата в други сектори
на суровини, които са либерализирани.
Йотингер смята, че е по-удачно държа-
вата да се бори с енергийната бедност
чрез социалните системи, като предо-
ставя помощи на хората, които не са в
състояние да си плащат сметките за
електроенергия и отопление.

“Компенсирането на ножицата между

Компенсациите за че-
тирите затворени блока на
АЕЦ “Козлодуй” за 2014-
2020 г. са крайно недо-
статъчни и трябва да се
предоговорят с ЕС. За това
призова Ивайло Калфин
във вторник, след като Ко-
мисията за промишленост,
изследвания и енергетика
на Европейския парламент
гласува позицията си по
новия регламент за ком-
пенсациите за предсрочно
затворените осем атомни

Европейската комисия
ще анализира енергийната
бедност в ЕС
ВЕИ секторът щял да има нужда от държавна
помощ още дълги години, сочи анализ

доходите и цените на енергията може да
бъде само временно решение, и то за
страни, които могат да си го позволят
финансово”, коментира Ивайло Калфин,
който е член на комисията по енергети-
ка на Европейския парламент. Калфин
смята, че намаляването на енергийната
бедност може да стане или чрез ограни-
чаване на цените на енергията, или чрез
увеличаване на доходите. “Първият ва-
риант за България има по-малки резер-
ви и те минават през подобряване на
работата на ДКЕВР. Вторият е по-пер-
спективен, но трябва да върви едновре-
менно с инвестиции в енергийна ефек-
тивност, така че по-малка част от дохо-
дите да отиват за плащане на сметките”,
каза българският евродепутат.

Енергийният комисар Гюнтер Йотин-
гер прогнозира пред евродепутатите,
че цените на енергийните носители, с
изключение на въглищата, ще
продължат да се покачват. Анализите
на Европейската комисия сочат, че сек-
торът на енергия от възобновяема енер-
гия ще има нужда от държавна подкре-
па още дълги години, преди да бъде в

състояние да се издържа сам.
Междувременно енергийната комисия

отхвърли вчера предложение на “Зеле-
ните”, според което България, Литва и
Словакия трябваше да бъдат задължени

да построят с европейските компенсации
за затворените блокове в атомните цен-
трали “Козлодуй”, “Игналина” и “Бохуни-
це” собствени хранилища за окончател-
но погребване на ядрени отпадъци.

Ивайло Калфин:

реактора в България, Лат-
вия и Словакия, четири от
които в АЕЦ “Козлодуй”.

“Правителството би
трябвало да се възползва
от спирането на дългос-
рочния бюджет от Евро-
пейския парламент и да се
опита да договори помощ-
та на нива, които съответ-
стват на нуждите ни”, убе-
ден е Калфин.

Предишното правител-
ство договори 260 млн.
евро за следващите 7 г.

при нужди от над 800 млн.
и поискани първоначално
400 млн. евро. Актуализи-
раните през 2011 г. про-
грами за България, Латвия
и Словакия показват, че за
довършване на демонтажа
и съхранението на отрабо-
теното ядрено гориво ще
са необходими общо 5,3
млрд. евро. 2,5 млрд. от тях
не са осигурени.

За 2014-2020 г. в евро-
пейския бюджет се пре-
движдат 860 млн. евро за
трите държави. 400 млн. от
тях за блокове 1 и 2 на
АЕЦ “Игналина”, Латвия,
260 млн. за I-IV реактор на
АЕЦ “Козлодуй” и 200 млн.
за двата блока на словаш-
ката АЕЦ “Бохунице”.

Заради големия недо-
стиг на средства Ивайло
Калфин предлага ЕС да се
ангажира да предоставя
достатъчна финансова по-
мощ. Финансовият пакет
трябва да се съобрази със
загубите от ранното затва-
ряне на реакторите и така,
че да се прилагат най-ви-
соките стандарти за безо-
пасност при демонтажа,
съхранението, безопасно-
то управление на отпадъ-
ците, както и за дългосроч-
ното им погребване, смята
Калфин.

Българският евродепу-
тат предлага получатели-
те на средствата да бъдат
включени в изготвянето на
междинния и окончател-
ния доклад, с които според

новия статут Европейската
комисия ще отчита извеж-
дането от експлоатация.
Въз основа на тези прецен-
ки тя трябва да получи
право да променя разме-
ра на заделените средст-
ва, смята той.

Новият регламент за
компенсации предвижда
възможност за преглед на
условията по изпълнение-
то му до края на 2015 г.
Изключва се възможността
европейските средства да
се използват за подобря-
ване на енергийната ефек-
тивност, както досега. От
догодина парите ще се
насочват за преки демон-
тажни действия, за контрол,
наблюдение и оценка на
работите, за експертна по-
мощ и за информационни
и комуникационни дейнос-
ти. За да имат достъп до
европейските средства,
трите държави трябва да
посочат източници за на-
ционално съфинансиране,
план за извеждане от ек-
сплоатация и за разходите
до края на годината. В
същия срок Европейската
комисия ще разработи про-
цедури за изпълнението на
програмата с цели и кон-
кретни показатели, по кои-
то ще се измерва на-
предъкът. Европейската
комисия ще възлага всяка
година задачите за
изпълнение съобразно на-
личния бюджет и ще отчи-
та изпълнението им.

Компенсациите за АЕЦ „Козлодуй” трябва да се предоговорятКомпенсациите за АЕЦ „Козлодуй” трябва да се предоговорятКомпенсациите за АЕЦ „Козлодуй” трябва да се предоговорятКомпенсациите за АЕЦ „Козлодуй” трябва да се предоговорятКомпенсациите за АЕЦ „Козлодуй” трябва да се предоговорят
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за страната, а с него и скан-
далния законопроект за ед-
нократното облагане на вло-
говете. Предложенията, кои-
то предизвикаха смут в цяла
Европа и голям гняв сред
гражданите на Кипър, са
отхвърлени, след като 36 от
55-те депутата в парламента
са гласували против тях. 19
души са се въздържали,
няма нито един глас “за”.

Еврогрупата поиска от
Кипър да приеме еднократ-
ния данък, за да може Нико-
зия да получи международ-
на помощ от 10 млрд. евро, с
които да стабилизира финан-
совата си система.

Председателят на кипър-
ския парламент призова де-
путатите, събрали се тази
вечер на заседание, за да
гласуват непопулярен спаси-
телен план, договорен с ЕС,
да кажат “не на шантажа”.

“Това решение не е нищо
друго освен посегателство
върху банковите средства”,
каза Янакис Омиру от соци-
алдемократическата партия
ЕДЕК по повод спасителния
план, договорен в събота,
който предвижда извънреден
данък върху банковите депо-
зити, стигащ до 9,9 процента.

“Ние трябва да поискаме
предоговаряне на споразу-
мението”, подчерта още
Омиру преди решаващото
заседание.

Реакциите не закъсняха.
Европейската централна
банка съобщи, че ще про-
дължи да осигурява финан-
сова помощ за проблемните
кипърски банки, след като
местните депутати отхвърли-
ха предложената им от ЕС
сделка за финансова помощ,
предаде АФП. Междувре-
менно американската рей-
тингова агенция Фич потвър-
ди най-високия индекс “AAA”

Италианският президент
Джорджо Наполитано започна
двудневни консултации с полити-
ческите лидери на основните пар-
тии, за да им възложи мандат за
съставяне на правителство в тре-
тата по големина икономика в
еврозоната. Страната е изправе-
на пред политическа безизходи-
ца след парламентарните избори
през февруари, на които лявоцен-
тристката коалиция не успя да
получи необходимото мнозинст-
во, за да управлява.

Разговорите започнаха с мал-
ките партии в Италия, включител-
но и центристкия блок на преми-
ера Марио Монти. Наполитано ще
се срещне днес с бившия комик
Бепе Грило, който е основател на

Губернаторът на щата Ню Йорк Марио Куомо е
съгласувал с щатското законодателно събрание
въвеждането на местен данък за американците,
чийто личен годишен доход надвишава 1 млн.
долара, или пък семейният е над 2 милиона, съоб-
щи в. “Ню Йорк таймс”.

В момента на територията на щата има 39 000
семейства, които ще попаднат под ударите на “данъ-
ка за милионери”. За първи път такъв налог беше
въведен през 2011 г., но тогава губернаторът под-
черта, че мярката има временен характер. Допълни-
телен данък богатство въведоха също така щатите
Калифорния и Мериленд, подобна мярка се обсъжда
и в Минесота. Въвеждането на данък за богатите е
едно от основните искания на участ-
ниците в движението “Окупирай Уол-
стрийт”, което възникна през 2011 г.
и в началото се радваше на значи-
телна обществена подкрепа, но
впоследствие се маргинализира.

Никозия отхвърли
„помощта” на
кредиторите

Кипърските депутати гласуваха против
международния план за еднократното конфискуване
на част от депозитите в банките в страната

за Европейския съюз, със
стабилна перспектива. Нови-
ната дойде веднага, след
като стана ясно, че кипър-
ският парламент отхвърли
“спасителния план на ЕС” за
страната.

Хората излязоха по улици-
те на Кипър, за да изразят
радостта си. Същевременно
президентът на Кипър Никос
Анастасиадис и премиерът на
Гърция Антонис Самарас са
обсъдили решението на
кипърския парламент, преда-
де АНА-МПА. Самарас е из-
разил подкрепата на гръцко-
то правителство и е обсъдил с
президента възможните по-
следствия от “кипърския ден
НЕ”, се казва в съобщението.
“Денят НЕ” е държавен праз-

ник в Гърция, отбелязван на
28 октомври в памет на откло-
няването на ултиматума на
Италия от 1940 г.

Стотици хора се събраха
пред парламента в Никозия,
за да протестират срещу при-
емането на плана.

Вероятността от изпада-
не на икономиката на
Кипър в дефолт обаче оста-
ва. А банките в изпадналия
в критично финансово поло-
жение Кипър може никога
повече да не отворят врати.
Тази крайна прогноза на-
прави в сряда германският
финансов министър Волф-
ганг Шойбле, цитиран от
световните агенции.

По думите му, двете най-
големи банки на Кипър едва

се крепят благодарение на
подкрепата на Европейска-
та централна банка. “Някой
трябва да обясни това на
Кипър”, възмути се ми-
нистърът.

Той изрази съжаление от
решението на депутатите.
Банките на Кипър официал-
но са затворени до че-
твъртък, за да не се допусне
вложителите панически да
изтеглят парите си.

Междувременно прегово-
рите на министрите на финан-
сите на Русия и Кипър са
завършили без резултат,
съобщи РИА “Новости”.
Кипърският министър обаче
заяви, че ще остане в Моск-
ва, докато не постигне какво-
то и да било споразумение.

П
арламентът на Ки-
пър отхвърли с го-
лямо мнозинство
м е ж д у н а р о д н и я
спасителен план

Американският президент Барак
Обама кацна на летището в Тел
Авив. Това е първата визита на сто-
панина на Белия дом в страната,
след като започна неговият втори
мандат през януари тази година,
предаде Франс прес. Визитата на
Обама в Израел и палестинските
територии ще продължи три дни.
Той ще разговаря в Йерусалим с

НАПОЛИТАНО ЗАПОЧНА
КОНСУЛТАЦИИ ЗА
СЪСТАВЯНЕ НА КАБИНЕТ

Ню Йорк въвежда данък
за милионери

Започна визитата на Обама в Израел
израелския премиер Бенямин Не-
таняху и в Рамала с палестинския
президент Махмуд Абас.

Според американски предста-
вители целта на визитата на Оба-
ма в Израел е придаване на им-
пулс в отношенията му с Нетаняху,
с когото имаха деликатно сътруд-
ничество по време на първия му
мандат.

По време на посещението не
се очаква пробив в близкоизточ-
ния мирен процес. Самият Обама
каза преди визитата си, че него-
вата цел е да чуе от израелския
премиер и от президента на Па-
лестинската автономия техните
гледни точки за отношенията меж-
ду тях, тяхната стратегия и визия
за развитието на диалога.

“Движението пет звезди”, както и с
бившия премиер Силвио Берлус-
кони, лидер на дясната партия “На-
род на свободата”. След това
държавният глава ще продължи
разговорите с лидера на най-голя-
мата Демократическа партия на
Пиер Луиджи Берсани, която спе-
чели мнозинство в долната камара
на парламента, но загуби Сената.

Политическите наблюдатели
коментират, че Наполитано най-
вероятно ще предложи мандата
на Берсани, но само ако бившият
комунист успее да убеди прези-
дента, че разполага с подкрепа-
та и на останалите партии, за да
управлява.

Решението на Наполитано не
се очаква преди петък.

„Луфтханза”
отмени полети

Авиопревозвачът “Луфтханза”
отмени близо 500 вътрешни и
международни полета днес зара-
ди стачка на своите служители,
които засилиха натиска срещу
администрацията на компанията
преди поредния кръг преговори за
размера на възнагражденията им.
В петък представители на проф-
съюза и компанията ще обсъдят
искането за увеличаване с 5,2 на
сто на възнагражденията за ид-
ната година на близо 33 000 слу-
жители на Луфтханза.

Обиск в дома на
Кристин Лагард

Френската полиция е провела
обиск в жилището на директора
на Международния валутен фонд
Кристин Лагард във връзка с раз-
следване на скандал от времето,
когато тя е била министър на
икономиката. “Г-жа Лагард няма
какво да крие”, посочи адвокатът
Ив Рьопике, уточнявайки, че не-
говата клиентка не е давала по-
казания в рамките на разследва-
нето.

Полша със собствен
противоракетен щит

Варшава ще похарчи 33,6
млрд. евро за създаването на
собствен противоракетен щит.
Това стана ясно дни след като
САЩ съобщиха, че са готови да
се откажат от финалната фаза
на европейската противоракет-
на програма.

Морси вижда
Египет в БРИКС

Египетският президент Мо-
хамед Морси изрази надежда, че
страната му ще може да се при-
съедини към БРИКС, съобщи АФП.
“Надявам се БРИКС да се
превърне в Е-БРИКС, като “Е” ще
означава Египет. Надяваме се да
се присъединим към тази група, а
Египет е на прага на нова ера в
развитието си”, подчерта Морси.

Хакери атакуваха
южнокорейски медии

Все още не са ясни причините
за срива на компютърните сис-
теми на най-големите медийни
компании в Южна Корея. Власти-
те се опитват да разберат дали
атакуваните телевизии, както
и редица банки, са мишена на
кибератака, извършена от Се-
верна Корея.

Пакистан пред
парламентарни избори

Президентът на Пакистан
Асиф Али Зардари обяви, че на 11
май в страната ще се проведат
парламентарни избори, които ще
бъдат първото демократично
предаване на властта в истори-
ята на страната. Сегашният па-
кистански парламент влезе в ис-
торията, тъй като е първият
при управлението на граждански
лидер, който успя да завърши
пълния си петгодишен мандат.

Снимка БГНЕС
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Свят

В
Всеки руски гражданин на възраст 18 г. и

повече вече може да отиде в районната поли-
клиника и да си направи профилактичен меди-
цински преглед - да си премери кръвното наля-
гане, флуорография, мамография, да даде кръв
за анализ. И в зависимост от резултатите от
тестовете да получи препоръки на терапевт.
Съответната заповед на Министерството на
здравеопазването на Руската федерация влезе
в сила от 3 февруари.

Както се казва в документа, профилактични-
ят медицински преглед е една от формите на
активна медицинска помощ на населението,
чиято цел е откриването на ранните форми на
заболяванията. С помощта на предложението
изследвания могат да се открият новообразува-
ния, туберкулоза, глаукома, захарен диабет,
сърдечносъдови заболявания и други болести.

За разлика от диспансеризацията, където
трябва да се правят маса изследвания и да се
иска мнението на няколко специалисти, профи-
лактичният преглед се ограничава с няколко
теста и едно посещение при терапевт. Прегледът
трябва да се прави веднъж на две години.

Какво именно включва профилактичният пре-
глед? Преди всичко пациентът ще трябва да
попълни анкета за здравословното си състояние.
След това ще измерят височината, теглото му,
ще премерят талията му и ще пресметнат индек-
са на телесната му маса. Следват - измерване на
артериалното налягане, определяне на нивото
на общия холестерин и изследване на нивото на
глюкоза в кръвта, флуорография на белите дро-
бове, клиничен анализ на кръвта. На жените, по-
възрастни от 39 г., ще предложат да си направят
мамографско изследване, а на възрастните хора
- да определят общия сърдечносъдов риск.

След всички тестове трябва да се отиде на

коло 4 млн. души в Сирия са
били принудени да напуснат
домовете си заради продължа-
ващия вече две години кон-
фликт. Броят им е доста по-го-

В Полша са спасени
всичките 19 миньори, които
бяха блокирани под земята
след земетресение с магни-
туд 4,7. Това съобщи пред-
ставител на компанията-опе-
ратор на медния рудник
“Рудна”, който се намира на
около 400 км югоизточно от
полската столица. “Срутва-
нето е станало на входа на

Разселените хора
в Сирия са 4 милиона

Близо половината от тях не получават необходимата им
хуманитарна помощ, алармират от Червения полумесец

нителни продукти.
Медицинското оборудване и лекарст-

вата също са от голяма необходимост,
отбелязва Атар. Повече от 30 държавни
болници в Сирия са били разрушени,
което е една десета от всички, а здравни-
те услуги са в окаяно състояние, допълва
председателят на сирийския Червен по-
лумесец.

Броят на вътрешно разселените хора
в Сирия може да се увеличи с половин
милион в рамките на няколко дни, тъй
като хората бягат от сблъсъците и търсят
убежище зад граница. “Битките в страна-
та ескалират. Единствените спокойни рай-
они са западните пристанищни градове
Тартус и Латакия”, твърди Атар.

Червеният полумесец е основната аген-
ция, която раздава храна по Световната
хранителна програма и по други инициа-
тиви на ООН. Световната хранителна про-
грама планира да увеличи броя на хората,
които получават храна, до 2,5 млн. души
през април. Сирийският арабски червен
полумесец има около 9000 обучени доб-
роволци, повечето от тях между 18 и 28
години, и всички те работят, без да полу-
чават никакво заплащане. Няколко от тях
са загинали, откакто е започнал бунтът в
Сирия, а 10 са в затвора.

О
лям от предишните изчисления, съобщи
сирийската организация на Червения по-
лумесец, цитирана от агенция Ройтерс.
Близо половината от разселените хора не
получават хуманитарната помощ, от която
се нуждаят, заяви Абдул Рахман Атар,
председател на Червения полумесец.

Сблъсъците между бунтовниците и
правителствените сили са принудили ми-
лиони сирийци да напуснат домовете си,
откакто започнаха бунтовете срещу ре-
жима на президента Башар ал Асад пре-
ди две години. Над един милион от тези
хора са потърсили убежище извън грани-
ца, но мнозинството са останали в рамки-
те на страната.

Мнозина са били приютени от сирий-
ски семейства, но остава голям броят на
тези, които са намерили подслон в разру-
шени сгради, училища и стадиони. “В
момента те най-много се нуждаят от под-
слон, храна, матраци, одеяла, готварски
пособия, а през зимата - от отопление и
свещи”, казва Атар в интервю в Лондон.
Той заяви, че Червеният полумесец спеш-
но се нуждае от храна, която да раздаде,
тъй като в момента само 2 млн. души, или
половината от нуждаещите се, получават
хуманитарна помощ под формата на хра-

кала, разбита под колелата на марсохода “Кюриосити”,
хвърли в смут научните среди, съобщава БиБиСи, като
цитира доклад на екипа, контролиращ апарата, предста-
вен на 44-тата конференция за лунарна и планетна
наука в Тексас. Скалата, наречена “Тинтина”, има
искрящо бял цвят. Необикновената окраска свидетелст-
ва за наличието на хидратни минерали, които са се
формирали във времето, когато вода е текла по
повърхността на зоната на приземяване на “Кюриоси-
ти”. Минералите, открити в “Тинтина” и на други места,
се добавят към растящия каталог от доказателства, че
в този район в миналото е имало вода.

Спасиха полските миньори
мината”, уточни представи-
телят на компанията. “Беше
необходимо само да се из-
чакат спасителите. Всички
миньори са живи”, добави
той.

Спасителната операция
продължи около осем часа.
Връзката с намиращите се
под земята хора така и не
беше установена. Мнозинст-

вото от пострадалите се на-
мират под лекарско наблю-
дение, съобщиха агенциите.

Припомняме, че в момен-
та на земетресението в руд-
ника са работили около 40
души. След земния трус 20
служители самостоятелно са
напуснали опасната шахта.
При евакуацията четирима
души са ранени.

ТЕСТ ЗА ЗДРАВЕ

Елена ДОМЧЕВА прием при терапевт, който при наличието на
медицински показания може да препоръча
допълнителни изследвания, да назначи лече-
ние или, също вероятно, да ви изпрати на лече-
ние в санаториум. Освен това лекарят е длъжен
да запише пациента в една или друга здравна
група.

В I група са на практика здравите хора, ко-
ито нямат нужда от диспансерно наблюдение
във връзка със заболяванията си. Във II група са
пациенти с рискови фактори за развитие на
хронични заболявания, които обаче също нямат
нужда от диспансеризация. В III група са хората
със заболявания, изискващи незабавно диспан-
серно наблюдение или оказване на специали-
зирана, в това число високотехнологична меди-
цинска помощ.

В заповедта се казва, че профилактичният
медицински преглед се смята за завършен след
извършването на не по-малко от 85 процента от
обема на изследванията, установени за дадена
възраст и пол на пациента.

Както неотдавна заяви министърът на здра-
веопазването на Русия Вероника Скворцова,
пари за тези цели са предвидени по линията на
задължителното медицинско осигуряване. А да
попречи на реализирането на новата програма,
по думите й, може само дефицитът на медицин-
ски кадри в първичното звено.

Рискови фактори за развитие на хро-
нични неинфекциозни заболявания са:
повишено или понижено ниво на арте-
риалното налягане, повишено ниво на
холестерина в кръвта, увеличено
съдържание на глюкоза в кръвта,
тютюнопушене. А също така и нерацио-
нален режим на хранене, наднормено
тегло, ниска физическа активност,
употреба на алкохол и наркотици.

СССССС
БЯЛА СКАЛА НА МАРС
СМУТИ НАУЧНИТЕ СРЕДИ
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Актуално

И

ма ли още нечия бол-
на фантазия, която да
смята, че протестите у
нас били инспирира-
ни от външни сили и

Има една наша мъдрост: “След
жалост идва радост.” Народът ни е
прозрял, че в живота ни човешки
страданията и мъките се редуват с
успехите и радостите. И ние сега
горещо желаем и се надяваме да
свърши тежката политическа и
икономическа криза. Терзаем се
вече 23 години. Ще свърши, няма
да е безкрайна, но дано скоро да
видим, да усетим края й.
Но все повече и други въпроси ме
измъчват: Какви ще излезем от
това наше голямо обществено,
икономическо, политическо страда-
ние? Накъде и как ще вървим с тия
огрубели, изранени сърца и души?
Какви ще бъдат строителите на
новото време, какъв ще бъде новият
им морал?
Много се изменихме в тия години и
най-вече промените засегнаха
израстващото в дългия преход
поколение. Защото сегашните зрели
хора въпреки всичко запазиха най-
добрите си морални устои, макар че
обществото, политиците, даже

Малките победи
на народната тояга
Партиите се опитват да влязат в час, защото разбраха, че губят инициативата,
а срещу себе си имат опонент, който задава дневния ред на обществото

Валентин ГЕОРГИЕВ

Петър Докладал... Значи опито-
мяването било възможно!
Възможно било монополистът,
който миналата година отчете
240% ръст на печалбата си, да
започне да се съобразява с кли-
ентите си, а не само да им одира
кожите. Ами скорострелно въве-
дените възможности за разсроч-
ване на сметките с цели 6 месе-
ца или двойното удължаване на
срока за безлихвено плащане?
Да не говорим за самоинициати-
вата на ЧЕЗ да въведе специа-
лен “енергиен омбудсман”, към
който клиентите на компанията
могат да се обръщат директно,
когато се съмняват в коректното
решаване на техните жалби...
Дали тези, макар и дребни,
отстъпки щяха да са факт, ако не
беше народното недоволство и
натискът на улицата?

Та дори в заплахата, отпра-
вена преди ден от другия мнопо-
лист - ЕВН, че ще съди България
заради натрупани загуби за 140
млн. лв. от сбърканата ценова
политика на ДКЕВР, се съдържа
негласен реверанс към потреби-
теля. Забележете, компанията
настоява за нови цени на тока от

1 април, но с неохота признава,
че имало вариант крайните кли-
енти да не бъдат засегнати, т.е.
да се търси решение чрез
вътрешно преразпределение на
тежестите в енергийния микс.

Ами „Топлофикация”?

Истинско чудо е, че този ма-
стодонт, закрепостил стотици
хиляди семейства, можел да по-
иска “столичани сами да кажат
как да им се смята парното”,
така че да се стигне до реално
отчитане на потребената енер-
гия. Някой може ли въобще да
изчисли колко са случаите до-
сега на разни организации на
потребителите и на отделни
Донкихотовци за неравна битка
с монополиста точно по тази
линия? Да не говорим за пред-
ложенията за по-справедливо
определяне на отопляемия обем
и сградните инсталации. Или за
премахване на лихвите за про-
гнозните сметки или за отписва-
не на несъбираемите със закон
задължения, както и за сключ-
ване на индивидуални догово-
ри... Видя се всъщност, че ключът

за прокарване на въпросните
необичайни стъпки идва от об-
щината и Столичния съвет. Ху-
баво е, че най-сетне и там се
размърдаха с идеи за облекча-
ване на непосилните сметки и
натрупания товар, но дали въоб-
ще това беше възможно, ако
местните избраници не бяха
почувствали заплаха за собст-
веното си оцеляване?

Битката с непочтените пра-
вила и практики обаче не трябва
да спира дотук. Има доста други
сфери и дейности, където духът
на безконтролното своеволие
продължава. Доста “авгиеви обо-
ри”, като например в банковия
сектор, плачат за изчистване и
за елементарна хигиена, съоб-
разена поне със спазване на ев-
ропейските норми и закони. У
нас явно те не важат, стане ли
дума клиентът да си търси пра-
вата, погазени едностранно и
безпардонно.

Протестите срещу безобрази-
ята на банките, разбира се, също
са факт, но поне засега, за раз-
лика от бунта срещу енергото,
нямат голям ефект. А за да има,
би трябвало “туморът” да е по-

стоянно на прицел. И не друг, а
институциите, от които зависи
неговото ограничаване, да бъдат
задействани да си вършат рабо-
тата, вместо мълчаливо да толе-
рират разрастването му.

И още малки победи, плод
на “народната любов”, трябва да
бъдат оценени, защото нямаше
да видят бял свят или да влязат
в полезрението на партии и по-
литици без натиска на улицата.
Зейналата пропаст на недове-
рие между двете страни на “ба-
рикадата” определено измести
фокуса на т.нар. елит върху по-
реални и парливи проблеми за
решаване вместо върху практи-
ки и дейности, където се изли-
ваха народни пари според ме-
рака на съответната управлява-
ща партия през годините. Вече
няма политическа сила, която да
фетишизира например някаква
абстрактна финансова стабил-
ност, която, видя се, бе крепена
последните 3-4 години с цената
на невиждана икономическа и
социална криза. Или мантрата
“Магистрали, стадиони и зали”,
доведена до нездраво обожест-
вяване заради недоизживените
инфантилни пориви на един са-
мозабравил се властник.

Да, старите партии на статук-
вото се

опитват
да влязат в час

и да бъдат наново припознати
и интегрирани в обществото, за-
щото също разбраха, че срещу
себе си имат сериозен опонент,
който задава дневния ред, а те
губят инициативата. Затова са
и опитите за разцепление сред
протестиращите, търсенето на
всевъзможни начини за дискре-
дитиране, присламчване към
едни и отхвърляне на други,
ударите под кръста - все неща,
познати ни през 23-годишния
преход.

Но и без партиите, без поли-
тическата система и правила
също не може. И само натрупва-
нето на малки победи може да
доведе след време до по-голяма
победа, какъвто всъщност е най-
обикновеният човешки стремеж
да се живее в една по-подреде-
на правова и справедлива
държава.

И
употребени просто за “сваляне
на законното българско прави-
телство”? Задавам този ритори-
чен въпрос, защото и за най-
предубедените ГЕРБ-ови фана-
тици или любители на конспи-
рацията трябва да е ясно, че
клишето “България вече не е
същата” лека-полека се изпълва
със съдържание. Да, протестите
пооредяха и вече не са на
първите страници на вестници-
те и в топновините на телевизи-
ите, но някои от ефектите на
събудилото се гражданско об-
щество са видни и трябва да
бъдат приветствани.

Нима въобще можехме да си
представим, че е възможна ня-
каква промяна само допреди 3-4
месеца? Днес поне сме свидете-
ли на отприщен поток от обеща-
ния и отстъпки, на приземени и
гузни партии, политици и медии,
които се надпреварват да влязат
“в коловоза” на обществените
очаквания. Разбира се,

времето е
предизборно,

спор няма. И много от лелеяните
приказки са само “пара в свирка-
та”. Но ще бъде нечестно, а и
неточно, ако просто иронизира-
ме и омаловажаваме ролята на
народната тояга. Ще бъде и фа-
тално пагубно за всички ни, ако
спрем дотук и се затворим отново
в черупката на онова живуркане,
чиято основна цел бе някак си да
оцеляваме от ден за ден.

Да вземем например просло-
вутите ЕРП-та. Да сте чули скоро
за заведени нови дела срещу
длъжници? А това беше част от
обичайната практика на монопо-
листите, които си “развяваха
коня” и мачкаха наред. “Това,
което научихме през последни-
те два месеца, е, че трябва да
слушаме по-внимателно какво ни
казват хората и да сме по-диа-
логични и ориентирани към ре-
шаване на техните проблеми”.
Думите са на регионалния ме-
ниджър на ЧЕЗ за България

НАКЪДЕ И С КОГО СЛЕД КРИЗИТЕ И ПРОТЕСТИТЕ?
Петра ТАШЕВА близките им ги подложиха на прене-

брегване, на отричане. Малко е да
се каже, че ги обидиха - нарекоха
ги какви ли не! Забравиха какво
създадоха тези достойни деди и
родители, какво им предоставиха,
какво голямо наследство подариха
тези труженици на деца и внуци.
Младите оставиха по-възрастните и
старите хора да тънат в мизерия, в
недоимък, наказаха ги със скъпи
лекарства, взеха им самочувствие-
то, отнеха им заслугите и наградите.
Това обаче се отрази зле и на
младите. Мнозина от тях станаха
неблагодарници, които няма да
изпитат радостите от собствения си
труд. Те няма да усетят какво е
благородството да даваш, без да
чакаш отплата. Да създаваш, без да
чакаш овации и награди. Младите
вече не знаят какво е обществен
безплатен труд, какво е ентусиази-
рана бригада. Те първо питат за
заплащането, после се интересуват
от труда. Вярно е, че всеки труд
трябва да има равностойна матери-
ална стойност, но да гледаш, да
усещаш как хората се превръщат

само в бездушни калкулатори, в
алчни консуматори, това е жалко. То
състарява, убива най-светлото в
душите човешки.
Все повече ни заобикаля грубостта,
пошлостта, чалгата, неблагодарност-
та. Не успяваме да научим младите,
че големите успехи в живота се
предшестват от солидните знания,
от подготвеността за сериозен,
честен, съвестен и всеотдаен труд.
Най-лошите уроци подрастващите
получиха от управниците. Влизаха
във властта хора всякакви - с
користни цели, с незнания, с немо-
жене, с неумения и най-вече заради
лични изгоди. Това се отрази на
всички ни пагубно. Защото казано
е: “Рибата се вмирисва от главата.”
Обедняхме, заприлича на следвоен-
ни руини страната ни красива. Хора-
та ходят загрижени, умислени,
тъжни. Без вяра, без надежда и без
любов е невъзможен нормален
човешки живот. Та те и животните не
могат без обич. Жестокостта,
престъплението, подлостта, кражбите,
обирите надвиха човешките доброде-
тели. Млади застават срещу стари,

лениви и мързеливи безделници
тъпчат тружениците, родители и деца
не живеят в сговор и уважение.
Време е вече да се спре враждата
между поколенията и всички заедно
- родители, общество, училище,
църква, и най-вече управленците ни,
да се обединят, да заработят за
възпитаването на ново достойно
поколение, което ще бъде сигурна
опора и истинска надежда в идва-
щото ново време. Тревожа се дали
ще успеем в тази важна мисия,
защото възпитанието се пренебрег-
на, изостави се в тези трудни годи-
ни. И какво стана - надвиха пороци-
те, вредите, нездравословните
навици и привички! Къде отиде
моралът ни? Сега как ще изправим
превитите млади дървета? Няма ли
да ги скършим, няма ли и себе си
да нараним още повече?
Много е важно младите ни българи
да израснат, да се оформят като
личности със здрав и благороден
морал. Иначе страданията ни ще се
увеличават, няма да бъдат щастливи
ни стари, ни млади, ще се погуби и
бъдещето, и българското!
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ГАЛИНА
МЛАДЕНОВА

МЕЖДУНАРОДЕН ДЕН НА БОРБАТА ЗА
ЛИКВИДИРАНЕ НА РАСОВАТА ДИСКРИМИНА-
ЦИЯ. Обявен е с Резолюция
на Общото събрание на ООН
на 26 октомври 1966 г. Отбе-
лязва се от следващата го-
дина. На тази дата през 1960
г. в Шарпвил, Република
Южна Африка, са разстреля-
ни мирни демонстранти.

МЕЖДУНАРОДЕН ДЕН НА КУКЛЕНИЯ ТЕ-
АТЪР. Отбелязва се от 2003
г. по решение на Междуна-
родния съюз на куклените
театри към Организацията
на ООН по въпросите на об-
разованието, науката и кул-
турата (ЮНЕСКО).

СВЕТОВЕН ДЕН НА ПОЕЗИЯТА. Избран е
на 3 ноември 1999 г. с
решение на проведената
в Париж 30-а сесия на
Генералната конферен-
ция на ЮНЕСКО. Целта
на този празник е да по-
пуляризира писането на
поезия, публикуването й
и четенето й пред публика. Презумпцията е,
че поезията е “за всеки жив читател и за все-
ки жив поет”.

СВЕТОВЕН ДЕН НА ГОРАТА. Отбелязва се
от 1972 г. по инициатива
на 23-ата сесия на Евро-
пейската конфедерация
по земеделие (ноември
1971 г.), подкрепена от
Организацията на ООН
по прехрана и земеделие,
за да се защити флората
и фауната на горите.

МЕЖДУНАРОДЕН ДЕН НА ХОРАТА СЪС
СИНДРОМА НА ДАУН. Отбелязва се за първи
път по време на VI свето-
вен симпозиум, посветен
на синдрома на Даун, кой-
то се провежда в Палма
де Майорка през 2006 г.
по инициатива на Европей-
ската и Международната
асоциация, с цел превен-
ция и помощ на хората с
този синдром. Тъй като бо-
лестта носи името на от-
кривателя си - д-р Джон Лангдън Хейдън Даун,
чиято фамилия съвпада с английската дума
“долу”, дълго време в обществото битува не-
вярното заблуждение, че хората със синдром
на Даун са умствено изостанали.

ПРАЗНИК НА КЮСТЕНДИЛ. Обявен е с ре-
шение на Общинския съвет от
1965 г. Чества се официално от
1966 г. по повод деня на пролет-
ното равноденствие и настъпва-
нето на пролетта. Обичайно на
този ден се провежда конкурс
за красота с избиране на най-
красива девойка “Мис Кюстен-
дилска пролет”. Празникът “Кю-
стендилска пролет” e знаков за
града. Патентован е в Патентното ведомство
на Р България.

1685 - РАЖДА СЕ ЙОХАН СЕБАСТИАН БАХ,
НЕМСКИ КОМПОЗИТОР (УМИРА 1750 Г.). При-
знат за един от най-великите
гении в световната музикална
история. До днес са оцелели и
каталогизирани над 1000 не-
гови произведения. Приживе
е почитан най-вече като вир-
туозен изпълнител на орган и
клавесин. Първите пълни за-
писи със събраните произве-
дения на Бах са издадени в
края на ХХ в. Колекциите и
днес са на цена над 800 щ.д. Буквите от името
на Бах на латински (BACH) съвпадат с букве-
ните означения на тоновете си бемол - ла - до
- си бекар. Това изкушава мнозина композито-
ри да пишат творби по тази мелодия.

1960 - СЪЗДАДЕН Е ДЕТСКИЯТ ХОР ПРИ
БНР. Негов основател
е акад. Христо Недял-
ков - хоров диригент и
композитор. Под него-
во ръководство хорът
прави турнета в над 30
държави в Европа,
Америка, Азия и Аф-
рика, изнася близо
2000 концерта, има над 800 песни в реперто-
ара си. Носител на десетки престижни награ-
ди от национални и международни конкурси
и фестивали.

НАТАЛИЯ
ГЕРГОВА

Българският принос

Европейската комисия
е решила да се занимава
с енергийната бедност и
начините за справяне с
нея. За целта експертите й
са изготвили специален
обширен анализ. Но не
бързай да ликуваш, бълга-
рино. Защото занимание-
то се свежда ни повече,
ни по-малко до... подроб-
но описание на проблема.
В него на България е от-
редено “достойно място”.

Което някак си е естестве-
но, щом става дума за про-
блем (особено социален).

Спасението на даве-
щите се обаче е дело на
самите давещи се. Такива
най-общо са насоките и
препоръките в анализа.
Има и едно основно за-
ключение, според което
ВЕИ-секторът ще има
нужда от държавна помощ
още дълги години, докато
започне да се издържа
сам. Ха!

Комисията е катего-
рична, че държавите тряб-
ва сами да се справят с
енергийната бедност,
най-вече чрез осигурява-
нето на финансови помо-
щи за тези прослойки от
обществото, които не са в
състояние да посрещат
разходите си за енергия.
От друга страна, същите
тези държави трябва да

подпомагат производите-
лите на скъпата “зелена
енергия”. С парите на
данъкоплатеца, включи-
телно и на този, на когото
плащат помощи.

Всъщност проблемът с
енергийната бедност е
създаден от самата Евро-
пейска комисия. Защото
т.нар. “зелена енергия” не
е по джоба на всеки. Поне
засега. Тя е за платежо-
способни клиенти, какви-
то българите не са. Евро-
па обаче налага задължи-
телни и еднакви за всич-
ки страни-членки, да ги
наречем, квоти за енергия
от ВЕИ. Е, това не означа-
ва ли на практика, че
първоизточникът на енер-
гийната бедност е Евро-
пейската комисия, която
удря мощно рамо на про-
изводителите на енергия
от ВЕИ?

Обаче. Дори и най-бо-
гатите държави в ЕС не
бързат да изпълнят изиск-
ванията за 16% “зелена
енергия” към 2020 г. Те
забавят въвеждането на
такива мощности, тъй като
се предполага, че към
2018-2019 г. те вече ще
бъдат значително по-евти-
ни. Вместо и нашата
държава да направи така,
през последните две годи-
ни ГЕРБ първо изгони
стратегическите инвести-
тори в сектора чрез непо-
пулярни промени в норма-
тивната уредба, после про-
бута на тяхно място при-
ближени фирми и “ударно”
започна да въвежда мощ-
ности, за да може прибли-
жените да трупат огромни
печалби. Така енергията
направи богати една шепа
хора и докара до енергий-
на бедност цял народ.

Във вторник вечерта
лидерите на еврозоната
получиха силен шамар. 55-
те кипърски депутати се
обявиха против измисле-
ния в Европа план за спа-
сяване на Острова. Пока-
зателно е, че никой от
кипърските парламентари-
сти не подкрепи идеята за

еднократно облагане на
депозитите в кипърските
банки. План, наречен и от
експерти, и от бизнесме-
ни, и от обикновени хора,
и то в цял свят - нагла
кражба. Това беше първо-
то голямо поражение на
лидерите на 17-членната
еврозона. През последни-
те години на кризата и
Гърция, и Португалия, и
Испания, и Ирландия не-
веднъж се съгласяваха да
приемат непопулярни мер-
ки, налагани от еврогрупа-
та, за да получат външна
помощ. Този път големите
европейци удариха на
камък. Да, Кипър има нуж-
да от помощ, за да оце-
лее, но не на всяка цена.
Още повече, че причина-
та за трудностите на мал-

ката островна държава не
е прахосническият начин
на живот или руските пари
в кипърските банки, както
се опита да внуши герман-
ският канцлер Ангела Мер-
кел. Проблемите дойдоха
не от руските капитали, а
от “орязването” на гръцки-
те облигации, в които
кипърските банки бяха
масово инвестирали.

Какво обаче ще се слу-
чи с Кипър сега? Ясно е,
че пари трябва да се наме-
рят, банките не могат да
останат постоянно затворе-
ни. Сега в Никозия
обсъждат план “Б” - т. е.
Кипър да намери недости-
гащите 5,8 млрд. евро или
пък всичките 17 млрд. по
някакъв друг начин. Мно-
зина виждат спасение в

Москва. Руските медии
вече съобщиха, че “Газ-
промбанк” е готов да по-
могне на Никозия срещу
лиценз за добив на приро-
ден газ в шелфа на Кипър.
Ясно е, че ако Кремъл се
съгласи да предостави су-
мата, Никозия ще се отка-
же от кредита на Тройката.
По-вероятно е обаче Кипър
да се опита да получи под-
крепа и от двете страни.
Още повече, че сега в ро-
лята на “шантажист” вече е
Никозия - Европа ще тряб-
ва да търси начин да се
измъкне от неловкото за
нея положение. Още пове-
че, че Кипър може “да по-
влече крак” и примерът на
Острова да стане зарази-
телен. А опашката от чака-
щи за помощи е голяма...

Народът се самоубива.
Докато бивши и насто-

ящи министри отчитат ус-
пехи и стабилизация, хо-
рата продължават да се
палят ритуално.

Докато ексуправлява-
щи изразяват арогантно
доволство от финансово
стабилната държава,
българите запалват мизе-
рията си като факла.

Докато новият преми-
ер представя и брои ми-
нистри, народът се опит-
ва да брои поредния

пъплещ по човешкото
тяло огън - пети, шести
или седми е този...

Докато наблюдатели-
те на резултатите на хор-
ското отчаяние, заплаш-
ващо да се превърне в
масово, спорят дали това
е достойна за уважение
форма на протест или
просто заразна вълна от
автоагресия, все повече
хора затъват в ширещата
се нищета.

Докато богослови и
психолози коментират

дали това е акт на отчая-
ние, саможертва или
грях, очите на политичес-
кия елит светят, но не от
отблясъка на огъня на за-
палилия се, а от започна-
лата изборна битка.

Картината у нас става
все по-страшна. Хората
не просто се самоубиват.
Те концентрират цялото
преживяно през години-
те страдание в ужаса на
последните си мигове. Из-
губват ума си от безсилие
и безнадеждност, а уп-

равниците продължават
гаврата, като безучастно
наблюдават растящата
безработица, умиращите
предприятия със стара
слава или липсата на
пари за лекарства за
епилептици или психично
болни.

Народът стене, плаче
за спасение. Вече изоб-
що не става дума за на-
перени хвалби за някак-
во си извънредно увели-
чаване на парите за со-
циални разходи, за вди-

гане на минималната ра-
ботна заплата или приба-
вяне на 5 лв. към пенсии-
те от някоя нова година.
Подобни мерки вече не
са достатъчни, не са
адекватни, няма да по-
стигнат търсения ефект. И
ако политиците разчитат,
че по-лошо от това няма
накъде, се заблуждават.
Хората факли само бият
камбаната за приближа-
ваща опасност и показват
пътя надолу. Дъното още
не е достигнато.

Илюстрация RAZKRITIA.COM
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ИГНАСИО РАМОНЕ

(На стр.7)

Натоварен от президента Франсоа Оланд да на-
прави равносметка на завръщането на Франция 
в обединеното командване на Организацията на 
Северноатлантическия договор (НАТО), Юбер 
Ведрин стига до заключението, че ако се отмени 
решението, взето от Никола Саркози през 2009 г., 
това „не би осигурило на Франция никакъв нов 
лост за въздействие“. Режис Дебре оспорва този 
анализ. 

РЕЖИС ДЕБ Р Е* 

ДРАГИ ЮБЕР,

Мненията, изказани 
от един „голист-ми-

теранист“ – ако ми е позво-
лено да използвам този дързък 
оксиморон – познат със спо-
собността си да пука мехури, 
тежат много. Същото се от-
нася за твоя доклад относно 
завръщането на Франция в 
НАТО, който ти бе поръчан 
през 2012 г. от президента 
Франсоа Оланд, доверил се 
(кой не би го направил?) на 
твоето експертно мнение и 
опит. Докладът бе посрещнат 
с относителна дискретност и 
това не бива да учудва, като 
се знае, че медийният шум е 
обратно пропорционален на 
важността на темата. Пробле-
мите, свързани с отбраната, не 
мобилизират общественото 
мнение, а мястото на Франция 
в света не може да вдигне 
шум, колкото Бейби и Непал 
– туберкулозните слоници на 
Лионската зоологическа гра-
дина. Освен ако някаква битка 
от мащабите на Аустерлиц не 
ни изпълни с гордост. Като 
например неотдавнашната 
героичната офанзива в ма-
лийската пустиня, която без 
много убити и с малко пукоте-
вица накара скитащите банди 
ненавистни джихадисти да се 
оттеглят в планините.

От този доклад научих 
много, но останах изумен. С 
нещо като „Да, но...“ ти кос-
вено освобождаваш Никола 
Саркози от отговорност за 
това, че ни върна в атлантиче-
ската кошара. Навремето не си 
одобрявал тази реинтеграция, 

* Писател и философ. Последна пуб-
ликувана книга – Modernes Catacombes 
(Модерни Катакомби), Gallimard, coll. 
„Blanche“, Париж, 2013.

но ако тя бъде преразгледана 
днес, това щяло да причини 
повече неудобства, отколкото 
ако бъде утвърдена. В Евро-
пейския съюз никой нямало 
да ни последва. За Франция 
оставала задачата отново да 
поеме твърдо инициативата, 
в противен случай я грозяла 
„нормализация и банализа-
ция“. Това именно ме изпълва 
с желание да продължа непре-
къснатия ни диалог от 1981 г. 
насам, когато в Елисейския 
дворец се оказахме в два съ-
седни кабинета, за щастие с 
междинна врата (1).   

 
Пирамидалната система 

се била превърнала във фо-
рум, който не създавал особе-
ни ангажименти, а откривал 
поле за маневриране, в което 
всеки член разполага с шан-
сове, стига да умее да говори 
високо. Накратко казано, това 
отслабено НАТО не заслужа-
вало повече да носи позор-
ното петно от миналото. А аз 
си мислех, че е далеч по-про-
цъфтяващо. Със значително 
увеличен обхват – дванадесет 
страни през 1949 г., двадесет и 
осем през 2013 г. (с деветсто-
тин и десет милиона жители). 
Пастирът удвои стадото си. 
Съюзът беше атлантически, 
а сега го намираме в Ирак, 
в Персийския залив, край 
бреговете на Сомалия, в Цен-
трална Азия, в Либия (където 
нанесе въздушните удари). 
Отначало беше военен, а 
днес е военнополитически. 
Беше отбранителен, ето че е 
лишен от противник, но е в 
офанзива. Според теб прави-
лата на играта били промене-
ни, след като САЩ подеха от-
ново меката политика benign 
neglect. Вашингтон направи 
завой към Тихия океан, с 
противник-партньор Пекин, 

(1) През 1981 г. Режис Дебре 
е съветник за специални мисии по 
международните въпроси при прези-
дента Франсоа Митеран. Същата 
година Юбер Ведрин е назначен за 
съветник в дипломатическия отдел 
на Елисейския дворец. По-късно 
Ведрин става министър на Външ-
ните работи в правителството на 
Лионел Жоспен (Бележките са на 
редакцията.)

(2) През 1966 г. Франция съоб-
щава за оттеглянето си от обеди-
неното командване на НАТО.

ОТВОРЕНО ПИСМО ДО ЮБЕР ВЕДРИН
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а не Москва. Пълна промяна 
на курса. От това следва и 
сценична игра, напомняща за 
пиеса на Мариво – X обича Y, 
който обича Z. Влюбена Евро-
па е втренчена в американеца, 
който омаян обръща погледа 
си съм Азия.

 
Старият континент из-

глежда изигран, но рогоносе-
ца не го е много грижа. Иска 
само известно почитание. 
Ние, французите, трябвало да 
се задоволим с няколко почет-
ни или технически длъжности 
в щабовете в Норфолк (САЩ), 
Монс (Белгия), с мъгляви на-
дежди за договори с нашата 
промишленост и няколко сто-
тици офицери в канцелариите, 
на заседанията и на много-
бройните светски прояви. 

 
Трансатлантическата 

връзка има собствена динами-
ка. Очевиден е относителният 
залез на американската мощ 
в международната система. 
Нашият обаче изглежда се 
плъзга надолу с още по-го-
ляма скорост. НАТО не бил 
това, което беше през 1966 г. 
(2)? Може би, но и Франция 
не е същата.

 
Нашите сънародници са 

достатъчно унили, за да им 
спестим жестоки сравнения 
за преди и сега по отношение 
на мощ, международен прес-
тиж и независимо поведение 
(някогашният лайтмотив „не-
зависимост“ вече е заместен 
от „демокрация“). Заетост, 
обществени услуги, армия, 
промишленост, франкофо-
ния, превеждана литература, 
големи проекти – данните са 
известни, да не ги повтаряме. 
По размер и обем съотноше-
нието е пет пъти по-лошо. 
По отношение на тонуса и 
жизнеността – десет.

ЕДНА задлъжняла страна, подчинена на диктата на меж-
дународните финансови институции, с посредствена 
политическа класа, проядена от корупция и мразена 
от обществото. Общо недоверие към институциите, 

една държава, лишена от парична независимост, с крадлива 
и измамническа банкова система, с масова безработица, с 
един отвратителен закон за ипотеките и хиляди насилствени 
опразвания на жилищата... За днешна Испания ли говорим? 
Не, за Еквадор преди 2006 г., преди „гражданската револю-
ция“ на Рафаел Кореа, преизбран блестящо за президент на 
17 февруари (1).

 
Когато Кореа спечели за първи път, през ноември 2006 г., 

Еквадор приключваше едно десетилетие на кризи, протести и 
нестабилност. Трима свалени с народни бунтове президенти – 
Абдала Букарам, Хамил Мауад, Лусио Гутиерес, масов фалит 
на банковата система, корумпирани банки, огромен дълг, гене-
рални стачки, въстания на индианците и социални размирици 
от всякакъв вид. Страната изглеждаше неуправляе ма. Докато 
не се появи този нестандартен икономист, кален от работата 
си като социален работник сред индианските народи, пропит 
от тезите за справедливост на Теологията на освобождението, 
формиран в белгийски и американски университети, симпа-
тизант и постоянен участник в Световния социален форум 
и отявлен противник на политиката на „структурни ограни-
чения“, която Международният валутен фонд провежда от 
90-те години в цяла Латинска Америка.

 
За първата си предизборна кампания Рафаел Кореа 

основа движението „Съюз Страна“ (Alianza PAIS, Горда и 
суверенна родина) и предложи да се проведе референдум, 
за да се свика учредително събрание, което да изработи 
нова конституция. Спечели изборите. И в първата си реч 
при встъпването си в длъжност обясни ясно своя проект за 
Еквадор: „Борба за една гражданска революция, която ще 
осъществи радикална, дълбока и бърза промяна на сегаш-
ната политическа, икономическа и социална система“.

(1) Резултатите са следните: Рафаел Кореа („Съюз Страна“) – 
57,17%; Гилермо Ласо (CREO, „Създаване на възможности“) – 22,68%; 
Лусио Гутиерес (PSP, Партия на патриотичното общество) – 6,73%; 
Маурисио Родас (Движение SUMA, „Обединено общество плюс действие“) 
– 3,9%; Алваро Нобоа (PRIAN, Обновителна институционна партия за 
национално действие) – 3,72%; Алберто Акоста (Многонационален съюз 
на левиците) – 3,26%; Норман Врей („Движение Скъсване“) – 1,31%; 
Нелсон Савала (PRE, Еквадорска родолсистка партия) – 1,23%.
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СЪЕДИНЕНИТЕ ЩАТИ 
са нация, убедена в 
своя та изключителност, 

там звездният флаг се вдига 
всяка сутрин в училищата и се 
разхожда, закичен на гърдите. 
Нация, чийто президент заявя-
ва високо и гръмко, че един-
ствената му цел е да възста-
нови световното лидерство на 
своята държава. На крилете на 
информационната революция, 
която носи цветовете на ней-
ния флаг и общува на нейния 
език, страната, разположена  
благодарение на предприятия-
та си в самото сърце на новата 
дигитална екосистема, не е 
готова да отстъпи. Разбира се, 
предвид латиноамериканците 
и азиатците ѝ, можем да гово-
рим за следевропейска страна 
в следзападен свят. И макар 
вече да не е сама по този път, 
с половината от военните раз-
ходи в света тя може да гледа 
смело напред. И да прилага 
новата си доктрина – leading 
from behind („да управляваш 
зад кулисите“).

 
Франция е една нормализи-

рана и навъсена нация, чиито 
красиви фронтони (държава, 
република, правосъдие, армия, 
университет, училище) са из-
празнени от съдържание, по-
добно на импозантни рушащи 
се сгради, на които се пази само 
фасадата. Държава, където ли-
бералната дерегулация подкопа 
основите на публичната мощ, а 
тя беше нашата сила. Държава, 
където президентът трябва да 
разстила червен килим пред ге-
нералния директор на „Гугъл“ 
– частно лице, което навремето 
би било прието от някой дър-
жавен секретар. Стъписващо 
diminutio capitis (3). Спасихме 
киното си, за щастие, но остана-
лото, властовите сектори…

 
През 1963 г. французинът с 

леви убеждения се надяваше на 
светли бъднини. Ако беше с де-
сни, имаше известни основания 
да се изживява като основен 
стълб на европейското изграж-
дане, с културните домове плюс 
ядреното оръжие. Французинът 
от 2013 г. не вярва на нищо и 
на никого, изпитва чувство за 
вина и се бои от съседа, колкото 
от самия себе си. За бъдещето 
се тревожи, от миналото се 
срамува. Средният французин 
бил унил? Учудваща е по-ско-
ро издръжливостта му. Чудо е, 
че не се стига до колективни 
самоубийства.

 
Да се съхрани капацитетът 

за размисъл и предвиждане? 
Разбира се. Неотдавнашните 
обяснения на нашия министър 
на отбраната, според когото 
интервенцията в Мали била 
„борба срещу международния 
тероризъм“ (абсурдна теза, 
която вече не се котира дори от-
въд Атлантика ), свидетелстват 
очевидно за напреднал, макар и 
късен стадий на фагоцитоза. Да 
туриш в същия котел — „теро-
ризъм“ (универсален метод на 
действие), салафистите уахаби-
ти, които преследваме в Мали, 

ухажваме в Саудитска Арабия 
и подпомагаме в Сирия, ни кара 
да се запитаме дали в стара-
нието си да бъдем оперативно 
съвместими не се превръщаме 
в глуповато-съвместими.

 
Призивът, който отправяш – 

да действаме отвътре – изисква 
умения и воля.

 
1. За да покажеш „взис-

кателност , бдителност и 
влияние“, трябва да разпола-
гаш с финансови средства и 
конкурентоспособни мозъчни 
тръстове. Нужни са най-вече 
оригинални анализатори, раз-
полагащи с източници на вдъх-
новение и средища за обмен на 
мисли извън вашингтонския 
Център за стратегически и меж-
дународни проучвания (CSIS) 
или лондонския Международен 
институт за стратегически про-
учвания (IISS). Къде отидоха 
хората от рода на създателите 
на френската ядрена страте-
гия, генералите Шарл Елре, 
Андре Бофр, Пиер Мари Галоа 
или Люсиен Поарие? Тези 
независими стратези, ако още 
съществуват, очевидно срещат 
трудности да се изявят.

 
2. Необходима е воля. Тя 

понякога може да се възползва 
от общото безгрижие, в което 
няма само лоши страни. Имен-
но тя позволи на Пиер Мендес 
Франс и на последователите 
му да започнат още от 1954 г. 
и да развият без много шум 
изграждането на ядрена ударна 
сила. Днешната демокрация 
на словото поставя на челна 
позиция – отляво и от дясно – 
хора-барометри, чувствителни 
и на най-малкото атмосферно 
налягане. Управляваме напосо-
ки, с последното социологиче-
ско изследване вместо компас 
и с хоризонт не по-далеч от 
следващите избори. Да пребо-
риш в пясъците шепа бедняци, 
лишени от подкрепата на дър-
жава-майка, под възторжените 
възгласи на тълпата, е гаранти-
рано вдигане на рейтинга, това 
си подариха всички наши пре-
зиденти след Жорж Помпиду. 
Но да се противопоставиш на 
първата икономическа, финан-
сова, военна и медийна сила в 
света, означава да хванеш бика 
за рогата, а това е необичайно 
за нашия дом. Вярата в правото 
и добротата на хората не води 
до virtu (4), а обикновено до 
подчинение на волята на по-
силния. Социалистът от 2013 г. 
сам си надява нашийника на 
Държавния департамент на 
САЩ, също толкова спонтан-
но, колкото през 1936 г. на 
английския Форин офис. На-
викът е упорито нещо. „Уики-
лийкс“ помогна да научим, 
че малко след втората война 
в Ирак настоящият министър 
на икономиката и финансите 
Пиер Московиси, отговарящ 
навремето за международните 
връзки на Социалистическа-
та партия, отишъл да увери 
представителите на НАТО в 
добрите чувства на партията 
си към САЩ и се кълнял, че 

ако спечели изборите, тя няма 
да се държи като Жак Ширак. 
Нали и Мишел Рокар на 24 
октомври 2005 г. изрази пред 
американския посланик в Па-
риж своето възмущение от 
речта на Доминик дьо Вилпен 
в ООН през 2003 г., като уточ-

„Äîñàäíèöàòà íà ñâåòà“

В ДНК-то на нашите прия-
тели социалисти същест-
вува един колониален и 

един атлантически ген. Никой 
не е съвършен. От генетичното 
предразположение, разбира се, 
можеш да избягаш, но от поко-
лението си — не. Изпитанията 
формират качествата на човека. 
Франсоа Митеран и Гастон 
Дьофер, Пиер Жокс и Жан-
Пиер Шевенман имаха опита 
от войната, от Съпротивата, от 
Алжир. Съюзническото военно 
управление (6), Робърт Мърфи 
(7) във Виши и обструкциите 
на Рузвелт все още се въртяха 
в главите им, заедно с десанта 
на освободителите през 1944 г. 
Сегашното поколение има къса 
памет и никога не е било бито по 
муцуната. Отгледано е в саксия, 
пресича само по пешеходната 
пътека. И понася със страдание 
задължението да предизвиква 
симпатия. Тези, които трошат 
шаблоните, никога не са сим-
патични. Всеки път, когато е 
ставала „досадницата на света“, 
Франция си е навличала гнева 
на големите собственици, на 
големите корпорации и големи-
те медии. Новият порив, който 
предлагаш, предполага да се 
напрегне държавният апарат 
и да се променят навиците, да 
излязат от забрава неправилно 
мислещите, които ще бъдат 
наречени луди или предатели 
(тъй като новите кучета пазачи 
разполагат с повече доверие от 
старите). Той няма нищо общо 
с „минаването между капките“, 
прието за принцип в среда, в 
която всичко „неамериканско“ 
се определя като антиамери-
канско. Още повече че „амери-
канците приемат като обида, 
че не приемаме да сме техни 
сателити“ (Де Гол). Най-вече 
когато съотношението на си-
лите се размива в атмосфера 
на непринуденост, говорене на 
ти и на малко име с потупване 
по рамото.

 
Предлагаш „да изясним на-

шето схващане за НАТО“? Да, 
това, което е добре схванато, 
се изразява ясно. Ти говориш 
ясно с факти и числа.  Но ези-
кът ти е мекушав, смесица от 
евфемизми, в които ни оплитат 
атлантическите и брюкселски-
те техноструктури с техните 
самозвани експерти. Говорим, 
примерно, за обединено или 
интегрирано командване, а 
то лидерът се интегрира с с 
останалите, но запазва пълна 
и безгранична свобода. В тази 
интеграция няма нищо реци-
прочно. Ето защо САЩ имат 
право да шпионират (подкуп-
ват, прихващат, подслушват, 
дезинформират) своите съюз-
ници, докато последните си 
го забраняват. Американските 
войници и офицери не са под-

съдни пред международното 
правосъдие, което има власт 
само над техните съюзници. 
Нашите въздухоплавателни 
компании са длъжни да предос-
тавят всякаква информация за 
своите пътници на американ-
ските власти, които биха счели 
обратното за нетърпимо.

 
Всички формулировки 

трябва да се преведат на точен 
език. „Собствен принос към 
общото усилие“ означава да 
се окаже исканата подкрепа 
в операции, избрани от дру-
ги. „Премахване на ненужни 
дублирания в програмите за 
оборудване“ ще рече: европей-
ци, купувайте нашето снаря-
жение и не развивайте своето; 
ние определяме стандартите. 
„По-добро разпределение на 
тежестите“ – финансиране 
на системите за комуникация 
и контрол, разработени и про-
изведени в САЩ. „Европей-
ският съюз е стратегически 
партньор с уникално място 
според американската ад-
министрация“ – въпреки че 
слаботелесна Европа не е парт-
ньор, а клиент и инструмент 
на свръхсилата. В НАТО има 
само една, а не две командни 
линии. Върховният командващ 
на обединените сили в Европа 
(Saceur) е американец; амери-
канка е и председателката на 
групата за размисъл, натоваре-
на с дългосрочното планиране 
(г-жа Мадлин Олбрайт, бивш  
държавен секретар на САЩ).    

 
Този нов скверен език е 

недостоен за френската ди-
пломация, която от Шатобриан 
до Ромен Гари издига в култ 
точната дума и има вкус към 
литературата, която е изкуство 
да назоваваш нещата със собст-
вените им имена. Първият жест 
на общуване с външния свят 
е словото. Формулировката, 
която буди. Пряката дума. 
Де Гол и Митеран владееха 
с лекота това изкуство. Ти 
отблизо познаваше втория. 
А първият, отначало в лич-
ни разговори, а след 1965 г. 
и публично, наричаше НАТО 
протекторат, хегемония, опе-
ка, подчинение. „Съюзник, но 
неприсъединен“ означава най-
напред да намериш своя език, 
своя път и своите ценности. 
Думата „сигурност“, залепена 
към „отбрана“ – технологиче-

ски фетишизъм и стремеж към 
доминиране в света (от теоло-
гичен произход), е в разрез с 
нашия светски и републикан-
ски образ. Защо левицата на 
власт трябва да одобрява това, 
което е осъдила в опозиция? 

 
Самият аз споделям оцен-

ката на Габриел Робен, френски 
посланик, наш постоянен пред-
ставител към НАТО и Север-
ноатлантическия съвет от 1987 
до 1993 г. Цитирам: „НАТО 
замърсява международния 
пейзаж във всички измерения. 
Усложнява европейското из-
граждане. Усложнява връзки-
те с ОССЕ [Организацията за 
сигурност и сътрудничество 
в Европа] (но не това е най-
важното). НАТО усложнява 
отношенията с Русия, което 
не е за пренебрегване. Услож-
нява дори функционирането 
на международната система, 
тъй като алиансът е неспосо-
бен да под пише споразумение 
за отказ от правото на използ-
ване на сила и не се съобразява 
с международното право. 
Неупотребата на сила е невъз-
можна за НАТО, тъй като той 
е създаден именно за да при-
бягва до сила, когато смята за 
подходящо. И го прави, без да 
се консултира със Съвета за 
сигурност на ООН. Следова-Следова-
телно не виждам какво друго, телно не виждам какво друго, 
освен да изчезне, може да очак-освен да изчезне, може да очак-
ва една страна като Франция ва една страна като Франция 
от НАТО от НАТО —— една ненужна и  една ненужна и 
вредна организация“вредна организация“ (8). 

 
Ненужна, защото е анахро-

нична. Във време, когато всяка 
голяма държава играе собст-
вената си игра (както е видно, 
например, на конференциите 
за климата), в която се проя-
вяват и сблъскват чувства на 
религиозна гордост и културна 
идентичност. На дневен ред 
са коалициите по интере-
си, двустранното сътрудни-
чество, практическите спо-
разумения, а не двуцветният 
манихейски модел. НАТО е 
отживелица. Класическите 
междудържавни войни са 
на изчезване, заместени от 
неконвенционални конфлик-
ти, без обявяване на война и 
фронтови линии. В момент, ко-
гато силите от Юга (Бразилия, 
Южна Африка, Аржентина, 
Китай, Индия) се освобож-
дават от интелектуалната и 
стратегическата хегемония на 
Севера, ние обръщаме гръб на 
развитието на света.

 
А защо вредна? Защото по-

ражда безотговорност и дейст-
ва анестезиращо. Трикратно 
вредна. За ООН, най-напред, и 
за зачитането на международ-
ното право —  защото НАТО 
отклонява в своя полза или 
заобикаля и игнорира резолю-

ни, че ако стане президент, 
ще си мълчи (5). Да искаш от 
бившата „американска“  левица 
да изрази протест, е рискована 
работа. През 1813 г. Наполеон 
не накара саксонските си отря-
ди да се върнат в редиците под 
огъня на противника.  

(3) В римското право – огра-
ничаване на гражданските права, при 
което може да се стигне до загуба на 
свободата и гражданството.

(4) По Макиавели – основно 
качество на политика, способност 
да налага волята си над съдбата – 
бел.прев. 

(5) Le Monde, 2 декември 2010.
(6) Съюзническото военно 

правителство на окупираните те-

ритории (AMGOT), ръководено от 
американски и британски офицери, е 
натоварено със задачата да админи-
стрира освободените територии по 
време на Втората световна война.

(7) Американски шарже д’афер 
при режима на Виши (1940-1944).

(8) „Европейска сигурност: 
НАТО, ОSСЕ, Пакт за сигурност“, 
колоквиум на фондация „Res publica“, 
30 март 2009.

ОТВОРЕНО ПИСМО ДО ЮБЕР ВЕДРИН

Ôðàíöèÿ òðÿáâà äà íàïóñíå ÍÀÒÎ



МОНД дипломатик - 21 МАРТ 20133

LE MONDE DIPLOMATIQUE
Превод Станимир Делчев

циите на Съвета за сигурност.  
Вредна за Франция — защото 
обезсилва трудно придобити-
те ни сравнителни предим-
ства, автоматично ни създава 
врагове, които не са наши, 
ограничава свободата ни да 
говорим директно с всички, 
без външно вето, обезценява 
нашия  капитал от симпатия 
пред многобройни страни от 
Юга. Горди сме от  любезните 
декларации, че поддържаме 
ядреното възпиране успоред-
но с антибалистичната ракетна 
отбрана. Нейното разгръщане 
обаче може да маргинализира 
след време техниката на въз-
пиране на силния от страна на 
по-слабия, която ние притежа-
ваме и владеем. Може би ще 
успеят да ни убедят, че в Па-
риж, Лондон и Берлин живеем 
под страховитата заплаха на 
Иран и Северна Корея…

НАТО е вредна най-сетне 
за всякакви проекти за евро-
пейска мощ, тъй като тласка 
към сбогом на оръжията, на-
маляване на бюджетите за 
отбрана и свиване на хоризон-
тите. Ако Европа желае да има 
съдба, тя не трябва да поема 
по пътя, който я привързва 
към статута на доминион 
(т.е. на независима държава, 
чиято външна и отбранителна 
политика зависят от чужда 
столица). Разбираме, че това е 
добро за Централна и Балкан-
ска Европа (нашата Източна 
Америка), защото при двама 
Големи братя за предпочита-
не е по-далечният, както и да 
не останеш сам пред Русия. 
Но защо забравяме, че всяка 
държава прилага политиката 
на своя география и че нашата 
е различна от тази на нашите 
приятели?

 „Çàïàäíîòî ñåìåéñòâî“ - 
ìèñòèôèêàöèÿ   

ДА ВЛЕЗЕМ в строя, за 
да осигурим жизнеспо-
собност на европейска-

та отбрана – това гениално 
хрумване на предишния ни 
владетел (Саркози - бел.прев.) 
свидетелства за изумително 
предпочитание към квадрат-
ните окръжности. 90% от 
стратегията на европейците 
е липсата на стратегия. Па-
рите свършиха и държим да 
си спасим кожата (дали сме, 
каквото сме дали). Оттам 
и залъгалката „европейски 
стълб“ или „европейски щаб 
в рамките на НАТО“. Един-
ствената държава, способна 
да сключи съдържателни спо-
разумения за отбрана с Фран-
ция, е Обединеното кралство, 
но то поставя като условие 
одобрението на Вашингтон. 
Впрочем, британците току-що 
се отказаха от общия самоле-
тоносач. НАТО не спомага за 
укрепване на потенциала на 
Европейския съюз (на „об-
щата му политика за сигур-
ност и отбрана“), а поддържа 
ниското му ниво и дори го 
отслабва. В очакване на Годо 
нашите млади и блестящи 
дипломати се насочват към 
„европейска дипломатическа 
служба“ – високо възнаграде-
на, но натоварена с непосил-
ната задача да осигури външ-
нополитическата дейност на 
един Съюз без общи позиции, 
без армия, без амбиция и без 
идеал. Под егидата на една 
безлична фигура. 

Що се отнася до приказ-
ките за „влияние“, те силно 
намирисват на Четвъртата 
република. „Тези, които прие-
мат да бъдат слуги, мразят 
да казват, че са слуги“ (пак 
Де Гол). Те ни уверяват, че 
имат влияние или че ще имат 
влияние утре. Да постигнеш 
резултати, без да разполагаш 
с предпоставки за тях, си е 
чиста магия. Да влияеш, значи 
мнението ти да натежи върху 
определено решение. Кога сме 
натежавали над американско 
решение? Не помня Барак 
Обама да се е консултирал с 
нашите влиятелни национални 
власти, преди да реши да про-
мени стратегията или тактика-
та в Афганистан, където не ни 
беше мястото. Той решава, ние 
съблюдаваме.

 
След като второто място 

логично е заето от отличника, 
тоест от Обединеното крал-
ство, а третото вече се пада 
на Германия, макар тя да не е 
постоянна членка на Съвета 
за сигурност, ние сме суфльор 
№4 на нашия съюзник №1 
(с контингента си в Афганис-
тан действително бяхме чет-
въртата по принос държава). 
Да се говори при това за пър-
востепенно „влияние в Алиан-
са“ е все едно френският петел 
да кукурига под масата. 

 
Ще кажеш, предполагам, 

че отдавна се хлъзгаме по 
наклонената плоскост и че 

Саркози само е белязал края на 
едно отстъпление, започнало 
по време на неговите пред-
шественици. Така е, но той 
положи символичен венец с 
изречението „Присъединяваме 
се към нашето западно семей-
ство“. Не от днес наблюдава-
ме как едно затворено поле на 
съперничество или система на 
господство се представят за 
семейство. Стара мистифика-
ция, която смятахме за запазе-
на за „голямото семейство на 
социалистическите страни“. 
Откъдето следва и важността 
да разполагаш с множество 
семейства по произход и по 
афинитет, което да ти позво-
лява да компенсираш едното 
с другото.

 
Като чувствителност при-

надлежа към франкофонското 
семейство и чувствам по-го-
ляма близост с един алжирец, 
мароканец, виетнамец или 
мадагаскарец, отколкото с 
албанец, датчанин или турчин 
(и тримата членове на НАТО). 
Като култура принадлежа на 
латинското семейство (Сре-
диземноморие и Латинска 
Америка). Философски погле-
днато съм член на човешкото 
семейство. Защо е нужно да 
се затварям в едно-единстве-
но? Защо да изваждаме от 
нафталина понятие, скъпо за 
културата на ултраконсерва-
торите (Освалд Шпенглер, 
Анри Маси, Морис Бердеш, 
бойците на Запада [9]), което 
не присъства в Северноатлан-
тическия договор от 1949 г., 
почти не се появява под перото 
на Де Гол и не си спомням да 
е произнасял Митеран?

 
Всъщност, ако Западът 

трябва да се идентифицира 
пред света с Американската 
империя, той ще заслужи пове-
че ненавист, отколкото любов, 
и ще предизвика повече от-
хвърляне, отколкото уважение. 
На Франция се полага да води 
един друг Запад, да му придаде 
образ, различен от Гуантанамо, 
безпилотните самолети над 
селата, смъртната присъда и 
арогантността. Ако Франция 
се откаже от това, означава ед-
новременно да компрометира 
бъдещето на най-добрите черти 
на Запада и да оспори собст-
веното си минало. Накратко 
казано, пропуснахме случая.

 
Но защо да си скубем ко-

сите? Възможно е преобра-
зяването на бившата „велика 
нация“ в „красива провинция“, 
към което се насочваме (без, 
уви, да обръщаме поглед към 
Квебек, където не би било 
излишно да изкараме някой и 
друг курс на обучение), да об-
служва нашето щастие и прос-
перитет. От какво се оплаква-
ме? Да нахлуем с военна сила 
в бившия Судан [Мали] без 
значителна европейска под-
крепа, с техническата помощ 
на Америка (чиито воен ни 
спътници, противно на наши-
те, не могат да бъдат открити 
и проследявани по Мрежата) 
— не е ли това предостатъчно 
за страна от съвсем средна 
величина (1% от населението 
и 3% от БВП на планетата), за 
да задоволи националното си 
самолюбие? Какво повече ис-
каме, освен бързо оттегляне на 
нашите войски, за да избегнем 
затъването им в пясъците?

Зная, че един последовател 
на Реймон Арон, бивш проку-
рор на „ударната сила“ и шеф 
на евроатлантическата шко-
ла, може да приветства като 
красив жест към нашия стар 
съюзник факта, че се нарежда-
ме под неговото знаме в тежък 
момент. Този справедлив израз 
на благодарност, след 1917 г. 
и 1944 г., е завъртял главата 
на телевизионните деца и на 
Джон Уейн, горд, че може да 
тича по улиците на Манхатън 
с тениска с инициалите на 
нюйоркската полиция. 

 
С малко повече въображе-

ние, като се придържаме към 
Хегел, можем да приемем, че 
американизацията на начина 
на живот и мислене (валяк, 
който няма нужда от НАТО, 
за да продължи пътя си) е 
само другото име на човешкия 
напредък, започнал със зараж-
дането на християнството. 
И съответно разширяване на 
полето на нежността – до-
бра новина за малцинствата 
и недоволните от всякакъв 
вид (сексуални, религиозни, 
етнически и културни). Още 
един етап в цивилизационния 
процес — преминаване от гру-

(9) Съответно немски философ, 
автор на есето Упадъкът на Запада 
(1918), числящ се към германската 
„консерваторска революция“; френски 
есеист и литературен критик, участ-
вал в режима на Виши; френски писа-
тел, подкрепил колаборационистите и 
обявил Съпротивата за „незаконна“; 
и френска крайно дясна групировка (в 
която са членували Патрик Деведжан, 
Жерар Лонге и Ален Мадлен).

Ìúêè è ïðåäèìñòâà íà 
ìúæåñòâåíîñòòà

ВЕНЕРА след Марс. Или 
Венера над Марс? След 
като жената е бъдещето 

на мъжа, феминизирането на 
ценностите и нравите ще ха-
рактеризира най-добре днеш-
на Европа в очите на утреш-
ните историци, а това е добра 
новина. В тази рубрика, извън 
красивите победи на феминиз-
ма и паритета, ще се наредят 
изчезването на бащиното име 
при определяне на фамилното 
име на семейството, замяната 
на войника с хуманитарния 
служител, на героя с жертвата, 
на убеждението със състрада-
нието, на социалния хирург с 
медицинската сестра, на cure 
(лечението) с любимото на 
г-жа Мартин Обри care (от 
английски „грижи“). Сбогом 
сърп и чук, добър ден пинсети 
и компреси.

 
„Не с училището, нито 

със спорта имаме проблем, а 
с любовта.“ Така говореше не 
Заратустра, а Саркози в Мон-
пелие на 3 май 2007 г. Ницше 
би се ужасил, а  Ибн Халдун 
би го подканил да се поправи. 
Знаеш, че в своето Въведение 
в универсалната история 
този прозорлив арабски фи-
лософ (1332-1406) отбелязва, 
че държавите се формират 
благодарение на мъжествени-
те добродетели и изчезват с 
изоставянето им. Некоректен 
пуританизъм от страна на 
този бедуин, но пък интересно 
описание на ентропията на ци-
вилизациите. „Както червеят 
тъче нишката и намира края 
си, оплетен в конците…“ 

 
Ибн Халдун вероятно би 

поздравил таланта, с който 
САЩ възпират процеса и 
отдалечават края. Хем прех-
върлят своите технологии и 
представи извън собствения си 
периметър, за радост на свръх-
индивидуализма и празнич-
ните забавления, хем запазват 
за себе си смесицата от мъки 

и предимства на мъжестве-
ността – култ към оръжията, 
шистов газ, смазващ военен 
бюджет, стрелба в училища-
та, обострен патриотизъм. 
Фалократи и суверенисти в 
собствената си страна, навън 
те подкрепят това, което мо-
жем да наречем феминизация 
на рамките и ценностите. 
Петролните сонди – за тях, 
вятърните генератори – за 
нас. От това следва една по-
екологична и пацифистка Ев-
ропа, парадоксално по-малко 
традиционалистка от самата 
Америка. Докато нашата ли-
тература и кино се взират в 
интимното, техните чертаят 
исторически и социални фрес-
ки. Стивън Спилбърг издига 
паметник на Линкълн, Цен-
тралното разузнавателно упра-
вление (ЦРУ) ни разплаква със 
своите агенти (вж. филма Арго). 
Агент 117 с Жан Дюжарден ни 
кара да плачем, но от смях.

 
Накратко казано, ако про-

блемът е Хегел, а решението 
– Буда, моите аргументи отпа-
дат. Априори не го изключвам. 
Но това е друг въпрос. Засега 
се радвам да узная, че оставаш 
в услуга на републиката и съм 
щастлив, като свободен зри-
тел, да се отдам на любимите 
си изследвания. Без връзка с 
актуалността, те ме опазват 
от всякакво лошо настроение. 
Всеки се брани както може. 

С приятелски поздрав.
 РЕЖИС ДЕБРЕ

бото към рафинираното, от 
недоимъка към изобилието, от 
групата към личността — който 
заслужава да приглушим мест-
ното тщеславие. Не трябва ли 
възможно най-бързо да загър-
бим остатъците от една епична 
визия за историята, ако искаме 
да живеем щастливи през ХХІ, 
а не през ХІХ век?

 
Вердюн, Сталинград, Хи-

рошима… Алжир, Ханой, 
Каракас… Милиони убити, 
потоп от неописуеми стра-
дания. С каква цел, в края на 
краищата? Мисля си понякога, 
че нашето безразличие към 
колективната съдба, обръ-
щането към личната сфера, 
нашето бавно напускане на 
сцената не са само подло от-
стъпление, а осъществяване на 
предсказанието на Сен-Жюст, 
че „щастието е нова идея в 
Европа“. Следователно има 
повече смисъл и достойнство 
в борбите за качеството на въз-
духа, за равноправието между 
хомо- и хетеросексуалните, 
за опазването на природата 
и проучванията на рака, от-
колкото в жалките и напразни 
спорове за надмощие в един 
театър на сенките.

GILBERT GARCIN. – „Трябва да се мисли за последствията“, 2012
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каже, да съществува за медиите, оредя-
ват в сравнение с преди няколко години, 
когато съпротивата срещу окупацията 
и религиозните милиции прибягваше 
масово до коли-бомби, камикадзета и 
експлозиви.

Движението, станало кошмарно 
заради увеличаването на контролно-
пропускателните пунктове и бетонните 
прегради, се подобрява. Иракчаните, 
които именно през 2006 г. избягаха от 
насилието и намериха убежище в Кюр-
дистан или извън границите на страната, 
се завръщат масово. Сътрудничилите 
със САЩ заемат отново свое то място 
в обществото. Скъпотията на живота 
не пречи на нови контингенти от хора, 
които се облагодетелстват от петрол-
ната манна, да се отдадат на трескаво 
потребление. Изглежда, че активността 
е много по-интензивна по търговските 
улици, отколкото зад кулисите на поли-
тическия свят, където фигури с всякаква 
политическа ориентация посрещат по-
редния конфликт с хладнокръвието на 
навикнали хора.

Колкото повече премиерът Нури ал 
Малики се налага като силна фигура в 
страната, толкова повече нараства броят 
на критиците му. Конфликтът му с 
кюрдското ръководство, което властва 
в североизточната част на страната, във 
връзка с разпределянето на приходите 
от петрола и подялбата на спорните 
територии (1), му послужиха да спе-
чели поддръжници сред арабското 
население – шиитите и сунитите, и да 
се наложи като защитник на интересите 
им, или по-общо казано – на национал-
ната цялост. Той обаче се възползва 
от аргумента за „тероризма“, за да от-
страни политици като Рафи ал Исави, 
сунитския си заместник в шиитската 
администрация на тази политическа 
система, при която постовете се раз-
пределят по етническо-верски признак. 
Последвалото широко народно движе-
ние обедини сунитите срещу него, а го-
лемият брой протести принудиха някои 
политически фигури, привлечени от 
Малики, да се разграничат от него…

Оттук произтича едно почти меха-
нично напрежение по отношение на 
идентичността на шиитите в общество, 
което все още е шокирано от насилието 
в междурелигиозните отношения най-
вече през периода 2006-2008 г. Малики 
има съюзници само в една плуралис-
тична шиитска среда (2), тъй като лич-
ната му власт расте с отслабването на 
съперниците му. 

И така премиерът се оказва учудва-
що изолиран – уязвим откъм кюрдите, 
въвлечен в сектантска игра и съще-
временно несигурен по отношение на 
подкрепата на общностите, от които 
се опитва да се дистанцира, залагайки 
на националната карта. Все пак му 
остават няколко коза: контролът върху 
държавните ресурси, неспособността 
на разединените му противници да 
постигнат съгласие за негов заместник, 
любопитното съгласие между Америка 
и Иран най-вече по отношение на ста-
билността (американците се стараят 
да забравят провалите си в Ирак, а 
иранците се опасяват да не умножат 
своите загуби в Сирия), суровият за-
кон на циничния опортюнизъм, който 
структурира политическата система 
може би повече от всеки друг фактор, 
и голямата умора на народа, която би 
могла да доведе до апатия.

САЩ превръщат Ирак 
в пародия

И обратно, сблъсъкът изглежда 
възможен, като се имат предвид разо-
чарованията в сунитския свят, сектант-
ската поляризация, която се наблюдава 
отново, моралната и материалната не-
достатъчност на апарата за безопасност, 
непригоден срещу контравъстанието 
и лишен от национална легитимност. 
Не трябва да се изключва сценарият за 
политически вакуум, в който Малики би 
бил парализиран или дори принуден да 
напусне, без да е постигнато съгласие 
за неговия наследник.

Освен това естеството на полити-
ческия режим си остава неопределено. 
Премиерът използва логика, която про-
тивниците му обявяват за авторитарна, 
тъй като концентрира изпълнителната 
власт до такава степен, че дори канди-
датстването за виза понякога минава 
през кабинета му. Мъжественият му 
стил на изпратен от бога човек се вписва 
в дълга традиция, към която иракча-
ните са чувствителни. Под неговото 
управление се повтарят характерни за 
предходния режим нарушения на чо-
вешките права. Но въпреки всичко той 
е изправен пред един вече солидно 
закотвен плурализъм, който изключва 
тираничните амбиции. 

Малики се противопоставя на поява-
та на истински парламентаризъм. Опира  
се по-скоро на двойствените правила 
в политическата игра като основа за 
неясното преразпределение на ресурси-
те и съюзите в атмосфера на постоянна 
конфликтност. Според бившия вице-
президент Адел Абдел Махди „вече е 
немислимо съществуването на систе-
ма, в която да господства една секта, 
партия или личност. Сунитите се 
опитаха, шиите също могат да опи-
тат, но нищо няма да излезе. На този 
етап обаче не може да се залага на 
система, която разчита на религиозно 
безпристрастно гражданство. Плу-
рализмът, децентрализацията, дори 
федерализмът са неизбежни. Следова-
телно ни е необходима парламентарна 
система. Но днес няма установена 
система. Институциите функциони-

рат зле и Конституцията в действи-
телност не се прилага .“

Тази ситуация е една от двете главни 
измерения на американското наследство 
в Ирак. Между нападението с „хирур-
гична точност“, без прилежаща отго-
ворност, и бързото изтегляне, желано от 
президента Барак Обама, за да се отърве 
възможно най-бързо от злополучните 
ангажименти на своя предшественик 
Джордж Буш, станахме свидетели на 
няколко години набързо скърпени по-
литически маневри. Десетте смъртни 
гряха са: криминализация и цялостен 
разпад на структурите на стария режим, 
сектантско схващане за политическата 
система, издигане само на политици  
изгнаници, откъснати от обществото, 
задкулисни преговори за Конституция, 
отразяваща споразумение то между шии-
ти и кюрди в ущърб на сунитите, и мно-
жество избори, които губят стойност.  

Всички тези грешки биха могли да 
бъдат поправени с времето, но САЩ 
грешат най-вече защото подценяват 
нещата. Оттеглят се в противоречие с 
целите, поставени от самите тях, без 
каквото и да е споразумение по въпро-
сите, които ще мъчат Ирак още дълго 
време: ревизирането на Конституцията, 
присъждането на спорните територии, 
преразпределението на ресурсите, от-
ношенията между централната власт 
и провинциите, прерогативите на пре-
миера, институционализирането на 
опозиционните сили, функционирането 
на Парламента, структурата на репре-
сивния апарат и т.н. Всичко предстои да 
се договори и предоговори, от една по-
литическа криза в друга. Близък съвет-
ник на Малики обобщава: „Трусовете, 
които преживяваме, са нормален израз 
на ненормални обстоятелства. Ние 
продължаваме процеса на прехода.“

Втората глава на американското 
наследство засяга идентичността,  
приписвана на иракчаните. Със своето 
рудиментарно виждане за обществото  
и чрез клишетата, които прилагат към 
иракчаните (груби понятия като бааси-
зъм, саддамизъм, тероризъм, сектант-
ство или трибализъм) САЩ превръщат 
Ирак в пародия (3). Това явление на-
помня колониалния период, въпреки че 
американската намеса никога не е имала 
за цел да „колонизира“ в същинския 
смисъл на думата. 

Именно като третира сунитите така 
сякаш всички са привърженици на 
Саддам Хюсеин, окупаторът ги настрои 
срещу себе си, маргинализира ги в поли-
тическата система и по този начин ги на-
кара да съжаляват за времената, в които 
те самите бяха потърпевши. Американ-
ците делят също шиитите на „добри“ и 
„лоши“ и утежняват обичайното кла-
сово разслоение. Държат се враждебно 
към т. нар. садристко (4) пролетарско 
движение, което несправедливо обви-
няват, че подкрепя Техеран. Кюрдите 
пък се явяват като естествени съюзници, 
получават подкрепа за исканата автоно-
мия и за спорните територии.

Отчасти иракчаните се оказват 
пленници на една представа за самите 
себе си, създадена в САЩ. Всъщност 
идентичностите, които се показват 
открито, често са карикатурни. Ис-
лямистите заявяват специфичната си 
принадлежност чрез външния си вид 
– къса или дълга брада, със или без 
мустаци, с обръснати или дълги коси. 
Войниците и полицаите са съхранили 
от своите „партньори“ кокетна загри-
женост за своя „look“ (външен изглед), 
което, съгласно иракската мода, означа-

ва носене на наколенки. Почти всички 
квартали в Багдад се отличават с изо-
билие на свои белези за идентичност 
– портрети на „мъченици“, знамена и 
графити, които недвусмислено носят 
еднородния колорит на общността. 
За нещастие държавните институции 
не остават настрана от това явление 
в една страна, в която националните 
символи са изместени от по-стеснени 
емблеми. Шиитски знамена се развяват 
на повечето контролно-пропускателни 
пунктове в столицата.

Прояви на идентичност, 
които затвърдяват 
предразсъдъците

Словото също носи отпечатъка на 
горделиво сектанство, което и преди 
2003 г. присъстваше в обществото, но 
липсваше в публичното пространство. 
Взаимните предразсъдъци се изразяват 
открито. Далеч от нескончаемите банал-
ни приказки за националното братство, 
на всеки случаен събеседник след ня-
колко минути ще му падне маската и ще 
обвини протестиращите в Западен Ирак, 
че са смесица от баасисти, членове на 
„Ал Кайда“ и внедрени агенти, и ще 
каже, че „всяко време си има своите 
хора и че сега е ред на нас, шиитите, 
да управляваме“. Знамената и песните 
на опозицията не опровергават това, тъй 
като употребяват елементи, свързани 
със стария режим, с културата на свеще-
ната война и с реваншистки религиозен 
дух. Често този репертоар е свързан не 
толкова с изповеданието, колкото с ев-
тина провокация, но какво от това – и за 
едните, и за другите изявата на идентич-
ностната им принадлежност потвържда-
ва установените за тях идеи.

Същевременно в публичното прос-
транство, залято с народни изображения, 
много неща свидетелстват за смесената 
идентичност на иракчаните. Например 
група младежи, които всяка вечер се 
събират, за да водят понякога сектант-
ски разговори, се състои от солидарна 
смесица от сунити, шиити и кюрди. 
Художник-фотограф, който е бил прину-
ден да избяга от насилието през 2006 г., 
е намерил убежище в изцяло шиитски 
квартал, но продължава да бъде атеист. 
Шиитски лекар разказва за своята Гол-
гота в ръцете на шиитската милиция, 
докато негов сунитски колега си спомня 
за преживените опасности по пътища, 
контролирани от „Ал Кайда“. В някои 
случаи логиката на социалната класа 
преобладава над общностите рефлекси. 

Търговец, изповядващ краен су-
низъм и въплъщаващ разделението 
между официалното слово и реалната 
практика, призовава протестите да 
станат напълно сектантски и най-вече 
с много насилие. И не си прави труда 
да следи информацията за тях, тъй като 
в действителност те не го интересуват. 
Трайните приятелства позволяват ин-
тересни сближавания. Интелектуалец, 
станал умерен ислямист и привърженик 
на Малики, посещава стари другари, а 
в същото време по най-естествен начин 
се моли в седалището на Комунистиче-
ската партия.

„Днес мнозина са във 
властта и са ненаситни“

Призракът на „черните дни“ или 
на „сектантските събития“, т.е. на едно 
твърде често лично насилие, кръжи над 
града. Всеки има карта на познати, си-
гурни места и на опасни зони, в които 
не се ходи. Жителите на един понас-
тоящем спокоен квартал се учудват от 

лошата му репутация на разбойническо 
място за тези, които вече не го посе-
щават, и прехвърлят собствените си 
страхове върху други квартали, вече 
също умиротворени. Това дистанци-
ране и непознаване съществуват и на 
политическо ниво, рядко се пътува в 
провинциите от противниковия лагер. 
Освен това те са част от политическа-
та игра, която предизвиква страх от 
Другия, идентичностни напрежения и 
целия репертоар за защита на общност-
ните интереси.

В очакване на истинско, макар и 
далечно нормализиране, иракчаните 
се справят някакси с ежедневието и се 
ориентират учудващо добре в лабирин-
та на извънредно сложната и объркана 
политическа система, на едно разбуне-
но общество, на един разбит град и на 
една икономика, усложнена от стотици 
форми на грабене. Така например, пове-
чето къщи се снабдяват с електричест-
во от три източника – от държавната 
електрическа мрежа няколко часа на 
ден, от частния генератор на квартала 
и от малък мотор по време на честите 
аварии – при това в една абсурдна, но в 
същото време добре разработена систе-
ма. Корупцията по контролно-пропус-
кателните пунктове, чиято крайна цел 
е рекетът, се приема за нещо обичайно. 
В тази страна, привикнала на разрухата 
и несъвместимостта, местният речник 
продължава да се обогатява с всички 
необходими думи за обозначаване на 
новостите и възприемането на абсурда. 
Например, основният и непреводим 
термин hawasim, свързан с пропаган-
дата на Саддам Хюсеин през 2003 г., в 
началото има значението на „решаващ 
характер“, но впоследствие изразява 
безбройните престъпни поведения, 
станали възможни в околния хаос. Ху-
морът също участва в играта. Но тази 
изобретателност не ликвидира стари-
те ориентири, към които иракчаните 
изглеждат по-привързани отвсякога. 
Адресите на хубавите сладкарници и 
кафенетата си остават същите. Що се 
отнася до традицията на т. нар. масгуф 
– печена на скара риба, тя се превръща 
почти в мания.

По-обезпокояващо е поведението 
на политическата класа, която по-скоро 
се нагажда към ситуацията, отколкото 
се опитва да я промени. Новият режим 
сякаш надява дрехите на стария. Отго-
ворните лица се настаняват в пищните 

резиденции на своите предшественици, 
присвоени от тях след края на един 
период, с който искаха да приключат. В 
Багдад за десет години не е изградена 
почти никаква инфраструктура, с из-
ключение на седалището на общината, 
пътя за летището и няколко моста за 
автомобили. Будките, предназначени 
за полицаите на кръстовищата, носят 
щампи „подарък от кметството“ по 
логиката, която напомня щедростта 
(makarim) на Саддам, т.е. персонален 
дар вместо държавна политика. Запла-
тите в публичния сектор продължават 
да са незадоволителни и принуждават 
служителите да търсят допълнителни, 
легални или нелегални доходи. Коруп-
цията на високо ниво е толерирана, 
доказана и при нужда използвана като 
средство за натиск. Кариеризмът, непо-
тизмът и некомпетентността прояждат 
институциите.

В сърцето на Багдад Дворецът 
на републиката, превърнат в „зелена 
зона“, когато американската окупация 
го направи свой невралгичен център, 
въплъщава най-лошите аспекти на 
новия ред, също както и на стария. Ог-
ромният, горе-долу сигурен периметър, 
е най-вече политическо пространство 
на привилегировани, свят, който прави 
всичко, за да се разграничи от обще-
ството. Създаде се цяла серия от карти 
за достъп, които определят новия елит 
и йерархията. Затварянето на оста Ка-
рада-Манзур, която пресича зелената 
зона, принуждава обикновените хора 
да правят невероятни обиколки. Отва-
рянето ѝ би изисквало осъществими 
преустройства, но залогът е другаде: 
изглежда, че зелената зона се е пре-
върнала, така да се каже, в неизменен 
прерогатив на една каста, която държи 
да не дава сметка никому.

Това напомня на повечето иракчани 
за непоносимата реалност на стария 
режим. Техните критики често повтарят 
формулировките, използвани преди. 
Сравнението не е табу, в това число и за 
онези, които за нищо на света не биха се 
върнали назад. Така един човек твърди: 
„Саддам беше сам и сит. Проблемът 
е, че днес мнозина са във властта и са 
ненаситни“. 

И накрая възниква един болезнен 
въпрос: напразно ли е страдал Ирак 
цяло десетилетие? Несъмнено падане-
то на режима беше необходимо, за да 

РАВНОСМЕТКАТА НА ЕДНА ЗАПАДНА НАМЕСА

Êàêâî ñòàâà â Èðàê äåñåò ãîäèíè ïî-êúñíî?
Нахлуването на САЩ в Ирак 
имаше за цел петрола, както 
твърдят наскоро разсекретените 
документи, но в крайна сметка 
то приключи с един болезнен 
провал. Войната взе стотици 
хиляди жертви и дестабилизира 
държавата. Под маската на 
учудваща нормалност в Багдад 
продължават политическите и 
верските напрежения.

СПЕЦИ А Л Е Н П Р А Т Е НИК 
ПИТЪ Р ХАРЛИН Г *

СЛЕД ужасяващи жестокости, 
които отнеха живота на стоти-
ци хиляди хора и не оставиха 
човек без поне една трагична 

история за разказване, в Ирак се уста-
новява нова нормалност. Тя обаче не 
следва отчетливо направление и не оси-
гурява на иракчаните никаква сигур-
ност. „Как да опишем последните де-
сет години?“, пита един писател, който 
се опитва да го стори. „Проблемът не 
е откъде да се започне, а докъде ще 
се стигне. За да се опише историята 
на войната в Алжир, трябваше тя да 
свърши. Тук сме непрестанно сред по-
ток от събития, чийто край не се виж-
да.“ Самата структура на предстоящата 
му книга, в която всяка глава разказва 
ярките събития на годината, я прави 
зависима от все още непредвидимата 
политическа система. 

Едно десетилетие след американ-
ското нападение, което постави край на 
управлението на Саддам Хюсеин, Ирак 
продължава да е в криза. Показателно е, 
че Багдад е последното място, където 
някой би отишъл. Кървавите атентати, 
без които страната би спряла, така да се 

* Изследователят e живял в Багдад от 1998 
до 2004 г.

се излезе от безизходицата. И картите
се раздадоха отново. Кварталът на дър-
жавните служители Ярмук е опустял,
докато в по-рано мизерния квартал Хай
ал Джавадейн е открита нова детска
градина и дори тенис корт. Но каква
цена е платена, за да се прехвърля топ-
ката през мрежата? Или да се получат
няколко поста в държавния апарат?
Твърде често емиграцията или лично-
то облагодетелстване  са единственият 
изход в едно общество, което се опитва
да определи колективния си стремеж.
Новият елит е причина и следствие на
тази ситуация.

Същевременно хората, изпитващи
носталгия по стария режим, имат слаба
памет. Те не си спомнят за наемниците
на Удаи Хюсеин, извратения син на ти-
рана, залавяли по известните курорти
момичета от почтени семейства, за да
бъдат изнасилвани безнаказано. Трябва
да се върви напред, нещо, за което Сад-
дам Хюсеин и неговите приближени са
нямали нито средства, нито намерение.
Днес още има надежда, защото всичко
предстои. Потенциалът и ресурсите за
това са налице. Страната е богата на пе-
трол, въпреки че корупцията се стреми
да покаже, че не е така. Изтичането на
мозъци един ден би могло да се обърне,
ако държавният апарат заложи отново
на компетентността, а не на предани
хора, приятели и братовчеди. Остава
да се излезе от новата задънена улица
на една политическа система, чиято
неопределеност предполага един про-
дължителен преход.

(1) Зоните със смесено население, особено
на араби и кюрди, са обект на скрит конфликт
между правителството в Багдад и местните
власти на Иракски Кюрдистан, ползващи се с
широка автономия. Напрежението се дължи
основно на статута на град Киркук и експлоа-
тацията на петролните залежи на въпросните
територии.

(2) Вж. „Привидното единство на ирак-
ските шиити“, Монд дипломатик, септември
2006.

(3) Вж. „Les dynamiques du conflit irakien“
(Динамиката на иракския конфликт), Critique
internationale, Париж, № 34, 2007/1. с. 29-43.

(4) Садризмът е течение, което се форми-
ра около фигурата на Мохамед Садек ал Садр,
популистки религиозен водач, който през 90-те
години поема защитата на пренебрегнатите и
изоставените от шиитския режим. Смелата
му съпротива срещу режима е причина за убий-
ството му през 1999 г. Един от синовете му
– Моктада, от 2003 г. се опитва да продължи
делото му.
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След като проблемът беше идентифициран, реше-
нието се наложи от само себе си – финансовите 
акробатики на шепа банкери изискваха строга ре-
гулация на дейността им. Но докато във Франция 
правителството се радва, че проектозаконът му 
в тази област не „притеснява“ прекалено банки-
те, реформата, предложена от Брюксел миналия 
декември, направо ги глези. 

ДОМИНИК ПЛИОН*

РЕГУЛАЦИЯ НА ФИНАНСИТЕ – САМОХВАЛСТВО БЕЗ ПОСЛЕДСТВИЯ

Áàíêîâà ðåôîðìà, êîÿòî î÷àðîâà áàíêåðèòå

* Професор по финансова икономика 
в университета Париж XIII, член на 
научния съвет на Асоциацията за 
облагане на финансовите транзак-
ции в полза на гражданите (Attac).

ТАЗИ година беше из-
ключително трудна, 
особено за най-уязви-
мите ни съграждани. 

Но ние наистина сме се заели 
с решаването на дълбоките 
причини за проблема и със-
тоянието на публичните 
финанси се подобрява. И 
най-неконкурентоспособните 
икономики бележат по-добри 
резултати. Оздравяваме фи-
нансовият сектор. Структу-
рата ни на управление се по-
добрява. Не обявяваме победа, 
но имаме основания да бъдем 
оптимисти и смятам, че ин-
веститорите и партньорите 
признават това.“ Така пред-
седателят на Европейската 
комисия Жозе Мануел Барозу 
изрази на 14 декември 2012 г. 
задоволството си от спора-
зумението за банковия съюз, 
сключено в Европейския съ-
вет в Брюксел. 

Застигнати от финансовата 
криза, която не успяха да овла-
деят, европейските власти от 
месеци се суетят как да рефор-
мират системата на банков над-
зор. По време на европейската 
среща на върха през юни 2012 г. 
правителствата натовариха 
Комисията със задачата да 
формулира конкретни пред-
ложения. През септември тя 
обяви проекта си (вдъхновен 
от федерализма), като го оп-
редели като „квантов скок“ 
за Съюза. В крайна сметка 
програмата с мерки, приета 
на срещата на върха през де-
кември 2012 г. от Двадесет и 
седемте, съдържа три основни 
пера: централизиран надзор 
на финансовите учреждения 
от страна на Европейската 
централна банка (ЕЦБ); евро-
пейски фонд за гарантиране на 
влоговете; общ механизъм за 
справяне с банковите фалити. 

Ïîëèòèêàòà èçìåñòâàëà 
àäìèíèñòðàöèÿòà...?

ПОВЕЧЕТО икономисти, 
галеници на медии-
те, и политическите 

ръководители се отнесоха 
благосклонно към тези мерки, 
представени като напредък по 
пътя на интеграцията. „Това е 
крачка напред за Европа“, зая-
ви Лоранс Бун, ръководителка 
на икономическите изслед-
вания към „Банк ъв Америка 
– Мерил Линч“ (1). „Исто-
рически“ успех, възкликна от 
своя страна Мишел Барние, 
комисар за вътрешния пазар, 
след срещата на върха.

Вярно е, че кризата разкри 
противоречието между все 
по-интернационализирания 
характер на европейските 
банки и факта, че системите 
за надзор и гарантиране на 
влоговете продължават да 
функционират на национално 
ниво. Освен това, режимът за 
фалит на банките зависи от 
национални процедури, до-
като поради международния 
характер на тяхната дейност 
проблемите им носят рискове 
за цялата система и кризите 
се разпространяват отвъд 
границите. 

Уеднаквената регулация на 
банковите учреждения, така 
както я виждат европейските 
ръководители, не се захваща с 
основните въпроси, които по-
ставя кризата. Проектът се съ-
средоточава върху еврозоната 

и седемнадесетте ѝ държави 
членки, както се вижда от же-
ланието да се възложи на ЕЦБ 
ролята на главен надзорник, 
въпреки че през 2010 г. беше 
създаден Европейски банков 
орган, чието предназначение 
е да наблюдава банките на 
Двадесет и седемте. Какви 
ще бъдат ролите на тези два 
органа? Можем ли реално 
да упрекнем британците, че 
не искат да са подчинени на 
ЕЦБ, понеже страната им не 
е приела единната валута? Но 
пък именно в Лондонското 
Сити се осъществяват 40% от 
операциите в евро…

Създаването на общоевро-
пейски фонд за гарантиране 
на влоговете (чиято цел е да 
възстанови до определена 
степен средствата на спести-
телите в случай на фалит на 
финансовото учреждение) 
също повдига обезпокоител-
ни въпроси. Въпреки че тече 
процес на хармонизация, в 
Европейския съюз се наблю-
дават 40 режима за гаранти-
ране на влоговете. Франция и 
всички страни от Съюза поеха 
ангажимент да възстановяват 
на клиентите на банките до 
100 000 евро. Но какво пред-
стои на фона на трудностите, 
които изпитват Испания, Гър-
ция и Португалия?

Германия и Финландия на-
истина биха могли да откажат 
да внасят своя дял във фонда с 
мотива, че така има опасност 
да се увеличи трансферът 
на средства между Северна 
и Южна Европа. Повечето 
страни от Северна Европа 

отхвърлят този вариант… 
Неслучайно  германската 
канцлерка Ангела Меркел 
направи всичко възможно, за 
да ограничи полето на при-
ложение на банковия съюз 
и в крайна сметка издейства 
единствено 200-та най-големи 
банки от общо 6000 в еврозо-
ната да са подчинени на цен-
трализирана регулация. 

В това откриваме едно 
ново изражение на политиче-
ските и идеологическите ре-
шения на Двадесет и седемте, 
взимани от една Европа под 
господството на пазарите, 
конкуренцията и властта на 
финансите. В този контекст 
има две възможности пред 
правителствата − влоговете да 
се гарантират на европейско 
ниво, за да се посрещат евен-
туалните фалити на големите 
банки, или пък да се наложат 
ограничения на мащаба на 
банките и банковите секто-
ри. Беше одобрено първото 
решение и това позволи на 
европейските ръководители 
да не се занимават с невъобра-
зимата тежест на финансите. 

Определянето на ЕЦБ за 
единствен и „независим“ над-
зорник произтича от същата 
логика. Според либералните 
икономисти всъщност идеята 
е да се ограничи ролята на по-
литическите фактори, за да се 
засили „надеждността“ на ре-
шенията относно финансовите 
пазари. Тези нови правомощия 
обаче значително увеличават 
властта на една неизборна 
институция. Така банковият 
съюз прави още една крачка 
по пътя на деполитизацията 
(решенията да се взимат по 
административен ред) и на 
регреса на демокрацията в 
европейското изграждане. 

За да покажат добрите 
си намерения, застъпниците 
на реформата твърдят, че от 
ЕЦБ ще се изисква по-голяма 
прозрачност. Макар нейният 
председател да се изправя 
редовно пред Европейския 
парламент, за да отговаря 
на въпросите на народните 
представители, всички знаят, 
че тази изява е чисто формал-
на. Същото ще се наблюдава 
и в банковия сектор. Бивш 
служител на „Голдман Сакс – 
Европа“ и настоящ председа-
тел на ЕЦБ, Марио Драги ще 
може съвсем „независимо“ да 
продължава да привилигерова 
висшите финанси за сметка на 
общия интерес…

Възможно е да възникнат 
конфликти с избраните пра-
вителства. Така например, 
как да се съчетае надзорът 
от страна на ЕЦБ, основан 
на пазарната логика, със съз-
даването на публични инвес-
тиционни банки (какъвто е 
проектът на правителството 
на Жан-Марк Еро във Фран-
ция) и в по-широк смисъл на 
европейски публичен банков 
център, ръководен от нефи-
нансови критерии за взима-
не на решения? За да бъде 
последователна и ефикасна, 

реформата трябваше да нало-
жи промяна на устава на ЕЦБ с 
цел институцията да бъде под 
демократичен контрол, като се 
започне с контрол от страна на 
Европейския парламент.

Настоящите реформи не 
поставят под въпрос регу-
лацията и функционирането 
на банките, подчинени на 
логиката на европейските и 
международните финансови 
пазари. Платежоспособността 
на финансовите учреждения 
зависи преди всичко от собст-
вените им фондове, тоест 
главно от капитала, внесен от 
акционерите, и следователно 
от оценката на пазарите. Така 
се укрепва моделът на акцио-
нерната банка, чиято цел е 
възвращаемостта. При това 
положение връзките между 

банките на дадена страна и 
нуждите ѝ от финансиране 
(предприятия, домакинства, 
държава) отслабват.

Европейските ръководите-
ли можеха и в този случай да 
вземат друго решение. Така 
например, можеха да изолират 
широк сектор от спестовни 
банки, съсредоточени върху 
същността на занаята − съби-
ране на депозити, малки кре-
дити, финансиране на местни 
и национални действащи лица 
— и чиято платежоспособност 
се гарантира чрез строги пра-
вила, например забрана за 
спекулативни и високорискови 
операции. Трябваше да се раз-
делят банкирането на спестов-
ните влогове и инвестицион-
ната дейност, противно на 
настоящото смесване. 

Ãîñïîäñòâîòî íà ñïåêóëàíòèòå 
ïðîäúëæàâà

ЯРОСТНО защитаван 
от финансовия свят, 
моделът на т. нар. уни-

версална банка приема фор-
мата на мащабни корпорации, 
наричани „големи системни 
единици“. Кризата от 2008 г. 
показа опасностите, които 
той крие за обществото и 
предприятията − собствени-
те фондове и спестяванията 
на вложителите на банките 
се изпариха след загубите 
от спекулативни дейности. 
Инвестиционната банка „На-
тиксис“ изложи на опасност 
корпорацията Народна банка 
„Спестовна каса“ (BPCE), към 
която принадлежи, като натру-
па между 5 и 8 милиарда евро 
загуби вследствие на инвести-
ции в американски токсични 
активи. Тези опасни връзки 
намалиха способността да се 
финансира производственият 
сектор. Това е една от причи-
ните за трайната икономиче-
ска рецесия, от която страда 
еврозоната.

Но сякаш нищо не се е 
случило, европейските власти 
се готвят да укрепят моде-
ла на универсалните банки. 
Докладът „Лииканен“ (2) от 
октомври 2012 г., поръчан от 
Комисията, се задоволява с 
препоръката да се създадат 
специализирани филиали за 
операциите, свързани с т. нар. 
трейдинг (търгуване) за своя 
сметка и с висок риск, тоест, 
спекулативни операции на 
банките със собствените им 
капитали. Тази минимална 
мярка няма да доведе до раз-
деление между спестовните 
и инвестиционните банки. 
Такова разделение беше на-
ложено в САЩ от президента 
Франклин Д. Рузвелт със зако-
на „Глас-Стийгъл“ от 1933 г. и 
във Франция от програмата на 
Националния съвет на Съпро-
тивата през 1944 г. Тази поли-
тика позволи в продължение 
на десетилетия да се избегнат 
банковите кризи до момен-
та, в който беше поставена 
под съмнение (през 1984 г. 
във Франция, през 1999 г. в 
САЩ). Очевидно онези, които 

днес ни управляват, не желаят 
да се поучат от историята.

В края на 2012 г. френското 
правителство реши да израбо-
ти собствена банкова реформа 
и се постави в противоречива 
позиция спрямо целта да се 
уеднаквят промените на ниво 
Европейски съюз. В предиз-
борната си реч в Бурже на 22 
януари 2012 г. Франсоа Оланд 
обеща да „овладее финансите 
(…) като приеме закон за бан-
ките, който да ги задължи да 
разделят кредитирането от 
спекулативните операции“. 
Но под натиска на засегнатите 
лобита френското правител-
ство изработи проектозакон, 
който предлага по-малко огра-
ничения дори от препоръките 
в доклада „Лииканен“. 

И наистина, документът, 
представен в Министерския 
съвет на 19 декември 2012 г., 
прави неясно разграниче-
ние между т. нар. „полезни“ 
банкови дейности и „спеку-
лативните“ (глава I, член 1). 
Семантичното преминаване 
от „дейности по кредитира-
не“ към „полезни дейности“, 
едно най-малкото субективно 
понятие, „води неизбежно 
до липса на реформа, тъй 
като при разискванията по 
ползата от дадена банкова 
дейност различните страни 
никога няма да стигнат до 
консенсус“, отбелязва асоциа-
цията „Finance Watch“ (3). 
Операциите по „предоставя-
не на инвестиционни услуги“ 
(тоест пазарните операции), 
както и тези по „поддържане 
на пазара чрез финансови 
инструменти“ (особено спе-
кулацията с дериватни проду-
кти), ще продължат да се про-
веждат в спестовните банки, 

„

(1) Les Echos, Париж, 19 де-
кември 2012.

(2) „Доклад на комисията от 
европейски експерти по банковата 
реформа“. Ерки Лииканен е предсе-
дател на Финландката централна 
банка.

(3) Писмо на „Finance Watch“ 
до Пиер Московиси, френски минис-
тър на икономиката и финансите, 
11 декември 2012.
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понеже могат да бъдат „по-
лезни“ (sic!) на клиен телата 
и за финансирането на ико-
номиката. 

В  дейс т вит елно с т, 
проектозаконът предвижда 
на банките да се забрани 
търговията с дериватни про-
дукти въз основа на земедел-
ски суровини, както и „ви-
сокочестотната търговия“ 
(4), която се съобразява с 
повелите на борсата, идващи 
автоматично от компютри, 
за да се използва във всяка 
една стотна от секундата 
благоприятно процентно 
отклонение. Макар да са в 
добра насока, тези мерки 
засягат само малка част от 
спекулативните дейности. 
В крайна сметка по оценки 
на самите банкери рефор-
мата ще има ограничителен 
ефект едва върху 2 до 4% 
от банковата дейност във 
Франция (5)…

Защитниците на новия 
закон изтъкват, че текстът със 
своята втора глава ще засили 
властта на банковите органи 
(Орган за надзор и справяне 
с финансови затруднения) и 
контрола на пазарите (Орган 
по финансовите пазари). 
Но с какви правомощия ще 
разполагат тези инстанции 
на фона на тези мастодонти? 
Сборът от средствата на три-
те най-големи френски банки 
се равнява на два пъти и 
половина брутния вътрешен 
продукт на страната! Само 
пълно разделяне на спестов-
ните от инвестиционните 
банки би позволило да се 
осигури до известна степен 
безопасността на икономи-
ката и обществото.

Проектозаконът беше 
атакуван от всички странни 
заради недостатъците си. 
За да отговори на тези кри-
тики, социалистическата 
група предложи поправки 
с идеята да укрепи банко-
вата реформа. Те имат за 
цел да определят по-точно 
и да ограничат операциите 
за „поддържане на пазара“, 
смятани за полезни за оси-
гуряване на ликвидността 
на финансовите продукти. 
Става въпрос за способност-
та на действащите лица да 
търгуват лесно с тях. Тези 
поправки обаче няма да до-
ведат до реално разделяне 
на банковата дейност между 
спестовни и инвестицион ни 
банки. 

Настоящите реформи в 
Европейския съюз, еврозо-
ната и Франция имат една 
обща черта – никоя от тях 
не поставя под въпрос нито 
властта, нито способността 
на големите универсални 
банки, господстващи в све-
товните финанси, да нанасят 
вреди.

 ДОМИНИК ПЛИОН

(4) Вж. Пол Ланьо-Имоне, 
Анжело Рива, „Европейска дирек-
тива за стимулиране на спекула-
цията“, Монд дипломатик в Дума, 
15 септември 2011.

(5) „Réforme bancaire: une 
loi pour rien“ (Банкова реформа 
– закон за едно нищо), L’Express, 
Париж, 19 декември 2012.
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LE MONDE DIPLOMATIQUE – 
испанско издание
Превод Венко Кънев

 
И изпълни обещанието си. Това му 

донесе един опит за държавен преврат 
на 30 септември 2010 г., който за малко 
не му струва живота (2). Но му донесе 
също решителната и масова подкрепа на 
повечето еквадорци. На 17 февруари т.г. 
Рафаел Кореа спечели деветата си битка 
в избори и референдуми. Така този млад 
президент, който още не е навършил 
50 години (роден е през април 1963 г.), 
се превърна в един от неоспоримите ли-
дери в новата Латинска Америка. През 
своите шест години управление, както той 
казва, „преобрази страната“ чрез новата 
конституция, одобрена с референдум през 
2008 г., и откри ерата „Да живеем добре“ 
(3), предоговори успешно външния дълг 
и спря опустошенията на неолиберализма, 
като върна на държавата полагащата ѝ се 
решаваща роля в политиката и икономи-
ката. Сегашният му мандат ще продължи 
до 2017 г. и тогава ще навърши едно десе-
тилетие на власт.

 
Срещнах се с него в Кито няколко 

дни преди изборите. На едно събрание 
с независимите международни на-
блюдатели, поканени от Националния 
избирателен съвет (CNE), за да бъдем 
свидетели на демократичната чистота 
на изборите (4).

С цел да се посвети напълно на кампа-
нията и за да не бъде обвинен, че използва 
публични средства, Рафаел Кореа реши да 
се оттегли от изпълнителната си функция 
на президент и поиска от Националното 
събрание да го освободи за 30 дни и да 
бъде заместен от вицепрезидента Ленин 
Морено. Този жест на политическа чест-
ност е необичаен и може да служи като 
образец в международен мащаб. Никакъв 
закон не го принуждаваше да направи това 
с изключение на собствената му етика.

 
Разговорът започна с цитат на Елой 

Алфаро (5): „Не искаме нищо за нас, 
всичко за народа“. „Тук, добави Кореа, 
вече не командва Международният ва-
лутен фонд (МВФ), нито олигархията, 
тук вече командва народът. И щом ни 
подкрепя, това означава, че сме направи-
ли каквото обещахме – училища, болници, 
пътища, мостове, летища... Въпреки ме-
дийните кампании срещу нас и атаките 
на една безскрупулна преса, ще спечелим 
тези избори, най-демократичните и 
прозрачни в историята на Еквадор, по 
най-убедителен начин. Но няма да се 
задоволим с успеха, ще ги спечелим и ще 
управляваме по-добре и ще задълбочим 
промените.“ 

 
През шестгодишното си управление 

Рафаел Кореа наистина преобрази стра-
ната, както никой друг еквадорски управ-
ник преди него. Четири икономически 
показателя обясняват по-добре от хиляди 
думи успеха на политиката му: най-ниска 
инфлация в цялата история на Еквадор, 
най-висок ръст на икономиката, най-огра-
ничена безработица и най-висока реална 
заплата. Емигрантите, които бягат от 
испанската катастрофа, когато се връщат 
в Еквадор, чувстват най-добре прогреса. 
Виждат, че вече няма хаос и политическа 
разпокъсаност, че има стабилност, соци-
ална справедливост и достойнство за бе-
дните. Виждат едно правителство, което 
е успяло да дисциплинира заможните 
класи. Ляво правителство без илюзорните 
изхвърляния на една левица на думи. В 
крайна сметка едно ляво правителство, 
което преобразува завинаги страната.

 
Достатъчно беше да се разходя из 

улиците на Кито или в други градове, 
да присъствам на някой митинг на 
президента Кореа, за да почувствам 
изключителния ефект на неговата при-

влекателност, ентусиазма на хората, 
шумната народна подкрепа за личността, 
програмата му и принципите на „граж-
данската революция“.

 
„Тук, каза Кореа, всичко се беше пре-

върнало в стока. Командваха банките и 
чуждите капиталовложители. Бяха при-
ватизирали медицинското обслужване, 
образованието, транспорта... всичко! 
Сложихме край на това. Държавата 
се завърна и сега гарантира всички пуб-
лични услуги. Влага три пъти повече в 
социалните бюджети, здравеопазва-
нето, училището, безплатни болници... 
Приключихме с неолиберализма. Една 
модерна левица не може да мрази пазара, 
но пазарът не може да бъде тотали-
тарен. Затова променихме радикално 
икономиката и сега обществото ръко-
води пазара, а не обратното. Човекът 
стои на първо място, пред капитала. 
Променихме закона за ипотеките, който 
беше като испанския, и сложихме край 
на изгонванията от домовете. Казахме: 
„Няма да плащаме дълга!“, и успяхме да 
намалим с 30 % това, което ни искаха. 
Днес еквадорската икономика намалява 
бързо неравенството. Искаме да побе-
дим бедността. Заздравихме трудовите 
права на работещите и спряхме превръ-
щането на икономиката в икономика 
на услугите, тази съвременна форма на 
робството. Провеждаме една етична 
революция, борим се срещу корупцията 
с невиждано упорство и с един основен 
лозунг на всички нива – „Чисти ръце!“ 
Вече не се позволява укриването на 
данъци. Нашата революция е латиноа-
мериканска и работи за построяването 
на Великата родина, за която мечтаеше 
Боливар. И също така, тя е революция 
и за околната среда. Конституцията 
ни е една от малкото в света, може би 
единствената, която признава правата 
на природата. Както често казвам: не 
живеем във времена на промяна, а в една 
промяна на епохата. Не става въпрос 
да се усъвършенства неолиберализмът, 
а чисто и просто да се смени система-
та. И тази смяна изисква да се промени 
отношението към властта. Властта 
трябва да се даде на народа.“

 
Резултатите от изборите на 17 фев-

руари (победа с повече от 33 процента 
предимство пред следващия кандидат) 
показват, първо, че кампаниите на опо-
зицията бяха посредствени, слаби, несъ-
ществуващи (6). И най-вече, че подкрепата 
на президента Кореа е надкласова, не се 
ограничи само в една социална категория, 
а дойде от всички сектори. „Защото ние 
представихме, обяснява Кореа с пресип-

нал глас след стотиците речи, проект за 
национално единство. Ние строим роди-
ната. Направихме много, направихме и 
много грешки, но постигнахме главното. 
Тук вече не командва „банкокрацията“, 
нито „партокрацията“, нито медиите. 
Тук вече не командва никаква власт, обеди-
нена около групови интереси, нито МВФ, 
нито международните бюрокрации, тук 
вече не командват големите хегемонични 
държави. Спечелихме с физическото си 
присъствие по улиците, не само с моето, 
а и с това на цялото движение „Съюз 
Страна“, обикаляхме кварталите и се-
лата, долините и планините, равнините 
и джунглите. Повтарях и молех: „Не ме 
оставяйте сам!“, защото един президент 
без пълно мнозинство в Националното 
събрание е слаб президент.“

 
Избирателите отговориха на този повик 

с масова подкрепа. Президентът, който 
нямаше мнозинство в Камарата, сега раз-
полага с две трети от депутатите... И така 
ще може да прокара основни проекти като 
закона за земята, закона за водата, за култу-
рата и медиите... С една дума ще може да 
управлява, както обеща по време на кампа-
нията си, да „задълбочи промяната“. 

(2) Вж. Игнасио Рамоне, „Рафаел Кореа: 
„Поисках пистолет, за да се защитавам“, интервю 
с президента на Република Еквадор, Монд диплома-
тик в Дума, 6 януари 2011; и „Латинска Америка 
възвръща достойнството си“ (пълен текст на 
интервюто), Ново време, януари 2011, брой 1.

(3) Рикардо Патиньо, министър на външни-
те работи на Еквадор, определи това понятие по 
следния начин: „Гражданската революция, която 
преживява Еквадор, е белязана от една основна 
предпоставка – замислянето и осъществяването на 
философията „Да живеем добре“ като философия, 
наследена от нашите индиански корени, която 
крие много ценна поука в тези объркани и агресивни 
спрямо околната среда времена. „Да живеем добре“ 
се основава на една хармонична връзка между човека 
и природата.“

(4) Националният избирателен съвет 
(http://www.cne.gob.ec) е публичен орган, независим 
от правителството, който заедно с Избирател-
ния съд за спорни проблеми (http://www.tce.gob.ec/
jml/) е натоварен с организацията на изборите 
в Еквадор и гарантира демократичния му харак-
тер в съответствие с Органичния изборен закон 
(http://aceproject.org/ero-en/regions/americas/EC/
ecuador-ley-organica-electoral-codigo-de-la/view).

(5) Елой Алфаро (1842-1912), военен, пар-
тизанин и президент на Еквадор на два пъти 
(1895-1901 и 1906-1911), главен ръководител на 
либералната еквадорска революция.

(6) Кампанията на Алберто Акоста от 
левицата (един от редакторите на проекта за 
гражданска революция, бивш президент на Нацио-
налното събрание и преди един от най-приближе-
ните на Рафаел Кореа) беше особено разочароваща 
поради евтините и повтарящи се обвинения за 
„изборни измами“ и „липса на демокрация“.

ИГНАСИО РАМОНЕ

(От  стр. 1)
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Вестник 
„МОНД дипломатик“ 

В КОМЕНТАРИТЕ около ос-
тавката на папа Бенедикт XVI 
напускането на престола от 
страна на върховния първосве-

щеник се оценява основно като „храбра 
и доблестна“ постъпка, в крак с крите-
риите на нашето съвремие. В Латинска 
Америка обаче споменът за бившия 
кардинал Йозеф Ратцингер ще остане  
навеки свързан с голям скок назад. 

Ако се върнем там през 60-те 
години на миналия век, ще срещнем 
личности, въплъщаващи съзнанието 
на прогресивните латиноамерикан-
ски католици, като архиепископа 
на Ресифе дом Хелдер Камара. Той 
добива популярност с изказването 
си: „Когато давам храна на бедни-
те, казват, че съм светец; когато 
питам защо са бедни, ме наричат 
комунист“. Мизерията, неграмот-
ността, маргинализацията на милио-
ни обитатели на континента водят 
до радикализиране на голям брой 
христия ни, но така също и на част от 
управляващата църковна йерархия. В 
климата на aggiornamento (осъвреме-
няване, освежаване) под понтификата 
на Йоан XXIII и особено след Втория 
ватикански събор (1962-1965), с енцик-
ликата Populorum progressio, през март 
1967 г. Рим дава подкрепа за позициите 
на прогресивното духовенство, в част-
ност – на бразилското. 

От 26 август до 6 септември 1968 г. 
в Меделин (Колумбия) папа Павел VI 
открива Втората генерална конферен-
ция на латиноамериканския епископ-
ски съвет. На първата асамблея младият 
перуански теолог Густаво Гутиерес 
изнася доклад на тема „Теология на 
напредъка“. Той е приет с одобрение, 
а в заключителния документ се отбе-
лязва, че латиноамериканският конти-
нент е жертва на „неоколониа лизма“, 
на „международния икономически 
империализъм“ и на „вътрешния 
колониализъм“, и се записва необхо-
димостта от „решителни, спешни и 
дълбоко обновителни промени“ (1). 
Това бележи раждането на  Теологията 
на освобождението. Тя е следствие от 
един ангажиран прочит на Евангелие-
то, според който наред с личния грях 
съществува и колективен, структурен 
грях, т.е. определено обществено 
и икономическо устройство, което 
причинява нищета на човечеството, 
страдание и смърт на безкрайно много 
„братя и сестри“. Така по селата, по 
работническите и бедняшките кварта-
ли едно ново поколение духовници се 
ангажира конкретно, а оттам и поли-
тически, с най-бедните. 

Обичайно навъсеното изражение 
на консервативните епископи се пре-
върна тогава в заплашително тъмен 
взор. Ответната реакция се появи на 
три места: в Аржентина и Бразилия, 
чиито прелати не изглеждаха разтре-
вожени от това, че страните им се 
управляват от военни, и също така 
в Колумбия. Затова никого не изне-
нада фактът, че начело на опита за 
възвръщане на загубените позиции в 

Меделин застана именно колумбиец – 
Алфонсо Лопес Трухильо. Ролята му 
нарасна, когато от помощник-епископ 
на Богота през ноември 1972 г. той бе 
избран за генерален секретар, а след 
това и за председател до 1983 г. на Ла-
тиноамериканския епископски съвет 
(CELAM). От 1973 г. насам ръково-
дителите на въпросната организация 
не спират да твърдят, че в Църквата 
се извършва „марксически пробив“. 
Теолозите на освобождението невед-
нъж разясняваха, че боравят единстве-
но с някои понятия от марксизма, които 
им изглеждат уместни — като вярата, че 
народът е градител на своята история, а 
от обществено-икономическия анализ 
ползват само отбрани основни понятия 
 − например свързаните с функциони-
рането на властващата идеология или 
със същността на социалния конфликт 
(2). Монсеньор Лопес Трухильо обаче 
не пощади усилия да саботира про-
гресивното течение. И бързо получи 
чудотворна подкрепа... от Ватикана. 

След смъртта на Павел VI Третата 
генерална конференция на Латиноамери-
канското епископство в Пуебла (Мекси-
ко) се председателства  от поляка Карол 
Войтила, който на 16 октомври 1978 г. 
стана папа Йоан-Павел II. По това време 
всички страни в региона, с изключение 
на четири, са управлявани от военни 
режими. И докато епископите отстоя-
ваха „първостепенната важност на 
съпричастието с бедните“, новият папа 
избягна да вземе отношение по назрява-
щото напрежение в латиноамериканска-
та църква. Не заклейми и диктаторските 
режими. Белязан от опита си в страна от 
Източния блок, той беше върл антикому-
нист и правеше опростенчески прочит 
на събитията, а през 1981 г. повика в Рим 
кардинал Ратцингер – немски теолог, с 
когото го свързваше лично приятелство. 
Ратцингер стана и префект на Конгрега-
цията за доктрината на вярата – някогаш-
ната Инквизиция. 

С едва едногодишен практически 
опит като викарий в мюнхенска енория, 
новият „главен идеолог“ се превърна 
в най-здравата опора на монсеньор 
Лопес Трухильо, който през 1983 г. е 
изтеглен при Ратцингер като член на 
споменатата Конгрегация. В условията 
на Студената война Никарагуа стана 
своеобразен „полски модел“, където 
църковната йерархия беше призована 
да упражнява открита съпротива срещу 
сандинисткия режим (вдъхновен колко-
то от марксизма, толкова и от християн-
ството). Така се завърза неофициалното 
партньорство между Ватикана и САЩ 
на Роналд Рейгън, като една от целите 
му бе борбата с „комунистическата 
заплаха“ в Централна Америка. 

През септември 1983 г. Ратцингер 
изнесе във Ватикана злъчна обвини-
телна лекция: „Анализът на Теология-
та на освобождението ясно показва, 
че тя представлява сериозна заплаха 
за църковната вяра“ (3). Последва об-
винение в радикалност: „Опасността 
от нея често се подценява, тъй като 
тази теология не се вмества в нито 
една схема на съществуваща към 

днешна дата ерес“. И по-нататък: 
„Тя обяснява света през призмата 
на класовата борба. (...) „Народът“ 
се превръща в понятие, обратно на 
„йерархия“, в антитеза на всички 
институции, считани за потисни-
чески сили.“ Острият тон на първата 
инструкция на Конгрегацията с дата 3 
септември 1984 г. звучи като присъда 
над латиноамериканската клерикална 
левица. 

Преди това „великият инквизи-
тор“ изпрати на перуанското епис-
копство документ в десет точки за 
работата на отец Гутиерес. След 
което на процес, досущ като този 
срещу Галилей, го застави да „реви-
зира“ делата си. А през март 1985 г. 
мълнията удари бразилския францис-
канец Леонардо Боф и произведението 
му Църква, харизма и власт. Отец Боф 
бе отстранен от ръководеното от него 
издателство, забраниха му да пропо-
вядва или да прави публични изказва-
ния. В страна като Бразилия, наскоро 
излязла от двадесетгодишна военна 
цензура, подобна санкция предизвика 
истинско възмущение (4).

При огорчението, породено от 
този род диктати, папа Йоан-Павел II 
търсеше начин да овладее огъня, в 
който „Панцеркардиналът“ хвърляше 
бидони с масло. В писмо до бразил-
ското епископство от 9 април 1986 г. 
папата оцени толкова оспорваната 
теология като „не само уместна, но 
полезна и необходима“. Дори осъди 
новата властваща идеология – либерал-
ния капитализъм. Въпреки това Рим бе 
твърдо решен да изкорени течението и 
така тотално да ликвидира постигна-
тото в Меделин. С назначаването на 
консервативни епископи и представи-
тели на „Опус Деи“ (5) и разширявайки 
полето на действие на движения като 
неокатекумената, „Войни на Христа“ 
или „Харизматично обновление“, 
дуетът Войтила-Ратцингер укрепи 
консервативната тенденция. За да 
ограничат въздействието на пастори, 
считани за твърде непокорни, в някои 
епархии се извършиха изкусни прераз-
пределения, както в тази на кардинал 
Еваристо Арнс в Бразилия. През 1985 г. 
монсеньор Жозе Кардозу, парашути-
ран направо от Римската курия, зае 
мястото на дом Хелдер Камара, който 
бил прехвърлил възрастовата граница. 
Новопристигналият бързо си спечели 
неприязънта на целия заварен клир и 
на светските активисти. 

Свещениците, влезли в сандинист-
кото правителство, бяха порицани.
Нищо подобно обаче не се случи с 
онези, които сътрудничеха на аржен-
тинската военна хунта. Папа Йоан-
Павел II направи няколко посещения 
в Латинска Америка и дълго ще се 
помни как при едно от тях, в Чили, той 
даде причастие на съпрузите Пиночет. 
По-малко известно е, че когато бив-
шият диктатор бе арестуван в Лондон, 
от ноември 1998 г. до март 2000 г., 
чилийският кардинал Хорхе Медина 
проведе дискретни преговори за ос-
вобождаването му и незабавното му 

завръщане в Сантяго. Едва ли е нужно 
да се споменава, че въпросните прего-
вори се водеха с подкрепата на Светия 
престол, именно на кардиналите Лопес 
Трухильо и Ратцингер. Определено по-
малко късмет имаха 140-те духовници, 
понечили да въведат в практиката 
постановките на Втория ватикански 
събор, те бяха санкционирани по време 
на понтификата на Йоан-Павел II.

Вече като папа Бенедикт XVI, на 
среща с група бразилски прелати на 
5 декември 2009 г., вдъхновителят и 
теоретикът на консервативните мерки 
на Войтила продължи да ръмжи срещу 
Теологията на освобождението: „Пове-
че или по-малко видните последствия 
от това поведение, свързани с непо-
корство, разделение, разкол, оскърб-
ление и анархия, още съществуват и 
причиняват много мъка и загуба на 
жива сила сред вашите епархийски 
общности...“(6). Значи може да си 
„Свети отец“ и все пак да не си много 
склонен към прошка и покаяние. 

(1) Генерална конференция на латино-
американското епископство, L’Eglise dans la 
transformation actuelle de l’Amérique latine à la 
lumière du concile Vatican II (Църквата в настоя-
щите промени в Латинска Америка с оглед на 
Втория ватикански събор), Editions du Cerf, 
Париж, 1992.

(2) Théologie de la Libération. Pourquoi cette 
méfiance? (Теология на освобождението. Защо 
толкова опасения?), Etudes, № 3851-2, Париж, 
юли-август 1996.

(3) Разпространение на информация за 
Латинска Америка (DIAL), D 930, Париж, 
19 април 1984.

(4) Леонардо Боф „се отказа от духовния 
си сан и пожела официално да бъде светско лице“ 
през юли 1992 г.

(5) Неговият основоположник, монсеньор 
Хосемария Ескрива де Балагер, ще бъде провъзгла-
сен за светец през 1992 г. Вж. Хуан Гоитисоло, Un 
saint fasciste et débauché (Корумпираният фашистки 
светец), Le Monde diplomatique, октомври 2002.

(6) Информационна служба на Ватикана, 
Рим, 7 декември 2009.

ОСТАВКАТА НА ПАПА БЕНЕДИКТ XVI

Çàáðàâåíèÿò êðúñòîíîñåí 
ïîõîä íà êàðäèíàë Ðàòöèíãåð

МОРИС ЛЬОМОАН*

* Журналист.
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На фокус

В
В края на изтеклата година

в Държавен вестник (6.12.2012)
беше публикувана “Национал-
на стратегия за развитието на
водния сектор в Република
България”. В този обемист до-
кумент (над 350 страници) е
направен сериозен анализ на
водния сектор. Това се отнася
особено за дейностите, свърза-
ни с водоснабдяването и кана-
лизацията, и се обяснява както
с първостепенното му значе-
ние, така и с факта, че доку-
ментът е подготвен основно от
Министерството на околната
среда и водите.

Тук вниманието ще се насо-
чи върху сектора “Хидромели-
орации”, който присъства в
“стратегията” в сравнително
малка част. Факт е, че през по-
следните две десетилетия у
нас се напояват едва 0,4 млн.
дка, докато годните за използ-
ване напоителни системи са
над 5,5 млн. дка. За сравнение
напояваните площи в Гърция
са над 11 млн. дка, в Румъния
- над 8 млн. дка и т.н. Посоче-
ните цифри убедително показ-
ват, че в сектора “Хидромели-
орации” нещо не е наред у нас.
Това налага обстойни проуч-
вания и незабавни, нетрадици-
онни мерки. Състоянието на
напояването, отводняването и
предпазването от наводнения
е добре познато на специали-
стите, включително на тези,
които работят в “Напоителни
системи”. Те обаче нямат
възможности и власт да про-
менят нещата. Очевидно най-
високото политическо ръковод-
ство, в чиито ръце е решава-
нето на проблема, или не е до-
бре информирано, или му лип-
сва политическа воля.

Един от първите
въпроси

на които трябва да се отговори
в случая, е дали водните ре-
сурси на Бълга-
рия са в състоя-
ние да задово-
лят всички нуж-
ди. Едно ком-
плексно проуч-
ване на учени от
БАН, Селскосто-
панската акаде-
мия и др. през
2000 г. дава ка-
тегоричен отго-
вор “ДА”. В из-
следването са
отчетени нужди-
те от вода за на-
появане на 6-7
млн. дка, вклю-
чително и при
бъдещи небла-
гоприятни про-
мени на климата. През 2012 г.
до същите изводи са достигна-
ли и авторите на стратегията.

За съжаление в разглежда-
ния обемист документ не е
предвидено нито едно меро-
приятие в областта на хидро-
мелиорациите за периода
2013-2015 г. Това означава, че
през следващите 3 г. от тери-
торията на страната ще
продължават да се оттичат
безполезно над 3 милиарда
куб. м вода!

За възстановяване на хид-
ромелиоративния фонд от 5,5
млн. дка в стратегията е оце-
нено, че за “минималната” про-
грама, в която са предвидени
основно ремонтни работи, са
необходими 105 млн. лв. За
реализиране на “частичната”
програма средствата нарастват
на 534 млн. лв., а за “пълната”
достигат 934 млн. лв.

Какви са реалните възмож-
ности за финансиране на сек-
тора? Досега държавата не
можеше да подпомага директ-
но “Напоителни системи”, тъй
като те са търговски дружест-
ва. Промяна на техния статут
очевидно е необходима. Ако се
изключи “минималната” про-
грама, очевидно сумите от
кръгло 540 и 900 млн. лв. труд-
но могат да се отделят от бю-
джета, особено през следва-
щите 2-3 кризисни години.

Едно от становищата в стра-

Проф. Иван ВЪРЛЕВ,
д-р на селскостопанските
науки, инж.

нали не са ремонтирани и
поддържани в течение на по-
вече от 20 г.

Тъй като водоползвателите
нямат интерес да напояват ца-
ревица, слънчоглед и др., те
засяват и неподходящи за на-

появане култури.
Този факт обаче
е следствие, а
не причина за
състоянието на
напояването у
нас.

Във връзка с
очакваните кли-
матични проме-
ни Световната
банка изразява
с т а н о в и щ е т о :
“От десетте нови
членове на Ев-
ропейския съюз
България е най-
неподготвена”.
Прогнозира се,
че през следва-
щите 40 г. го-

дишните валежи ще намалеят
с 6%, а водните запаси - с 25%.
Освен това за нашето селско
стопанство от голямо значение
е сумата на валежите през ме-
сеците юли и август. От изслед-
вания в Института по метеоро-
логия е установено, че през по-
следните 30 г. те са намалели
с около 70 мм, което представ-
лява размера на една поливка.
При тези чужди и наши оценки
е повече от ясно, че

следва да се очакват
още по-големи и
по-чести суши

и че са наложителни незабав-
ни мерки.

Както се отбеляза, приема-
нето на стратегията от Народ-
ното събрание безспорно е
един положителен акт. На по-
следното му заседание за 2012
г. министърът на земеделието
съобщи, че е подписан дого-
вор със Световната банка за
разработване на проект, отна-
сящ се до “Укрепване на хид-
ромелиоративния сектор”. Ако
в разработката се включи и
екип от български експерти,
които познават най-добре на-
шите условия, може да се очак-
ва една полезна и компетент-
на разработка. Споменатият
проект ще бъде завършен след
около 2 г. Като се имат пред-
вид сроковете за обсъждане и

Това налага съществени про-
мени, включително и в запла-
щането на специалистите, кое-
то да се обвърже с реално
напояваните площи.

При реализирането на по-
сочените мерки, поради пови-
шения икономически интерес
на производителите напоява-
ните площи ще нараснат през
следващите 2-3 г. от 0,4 до над
1 млн. дка. Възстановената ка-
нална мрежа през този пери-
од обаче ще даде възможност
напоителните системи да до-
ставят вода на повече от 1,5-2
млн. дка.

Средствата, необходими за
посочените мероприятия, са от
порядъка на 40 млн. лв. годиш-
но. Ако първоначално те се
приложат само на пилотни
обекти (напр. Пловдивската
или Пазарджишката напоител-
ни системи), необходимите
средства намаляват на 10-15
млн. лв. и те не представляват
особен проблем за държавния
бюджет.

На базата на
дългогодишни
изследвания

в Селскостопанската академия
е определен икономическият
ефект от напояването на царе-
вица, тютюн, зеленчуци и др.
На тази база е установено, че
при напояването само на 1
млн. дка сумарният ефект ще
надвиши 100-120 млн. лв. го-
дишно. Очевидно той е некол-
кократно по-голям от посоче-
ните разходи.

Известна истина е, че
българското земеделие прите-
жава огромен производствен
потенциал, който далеч не е
използван досега. Напояване-
то на земеделските култури не
само увеличава получаваните
добиви, но създава значител-
но по-голяма стабилност на зе-
меделското производство през
отделните години, което има
допълнителен икономически
ефект. Това, че през последни-
те две десетилетия ценният
воден ресурс на България се е
изтичал безполезно, показва,
че “има нещо гнило в Дания”.
Необходимите незабавни мер-
ки, изложени накратко, могат
да бъдат база за дискусия от
широк кръг специалисти, орга-
низирана от Министерството
на земеделието.

планиране на необходимите
финанси, следва, че реалните
резултати в практиката могат
да се очакват след 4-5 г.

Тук заслужава да се под-
чертае, че дейностите, свърза-
ни с напояването в широката
практика, изискват специална
техника, умения и знания, раз-
лични от останалите в земеде-
лието. За напояване например
на 1 млн. дка са необходими
около 8000 поливачи. Отговор-
ниците на поливаческите гру-
пи (напр. 800-1000 души) тряб-
ва да имат добри познания по
техниката за напояване, под-
ходящия поливен режим на
културите и т.н. Това налага
ежегодно отделяне на средст-
ва и създаване на организа-
ция за квалификация на тези
поливачи.

Наред с разглежданите про-
блеми в стратегията с по-дале-
чен ефект, за икономиката на
страната са изключително важ-
ни реалностите на деня.
Възстановяване на напояване-
то в икономически оптимални
размери (напр. до 5-7 млн. дка)
може да стане само на етапи,
примерно с продължителност
3-4 г., като в края на всеки от
тях се оценява реалният ико-
номически ефект от напоява-
нето, актуалните цени на про-
дукцията на международните
пазари, цените на труда и др.
Ето защо, за да се получат
действителни икономически
резултати от напояването в
следващите няколко години, е
наложително прилагането на
незабавни мерки. Те ще бъдат
необходима предпоставка за
успешното реализиране на
разработената стратегия и “Ук-
репване на хидромелиоратив-
ния сектор”.

Накратко мерките за 2013
г. могат да бъдат:

1) Лимитирана цена на во-
дата за напояване на цареви-
ца, слънчоглед и др. до 0,12 лв.
куб. м. За тютюна, зеленчуците
и др. тази граница може да
бъде до 0,20 лв. куб. м.

2) Възстановяване на ван-
далски разрушените най-мал-
ки канали в рамките на 3-4 г.

3) Планиране на средства
за ремонт на откритите кана-
ли, чиято дължина надвишава
6000 км.

4) Връзките между “Напои-
телни системи” и водоползова-
телите са крайно ограничени.

тегията, които се повтарят не-
колкократно, предизвиква се-
риозни възражения. То е: “Из-

ползваемостта на напоителни-
те системи е под 10%, което се
дължи на драстично намале-
ние на засетите поливни кул-
тури и промяната на структура-
та им”.

Без да се коментира
цифрата „10%”

посоченото драстично нама-
ление на поливните култури
е следствие, а не причина
за състоянието в напояване-
то. Някои от аргументите за
това са:

1) В началото на 90-те го-
дини земеделската земя беше
раздробена на над 15 млн.
парцела, което се отрази па-
губно на напояването. През по-
следните 5-10 г. чрез комаса-
ция и арендаторски стопанства
този недъг за производството
постепенно се преодолява.

2) Цените на водата за на-
появане, доставена от “Напои-
телни системи”, са толкова ви-
соки (0,40 лв. за куб. м), че
правят напояването на цареви-
ца, слънчоглед, соя и др. ико-
номически неизгодно за про-
изводителите.

3) Голяма част от най-мал-
ката канална мрежа беше
вандалски разрушена главно
през периода 1990-1993 г., и
то пред очите на охранител-
ните органи.

4) Над 6000 км открити ка-

През последните две десетилетия ценният воден ресурс
на България е изтичал безполезно

Стратегията,
сушите
и реалностите

Стратегията,
сушите
и реалностите

Стратегията,
сушите
и реалностите

Стратегията,
сушите
и реалностите

Стратегията,
сушите
и реалностите
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Искам
думата

Читателят преди всичко

iskamdumata@duma.bg

в Бат Ям, тази сбирка бе особе-
на. Честваха 70-годишнината от
спасението на българските ев-
реи в присъствието на посла-
ника на Република България в
обетованата земя Димитър Ми-
хайлов и депутата от социали-
стическата партия “Мерец” Ни-
цан Оровиц.

“Знам, че се води спор дали
евреите от България са били
спасени или са оцелели. Дори
вече има нов термин - недаде-
ните. Ние не се интересуваме

Живи сме
благодарение на
българския народ
Признателни израелски пенсионери отбелязаха
70-годишнината от спасението на евреите

Вече е ясно и за децата, че съставеното от
президента Р. Плевнелиев служебно правител-
ство е партийно, само че е прикрито и добре
гримирано като за пред българската публика.

Новият Министерски съвет в момента си е
чисто и просто, макар и за малък период от
време, до изборите за парламент, със състав,
изцяло предан на ГЕРБ, който додето е на власт,
естествено както явно, така и задкулисно ще
защитава интересите на “безпартийния” си ро-
доначалник Р. Плевнелиев - “откритие” на Б.
Борисов в нашия политически живот.

 Допуска ли някой, че Плевнелиев ще изне-
вери на опекуна си Борисов, като назначи чи-
ста проба безпартийни министри, без те да не

Като лице с трудов стаж в
системата на финансите над 30
години, не мога да приема за
нормално в нашата държава
това изразходване на бюджет-
ни средства за два месеца от
правителството в оставка.

Няма ли закони у нас и кон-

те. Виждаме и чувстваме, че на
обезлюдяваща, остаряваща,
обедняваща и болна нация не
е по силите в условията на гло-
бална криза да издържа тол-
кова многолюден парламент,
пренаситен с “мъртви души”,
послушни “статисти” и жива
“партийна масовка”, които оси-
гуряват приемането на толкова
много уродливи, недомислени,
скандални и парадоксални за-
кони, някои от които грубо
потъпкват конституционните
принципи на социалната
държава.

Гледаме редовно предава-
нията на заседанията на пар-
ламента. Гледаме и се питаме:
Народното събрание не се ли
превърна в свободна територия
на враждата и клеветата, по-
литическата и социалната зло-
ба и безотговорност. На човек
му става болно и срамно, кога-
то гледа, че от 240 високо и
щедро платени депутати на
работа идват по-малко от по-
ловината. Да не говорим за
празната зала по време на
парламентарния контрол, кога-
то 90-95% от народните пред-
ставители отсъстват. Изглежда,
че тях не ги интересуват въпро-
сите и отговорите, а повече ги
интересува техните бизнес ин-
тереси. А всичко това е толко-
ва арогантно, възмутително,
оскърбително и безотговорно,
че заслужава не подкрепа на

Нужен ни
е по-малък
парламент

Предложение

как точно обясняват това истин-
ско чудо по време на Втората
световна война, което извърши
българският народ. Фактът, че
сме живи, че имаме свои деца,
внуци и правнуци ни прави гор-
ди. Ние сме благодарни на
единствения народ в Европа,
който не позволи неговите ев-
реи да бъдат изведени от стра-
ната, а застана до тях в най-
тежките минути” - каза предсе-
дателят на клуба Хаим Ешке-
нази. Българският посланик Ди-
митър Михайлов подчерта, че
подвигът от миналото е пред-
поставка да се развиват отно-
шенията между двете страни и
сега. А депутатът Оровиц изка-
за съжаление, че не се е родил
в семейство на български ев-

Феня ДЕКАЛО, Тел Авив

З
а над 100 израелски
пенсионери, които
всеки петък се съби-
рат в клуба на евре-
ите с леви убеждения

Във властта нищо ново под Слънцето

Отговорност за изхарчените 2 млрд. лв.
ституция, след оставката да се
сложи ръка и на бюджета? Кой
и на какво законово основание
даде право на сваленото прави-
телство да харчи пари при тази
голяма икономическа криза?

След подаването на остав-
ката следваше да се обърне

внимание от всички и да се
прекратят плащанията, както и
сключването на договори за
изпълнение на нови разходи.

Къде и кога в коя държава
се извършват разходи от сва-
лено правителство?

Не се ли разбра, че всичко

това се прави за набиране сим-
патизанти за ГЕРБ. Това ли е
пътят за набиране за ГЕРБ сим-
патизанти при тази икономиче-
ска криза и тази незаконност,
нарушение и на Конституцията
на Република България.

Главният прокурор на

България нека лично да про-
вери извършените разходи
през този период и потърси от-
говорност, с което да докаже
своята надпартийност.

Мийко МИЙКОВ,
икономист-финансист

През 2010 г. със заповед №66 от 04.11.2010 г. на управителя
на НЗОК д-р Нели Нешева бях уволнен от НЗОК след 12-годи-
шен стаж в същата институция.

Заведох дело в СРС под №63489, което НЗОК обжалва, и на
втора инстанция го спечелих. Делото продължи 2 г. и 6 м. На
08.01.2013 г. ВКС се произнесе в моя полза за възстановяване
на работа. Подадох документи в НЗОК, но каква беше моята
изненада. Със заповед на управителя д-р Цеков от 11.02.2013 г.
бях възстановен на работа, а със заповед от 12.02.2013 г. бях
уволнен.

За безобразията на НЗОК информирах премиера Борисов с
писмо от 19.11.2010 г. Те продължават и до днес, въпреки че
д-р Нешева беше освободена от длъжност и беше назначен
д-р Цеков.

Възмутен съм от това, че д-р Цеков се отнесе по един безо-
бразен, безотговорен и надменен начин към решението на ВКС.
Оправданието на директора на “Човешки ресурси” беше, че съдът
не се е съобразил с това, че от 26.06.2012 г. в НЗОК има нов
Правилник за устройството и дейността и утвърдено ново щатно
разписание, в което старата ми длъжност не съществува. В също-
то време има свободни две щатни бройки за главни експерти, а
в отдела, в който трябваше да бъда назначен, работят двама
пенсионери. Време е тази порочна практика в НЗОК да бъде
спряна.

Иван ИВАНОВ, София

Скандално

Безобразия в НЗОК

този състав в предстоящите
избори, а плесница на голо. Не
е случайно, че доверието към
парламента е катастрофално.

Може би затова е такава
яростна съпротивата на поли-
тическия елит срещу съкраща-
ване на част от щатната брой-
ка на парламента. Депутатите
от ГЕРБ и някои “специалисти”
се мотивираха, че едно такова
решение ще бъде нарушение
на Конституцията. Тази пози-
ция е в духа на стила и поли-
тиката им - когато нещо не им
отърва, то винаги е противо-
конституционно, а когато им
отърва, Конституцията може да
се загърби.

Разбираме, че тези съкра-
щения са много тежък, сложен
и отговорен казус. Но вярваме,
че ако има разум и воля, той
може да бъде решен, без да
се нарушава Конституцията.

Депутатската длъжност не е
професия. Тя е политическа и
държавна отговорност, възло-
жена от народа. Народът е ра-
ботодател. Затова дали да има
или да няма съкращение в
щата на парламента и как да
се приемат законите - на се-
сии или както сега, народът
трябва да си каже думата.

Повече от очебийно за нас
е, че в условията на криза
българският народ повече не
може да издържа толкова мно-
голюден, самовлюбен и не-
ефективен парламент.

Ганка и Георги ЗЛАТИНОВИ

ППППП одкрепяме инициатива-
та за съкращение на
бройката на депутати-

симпатизират, макар и тайно, на ГЕРБ, т.е. ми-
нали през проверка през иглени уши с декла-
рирана вярност към партията на Б. Борисов и
Цв. Цветанов.

Способни хора в областта на политиката и
икономиката днес у нас не се допускат така
лесно, особено за заемане на министерски
постове в едно такова правителство като днеш-
ното, чиято основна задача е да подготви про-
веждането на изборите за народно събрание.

 Много хора, които са далеч, не могат да
разберат защо БСП и ДПС не поискаха да се
хванат на въдицата и приемат мандата от пре-
зидента да съставят правителство. Това беше
мина със закъснител. При предвидимия му про-
вал лъжливите и мошенически ГЕРБери щяха
да дойдат с гръм и трясък отново на власт.

Това, което следва сега да се реализира по
време на предстоящия предизборен период от
левите и демократичните сили, е агитацията за
спечелване на изборите от истинските българ-
ски патриоти, мислещи доброто на народ и
родина и оставяне зад борда на политиката и
управлението ГЕРБ и лидера й Б. Борисов.

Или, с една дума, със съставеното служебно
правителство от Плевнелиев у нас нищо ново
под Слънцето.

Георги АСЕНОВ, Лом

Àç çà ñåáå ñè ðåøèõ äà
íàïðàâÿ âñè÷êî, êîåòî
å ïî ñèëèòå ìè, çà äà
íå ñå èçâúðøè òîâà,
êîåòî ñå âúçíàìåðÿâà
è êîåòî ùå çëåïîñòàâè
Áúëãàðèÿ ïðåä ñâåòà è
ùå ëåïíå âúðõó íåÿ
ïåòíî, êîåòî òÿ íå
çàñëóæàâà.

Äèìèòúð Ïåøåâ,
17.03.1943ã.

Откриване на бюста на
Димитър Пешев в Двореца
на Европа, Страсбург

реи, а неговите дядо и баба в
Полша са загинали по време
на Холокоста.

По съществуващата петъчна
традиция от сцената звучаха
български народни песни,
изпълнени от певицата Елена
Върбанова и акордеониста
Ничко Машиах. Мало и голямо
се хвана на хорото. Особено
впечатление правеше 86-го-
дишната Сара Вайц, която сит-
неше обута с тънки токчета, с
вечната красива прическа и
нарядни дрехи.

Съпругата на Хаим Ешкена-
зи - Бела, бе омесила истинска
българска погача със сиренце.
Всеки си топеше в паничката
мед и опитваше от нейния ше-
дьовър.
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Снимка Мариета ТОМОВА
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Позиция

С

Мисия Брюксел

дия и Португалия имаше на-
прежение, в Гърция имаше
драма, а в Кипър сме свидете-
ли на кърваво криминале. Кон-
фискацията на процент от вло-
говете, замислена от минист-
рите на финансите на еврозо-
ната, е пладнешки обир. Нали
уж в целия Евросъюз влогове-
те до сто хиляди евро са га-

Георги ГОТЕВ

И грата загрубява с вся-
ка нова държава, коя-
то Евросъюзът спася-
ва от фалит. С Ирлан-

рантирани? Нали уж се въвеждат нови железни пра-
вила за банков надзор, банкова консолидация и бан-
ков съюз? На всичко това вече е трудно да се повярва.

“Пиете нашата кръв”, скандираха хиляди кипърци
пред парламента във вторник. Управляващата партия
се отказа да гласува и 36 депутати в 56-членния пар-
ламент отхвърлиха договорката с еврозоната.

Ако конфискацията на процент от влоговете все
пак мине на по-късен етап, много българи биха били
засегнати. В Кипър те са не по-малко от 40 000. Много
британци също биха понесли загуби, но на тях Лондон
обеща да им ги възстанови. Даже показно изпратиха
самолет, който занесе един милион евро на войници-
те в британските бази на острова.

“Лошото лекарство”, предписано на Кипър, буквал-
но потресе общественото мнение тук в Брюксел. Бел-
гийците веднага изчислиха, че ако същата рецепта се
приложи на местна почва, това ще струва по четири
хиляди и петстотин евро на глава от населението.
Мнозина се замислиха какво да направят със спестя-
ванията си, за да не ги загубят.

Налагайки “такса” върху кипърските спестявания,
всъщност трябва да се събере съвсем малка сума -
5,8 млрд. евро. Наистина дребни пари в сравнение
със 700-те млрд. евро, които Евросъюзът похарчи, за
да спаси европейската валута от фалит. Но какво се
случи? Само за една седмица близо 5 млрд. евро
напуснаха кипърските банки. Допреди няколко дни в
тях се съхраняваха около 70 млрд. евро, сега те ри-
скуват фалит.

Основната причина за планираната конфискация
са германските избори през септември. Близо поло-
вината от парите в кипърските банки са на руснаци.
А последното нещо, което Ангела Меркел иска, е да
се появят заглавия “Германските данъкоплатци спа-
сяват банковите сметки на руските олигарси”. Важно
е германците да знаят, че парите за спасяването на
Кипър идват от Европейския стабилизационен меха-
низъм и от “сметките на олигарсите”. Меркел иска да
избегне предизборни дебати за еврокризата не от
страх от социалдемократите. Основният й кошмар е
появата на нова антиевропейска партия, наречена
“Алтернатива за Германия”. Според сондажи четвърт
от германските избиратели биха могли да се изкушат
да гласуват за нея.

Кремъл гледа на творчеството на министрите на
финансите на еврозоната като на враждебни към Ру-
сия действия. Днес и утре в Москва ще има среща на
ЕК с руското правителство, ще има и разговори между
Барозу и Путин. Последният вече нарече кипърската
рецепта на евроминистрите “нечестна, непрофесио-
нална и опасна”.

Малък Кипър е третият по големина инвеститор в
руската икономика, като по-голямата част от “инвести-
циите” са скрити руски капитали, реинжектирани об-
ратно в Русия. Москва вече е оказвала финансова
помощ за Кипър в размер от 2,5 млрд. евро, изразява-
ла е готовност да участва в по-нататъшните спасител-
ни действия. До неотдавна Никозия беше чувствител-
на за мнението на Москва. Само че президентът Де-
метрис Христофяс, единственият комунист сред лиде-
рите на ЕС, загуби изборите на 24 февруари в полза
на десноцентиста Никос Анастасиадис. Новият прези-
дент първо даде картбланш на министрите на еврозо-
ната да решават, без да се допитват до Москва, но
виждайки как колата се преобръща, командирова
министъра на финансите в Москва.

Какви са поуките? По принцип Евросъюзът при-
ема закони и проповядва правила и норми, които
изглеждат честни и справедливи. Но се оказва, че в
определени ситуации тези норми и закони не важат
за него. Унгарският премиер Виктор Орбан наложи
специални данъци върху чуждите банки и енергийни
дружества, задължи местните ерепета да намалят
цената на тока с 10%. Комисията беше шокирана,
откри наказателни процедури. Сега обаче Еврокоми-
сията действа като Орбан. Каква е поуката? Не значи
ли това, че ако обстановката го изисква, можем да
действаме като тях?

И когато ЕС диктува непосилни условия, не може
ли страната в затруднение да се обърне към Русия за
по-добра оферта? България може да не е фалирала,
но са ни нужни спешно свежи пари за социални нуж-
ди и за съживяване на икономиката. В България десет-
ки хиляди руснаци имат имоти и сигурно не им е без-
различно дали страната ще затъне в мизерия или ще
просперира. Щом Кипър, член на еврозоната, се обръ-
ща към Русия, ние от какво се страхуваме?

И последно. Добре, че го няма Бойко Борисов с
неговите хвалби колко много пари българите държали
на влогове в банки. Кипър поне е член на еврозоната.
Ако се наложи европейска “помощ”, конфискацията у
нас със сигурност ще бъде много по-сурова.

Слушам господин Цветанов и му
се възхищавам... Най-после раз-
брах, че три години и нещо в земя-
та ни е имало благоденствие, ред,
и хората са били уважавани, об-
грижвани и доволни! И започвам
да си мисля, че съм живяла някъде
другаде - не в България ...

Укрепналото ни здравеопазва-
не смени четирима министри за три
години - почти рекорден брой за
цялото ни държавно управление в
последните години. И вече всичко
е наред. Изясни се, че здравеопаз-
ването и лекарствата са стока като
всяка друга; живеем в демокрация
и не е кой знай какво да се срещат
лекари, подпийнали за кураж пре-
ди работа; откровен рекет на бол-
ниците; линейка с болен да разхож-
да докторката да си избере блузка
ли беше или по друга работа. Меж-
ду впрочем, докато едни общини
останаха без болници и стачкуват,
в големи градове лечебните заве-
дения така се нароиха, че чух вече
не можели да задържат цените на
услугите си, защото богатите не се
увеличават, а бедните не са за тях...
Заплатите на някои лекари се уве-
личиха след стачки - и как стана
увеличението - изпосъкратиха (ну-
жен, оказа се) персонал, пенсио-
нираха хора с огромен опит и раз-
делиха техните пари между щаст-
ливците.

Между другото, сещам се: нали
здравните вноски, дето ни ги
удържат при всяко вземане на пари,
са за солидарно подпомагане на
здравеопазването, т.е. на болните,
които в момента имат нужда от ле-
чение. Или нещо бъркам, защото как
така стана, че ги взехте от касата и
ги прехвърлихте в бюджета.

И тука може би си струва

да спомена за
солидарността

като такава - значи ние всички, ко-
ито сме граждани на тази страна в
криза, в много тежка криза, сме
длъжни да сме солидарни, да се обе-
диним за излизането на страната от
нея, да сме съгласни да ни замразят
заплатите, пенсиите (особено пен-
сиите!), без да ни питат, без дори да
знаем защо и с кого да сме соли-
дарни, а висши чиновници си раз-
дават бонуси от четири, дори петци-
френи числа за съвестно изпълне-
ние на задълженията си. Та с кого
да сме солидарни, с бонусчиите ли?
Ами нали затова получават запла-
тите си?! Ако не работят съвестно,
какво търсят и кой ги търпи там...

Какво стана с образованието и
науката - невежи деца, не знам кой
е виновен, но децата излизат мало-
грамотни. Това правителство не го
забеляза. А висшите научни среди,
противно на очакванията, че сино-
далните старци си гледат дрямка-
та, се разбунтуваха. Интересно

Дима НИКОЛЧЕВА

защо, вероятно някой беше крал
не само пари, но и титли, програми,
територия, и на синодалните стар-
ци сигурно им е дошло до гуша.

Ами грандиозното инфраструк-
турно строителство - покрай маги-
страли, булеварди, пътища, еста-
кади (каква красива дума!), които
се достроиха, а само пет метра
встрани започват дупките и разби-
тите междуселищни пътища. Да
оставим настрана, че половината
от новопостроените почти веднага
след резнатите лентички се нуж-
даят от ремонт.

А селата - там е пълно със стари
порутени къщи, разграбени, обез-
людени, осъдени на умиране, дори
без електричество, та в много от
тях хората романтично си светят със
свещи и газени лампи и съживиха
забравената от някога търговия на
вересия.

Да не би да се събуди дреме-
щата Темида? Ами представете си,
че някой дигне на крак

ограбените хора

през последните три години, когато
гръбнакът на престъпността “беше
пречупен”, къде ще съберете тези
хора. Надявам се, че сте гледали
какво става в Карлуково и другите
системно ограбвани селища, че зна-
ете колко квартирни кражби стават
на ден само в един квартал на Со-
фия, на Пловдив, Варна, Русе, Бур-
гас, Пазарджик (за селата и малки-
те градчета, където и да са, не гово-
ря, те си знаят хората и почти не се
надяват крадец да ги отмине, при-
мирили са се) и в цялата страна.
Изобщо престъпността при нас ня-
как си е наистина добре организира-
на, почти като от център, който ди-
рижира и полиция, и институции, и
не й пука от нищо, окопава се, става
по-дръзка - убийства по къщите за
от 20 до 200 лева, а за повечко - на
стъпалата на Съдебната палата.
Почти всеки ден или през ден оби-
ри на магазини, банкомати, кражби
и опожарявания на коли, на поме-
щения. Да ожалиш полицията ни
“ние ги хващаме - те ги пускат”.

Работната заплата расте (доста
рядко и) мъъъничко, а цените на
храните в пъти и често; инфлацията
се забелязва дори от чужденци,
дошли да си изплакнат краката в
мръсното ни Черноморие. За хра-
ната и хладилника - всичко е ясно
кой и как може да си го напълни.
Аз не мога, и моите приятели не
могат, и хиляди като мене не могат,
но сме живи все още, за жалост ...

Може би тук е мястото да вмет-
нем и нещо за безработицата, но
мисля, че е излишно. И така по
улиците не само на София се виж-
дат и просяците, и нищите, и рове-
щите в кофите, и спящите по пейки-
те на гарите, а и налепените по

стъклата “дава се под наем”, “лик-
видация”, “продава се”, и тълпите
хора, които пристигат сутрин, за да
поработят няколко часа на ден,
както и тези, които се редят за
интервюта и с неудобство им съоб-
щават, че мястото е вече заето.

Мога да изброя още много, мно-
го неща, но не мисля, че е нужно,
по служба на вас ви се полагаше
да знаете всичко.

И последно - нямаше досега
друго правителство, което така да
настройва хората

един срещу друг

млади срещу стари, сини срещу
червени (като че ли повечето от
тях не обикаляха от партия в пар-
тия!), безработни срещу работещи,
работещи срещу пенсионери и ин-
валиди, по формулата - винаги за
всичко са виновни други.

Получих една необичайна мол-
ба за помощ от един възрастен
инженер, който е вкарал преди по-
вече от шейсет години първата мо-
дерна медицинска техника в Меди-
цинската академия в София, но е
вече стар и болен, със завидно за-
пазен разсъдък, макар и почти па-
рализиран, останал на грижите на
малко по-младата си жена (малко
под 80). Та този човек ме помоли да
му помогна да напише прилично
една молба до правителството или
до Народното събрание, в която да
изложи мотивите за предложение-
то си. А то е: да се гласува закон
всички граждани на страната,
навършили пенсионна възраст, да
се освобождават от работа, да им
се забрани да работят и да им се
отпуснат две години възможност да
похарчат поне част от мизерните си
пенсии, да се порадват на децата
си, да преживеят две спокойни го-
дини, в които да се простят с всичко,
което обичат. След изтичането на
този срок властващите да събират
общо целия набор, да му направят
общодържавно честване и да го ев-
таназират. Това ще бъде смърт с че-
стване, с достойнство, позволяват се
и венци от признателните наслед-
ници. Така няма да ги мразят, няма
да ги плюят, че са търтеи, излишни
хора, тежест на обществото, да ги
оставят да умират от гладна мъчи-
телна смърт. И поколенията ще ги
запомнят като истински хора и ще
имат възможност да разпродадат,
да разрушат или да присвоят всич-
ко построено и натрупано от тях.

Когато чух молбата на този чо-
век, признавам си, разплаках се,
помня го и ще го помня, докато съм
жива. И ще се моля да въведат този
закон, докато е време, за да се
запази все някак поне малко от
уважението към хората, родени
преди нас, които наследяваме и към
които се обръщаме, когато ни е
трудно - към нашите родители.
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Краят на “студената война” изправи
Вашингтон пред необходимостта да
наложи на победените новия световен
ред. Пред САЩ и банковата олигархия
на тази страна за колонизация се раз-
криха безкрайните простори на бивше-
то социалистическо съдружие. Страни,
хора и ресурси трябваше да бъдат под-
чинени на “либералните” господари на
света. Американските експерти вече
бяха открили, че най-лесно това може
да стане с използването на

т.нар. soft power -
мека сила

която цели налагането на американско-
то културно, интелектуално, идеологи-
ческо и информационно превъзходство
на света. В отсъствие на култура, САЩ
се налагат на света чрез пропагандни-
те клишета на “американския начин на
живот”, “ценностите на демокрацията”
и “правата на човека”, всичко това,
което днес съставлява ядрото на “либе-
рално-демократическата” митология.
Предназначението на американската
soft power е прякото манипулиране на
общественото съзнание с цел десуве-
ренизацията на една държава. Тази цел
се постига по два начина. Чрез

масирано медийно налагане
на проамерикански управник

в рамките на демократично проведени
избори или когато този план се прова-
ли, посредством нагнетяване на обще-
ствено недоволство, подстрекаване на
междуетническо или междурелигиозно
напрежение, предизвикване на безре-
дици, палежи и погроми. Тяхното пред-
назначение е да предизвикат оставка
на законно избраното правителство и
след предсрочни избори да наложат
управници, съгласни да провеждат по-
литика, изгодна за САЩ и американ-
ските банки и корпорации.

Ако идеологическата канава на гло-
балния неоколониализъм са “ценности-
те” на “либерално-демократическата”
митология, то тяхната задължителност
за страните от бившето социалистиче-
ско съдружие се издига в ранг на
държавна политика на САЩ, подкрепе-
на от ЕО и даже от НАТО, когато ръко-
водството на някоя от тези страни реши
да прояви политическо своенравие.
Така управляващата върхушка на Ва-
шингтон се нагърби с неблагодарната
задача да отстоява интересите на де-
мокрацията и свободата (чети - на ев-
рейските банкови кланове на САЩ), в
страните от бившото социалистическо
съдружие.

Постепенно, по метода на пробите
и грешките, политолози на Вашингтон
разработиха

перфектна схема
за налагане на американско
неоколониално управление

на страните от бившото социалистиче-
ско съдружие. Операцията по налага-
не на такова управление се ръководи
и координира от посланика на съот-
ветното посолство на САЩ, който в
своята работа е подпомаган от специ-
ално подготвени експерти, работещи
като дипломати. Възлова роля в опе-
рацията по налагане на проамерикан-
ско управление се възлага на медии-
те. С обещание за слава и пари аме-
риканците приобщават за своите цели
местните журналисти, лидери на об-
щественото мнение. Финансира се
създаването на национален телевизи-
онен канал и радиостанции, ефира на
които щедро се предоставя на проаме-
риканските журналисти. За да не се
товари излишно американският бюд-
жет, журналистите са убеждавани, че
за тях е престижно и демократично да
загърбят националните интереси, за да

Американската
колонизация на
Източна Европа
слугуват на чужди господари. Нахлу-
ващите междувременно в страната за-
падни фирми са инструктирани да
бъдат основни рекламодатели на про-
американските медии, като по този
начин за кратко време се възвръщат
инвестираните в тях средства.

Междувременно в подкрепа на про-
американските журналисти се създават
многобройни неправителствени органи-
зации, към които срещу високо запла-
щане се приобщава бъдещата интелек-
туална гвардия на американската soft
power в страната - перспективни иконо-
мисти, социолози, политолози и исто-
рици. Отначало финансирани от амери-
кански фондации, постепенно в проце-
са на утвърждаване на американското
политическо влияние,

проамериканските
неправителствени

организации

преминават на държавно финансиране
от бюджета на колонизираната страна.
Предназначението на проамериканска-
та интелектуална гвардия е наукооб-
разно, в интервюта пред проамерикан-
ските медии, в които те са несменяеми
гости, да изопачават националната ис-

тория на страната, да омаловажават и
омаскаряват нейната вяра, култура и
традиции. Основната цел е така да про-
мият мозъците на населението, че то
безропотно да си надене хомота на
американския неоколониализъм.

Тогава идва времето да се заложи
на някой перспективен политически
лидер. Вашингтон избягва да финанси-
ра политически партии, разумно пред-
почитайки да залага на печелившите
играчи в подклажданите от тях полити-
чески междуособици. Набелязаните
политически лидери получават статута
на “приятел на Америка” и специално
подбрани служители на посолството
започват да водят планомерна работа
с него, така че да утвърждават неговия
авторитет в обществото и да подпома-
гат политическата му кариера. В избра-
ника като правило се инвестират не
толкова пари, под формата на скъпо
платени лекции на Запада, колкото
медийни ресурси. Проамериканските
медии синхронно го превръщат в поли-
тическа звезда на сезона, а проамери-
канската интелектуална гвардия от не-
правителствени организации дружно
възхвалява неговите лидерски качест-
ва и водена проамериканска политика.

Трябва да се отчете, че американ-
ците без проблеми използваха своята
soft power за налагане на неоколони-

ални американски режими в цяла Из-
точна Европа. С изключение на Бълга-
рия и Румъния не се наложи извършва-
нето на държавни преврати под форма-
та на “демократични” революции. На-
стоящите управници на Източна Евро-
па са пластилин в ръцете на местните
посланици на САЩ, които действат като
американски губернатори на определе-
на територия.

Освен безпрекословно политическо
влияние резултативното използване на
американската soft power носи и огром-
ни икономически дивиденти под фор-
мата на участие в приватизацията на
социалистическата собственост, моно-
полен достъп до печеливши сфери на
икономиката и банковото дело, без-
платни военни бази и пушечно месо.

Подходите към

политическите
„приятели на Америка”

са строго нюансирани, като се отчита
доминиращата слабост в техния харак-
тер. Така например руският продажник
Михаил Горбачев бе купен с Нобелова
премия за мир и организирано триме-
сечно “световно възхищение”. Преда-
телството на наследника му Борис Ел-

цин бе купено с масирано възхвалява-
не от световните медии на водената от
него проамериканска политика. Украи-
нецът Виктор Ющенко като награда
получи за жена американка от украин-
ски произход, която го научи да прити-
ска към сърцето дясната си ръка по
време на изпълнение на американския
и украинския химн. Грузинецът Михаил
Саакашвили бе години наред обучаван
в американски и канадски висши учеб-
ни заведения. Поради липса на подхо-
дящи кандидати за проамерикански
политически лидери на прибалтийски-
те страни, такива бяха подбрани в сре-
дите на емиграцията от тези страни в
САЩ и наложени като национално спа-
сение. Интерес представлява случаят с
дългогодишния премиер на Словакия
Микулаш Дзуринда. Поел ангажимента
да осигури използването на страната
си за целите на авиацията на НАТО по
време на бомбардировките на Югосла-
вия, той за кратко време от маргинал и
неудачник бе превърнат в политическа
звезда от проамериканските медии и
журналисти в Словакия, които му оси-
гуриха 8 години безпроблемно управ-
ление.

С реално противодействие амери-
канската soft power се сблъска в стра-
ните на бившия СССР. Първите цветни
революции: “революцията на розите” в

Грузия през 2003 г. и “оранжевата ре-
волюция” в Украйна през 2004 г. завър-
шиха успешно, като доказаха ефектив-
ността на използването на медиите за
формиране на обществено мнение и
манипулиране процеса на взимане на
решения от органите на държавната
власт. Анализът на неуспеха на опити-
те за “революция на лалетата” в Кирги-
зия през 2005 г, на “цветните револю-
ции” в Белорусия през 2006 г. и в Арме-
ния през 2008 г. поради блокиране на
интернет пространството от властта
принудиха Държавния департамент да
инвестира 50 милиона долара в разра-
ботка за създаването на “алтернативна
мрежа”.

В края на 2011 г. дойде време за
масираното използване на американска-
та soft power във всичките й разновидно-
сти срещу основния геополитически
противник на САЩ - Русия. Основна цел
на т.нар. “бяла революция” бе да отстра-
ни от властта Владимир Путин и неговия
екип, които да бъдат заместени с про-
дажни проамерикански политици, гото-
ви да върнат страната си в орбитата на
САЩ. В ролята на “приятел на Америка”
безуспешно дебютира самият Дмитрий
Медведев. “Бялата революция” безслав-
но завърши на 6 май 2012 г., когато
властта с твърди мерки в рамките на
закона разгони митинга на опозиционе-
рите, замислен като опит за силовото
завземане на властта. Така новоизбра-
ният президент Владимир Путин увере-
но демонстрира своята възможност ус-
пешно да се справи с всяка провокация
на американската soft power.

България не бе изключение от пра-
вилото в Източна Европа. Първият “при-
ятел на Америка” в България бе никому
неизвестното адвокатче Филип Димит-
ров, който под ръководството на своите

интимни американски
приятели от български

произход

старателно изпълни плана за стопан-
ското разорение и културното и духов-
ното съсипване на България. Общест-
вено дискредитиран, той бе прибран
на топло в САЩ и трябваше да бъде
заменен с втория “приятел на Амери-
ка” Иван Костов. Идването му на власт
през 1997 г. бе първият успешен опит
на Вашингтон за провеждане на
държавни преврати под формата на
“цветни революции”, в които разгневе-
ни тълпи, подклаждани от проамери-
кански медии, предвождани от плате-
ни щурмоваци, разгромяват парламен-
та и налагат нови, проамерикански
правителства. Костов услужливо забра-
ни прелитането на руски военни само-
лети над България, но имаше куража
да се противопостави на настояването
на американския посланик да бъдат
настанени на българска територия
албански бежанци от Косово. Това му
струва властта. Американците започна-
ха да избират по-старателно своите
български кандидати за “приятел на
Америка”, след като нямаха особени
успехи със Симеон Сакскобургготски
и Сергей Станишев. Тогава те заложи-
ха на никому неизвестния до този мо-
мент Бойко Борисов. И успяха. В ре-
зултат на невиждана за нашата страна
медийна пропаганда Борисов придоби
харизмата на спасител на нацията и
триумфално спечели властта. И тук
пролича една малка подробност. Аме-
риканците не допуснаха Борисов да
овладее медиите, така че, когато се
наложи, да може безпроблемно да го
свалят. Както и направиха. В привид-
ния хаос на умишлено предизвиканото
народно недоволство от синхронното
повишение по американска команда
на цените на електроенергията от три
различни електроразпределителни
дружества, съвсем скоро от страници-
те и екраните на проамериканските
медии ще се появи новият “приятел на
Америка”, който за пореден път ще се
опита да излъже нашия народ.

България
не прави
изключение
от правилото
за налагане на
задокеанските
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ад страната ще се формира циклон, времето
ще бъде предимно облачно и все още срав-
нително топло, съобщиха от НИМХ.
Минималните температури ще бъдат между 4

и 9 градуса, в София около 5. Временни разкъсва-
ния и намаления на облачността ще има през деня
над източните райони. Там, както и северно от пла-
нините, вятърът от юг-югоизток временно ще се уси-
ли и температурите ще се повишат до 18-19 градуса.
В останалите райони от страната максималните тем-
ператури ще бъдат между 10 и 15 градуса, в София
около 12. Главно в Западна и Централна България с
прекъсвания ще превалява слаб дъжд. Вечерта, с
ориентирането на вятъра от запад-северозапад, ва-
лежите ще се активизират. Ще започне застудяване.
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«‡ ÔÓ‚Â˜ÂÚÓ ÓÚ ‚‡Ò
‰ÂÌ  ̌˘Â ÔÂÏËÌÂ ‚
‰Ó·Ó Ì‡ÒÚÓÂÌËÂ Ë
ËÁÔ˙ÎÌÂÌË Ò ÂÌÂ-

24 ÓÍÚÓÏ‚Ë - 22 ÌÓÂÏ‚Ë

—“–≈À≈÷
“˙ÊÂÒÚ‚Ó ËÎË
ÒÂÏÂÈÌ‡ Ò·ËÍ‡
˘Â ‚Ë ÔÓÚÓÔË ‚
ÔËˇÚÌ‡ ‡ÚÏÓ-

23 ÌÓÂÏ‚Ë - 21 ‰ÂÍÂÏ‚Ë

22 ‰ÂÍÂÏ‚Ë - 20 ˇÌÛ‡Ë

21 ˇÌÛ‡Ë - 19 ÙÂ‚Û‡Ë

–»¡»
¬ ÒÂÏÂÈÌ‡ Ó·ÒÚ‡-
ÌÓ‚Í‡ ˘Â ÔÓÚ̇ ÒË-
ÚÂ ·ÎËÁÓÒÚÚ‡ Ì‡ Î -̨
·ËÏËÚÂ ÒË ıÓ‡ Ë

20 ÙÂ‚Û‡Ë - 20 Ï‡Ú

ÚÂ Ì‡ ÒËÎÌË ÂÏÓˆËË ˘Â ÓÒÚ‡Ì‡Ú
‰Ó‚ÓÎÌË ÓÚ ‚Â˜ÂÚ‡.

ÎˇÚÂ ÔÂ‰ÎÓÊÂÌË  ̌Ì‡ Ò˙‰ÛÊÌË-
ˆË Ë Ô‡ÚÌ¸ÓË.

ÌÓ‚Ó Î˛·ËÏË  ̌ ‚Ë ˜Ó‚ÂÍ, ÔÓÒ‚Â-
ÚÂÚÂ ‚Â˜ÂÚ‡ ÒË Ì‡ ÌÂ„Ó.

·ÎËÊË ‰Ó ‚‡Ò. ¡˙‰ÂÚÂ ‰ÓÒÚ‡ ÔÓ-
Ú‡ÍÚË˜ÌË Ë ÚÓÎÂ‡ÌÚÌË.

„Ë  ̌˘Â ÒÂ ÔÓÒ‚ÂÚËÚÂ Ì‡ Á‡ÌËÏ‡-
ÌË Ú̌‡ ÒË.

Ë ÔËˇÚÌÓ. ƒÂÎÓ‚ËÚÂ Á‡‰‡˜Ë
ËÁËÒÍ‚‡Ú ÔÓ‚Â˜Â ˇÒÌÓÚ‡.

·ÎËÁÍËÚÂ ÒË. —‡ÏË ÒË Ò˙Á‰‡‚‡ÚÂ
ÔÂ‰ÔÓÒÚ‡‚ÍË ‰‡ ÒÚ‡‰‡ÚÂ.

ÒÙÂ‡. Õ‡ÒÎ‡‰ÂÚÂ ÒÂ ËÁˆˇÎÓ
Ì‡ ÏÓÏÂÌÚ‡.

˘Â ÒÂ Ì‡ÒÎ‡‰ËÚÂ Ì‡ ÛÒÂ˘‡ÌÂÚÓ
Á‡ ‚Á‡ËÏÌÓÒÚ.

¬ŒƒŒÀ≈…
«‡ ÌˇÍÓË ÓÚ ‚‡Ò
‰ÂÌˇÚ ˘Â ‰ÓÌÂÒÂ
ÏÌÓ„Ó ÌÓ‚Ë ËÁÊË-
‚ˇ‚‡ÌË .̌ “Ó‚‡ ˘Â

Á‡‚ËÒË ÓÚ ‚˙ÁÔËÂÏ˜Ë‚ÓÒÚÚ‡ ‚Ë
Í˙Ï ÊË‚ÓÚ‡.

06.30 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡
- ËÌÙÓÏ‡ˆËÓ-
ÌÂÌ ·ÎÓÍ

09.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
09.10 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡

‚ ·Ë·ÎËÓÚÂÍ‡Ú‡
10.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò

10.10 ƒÂÌˇÚ ÓÚ·ÎËÁÓ: «ÂÎÂÌ‡Ú‡
ÎËÌÂÈÍ‡ - Á‰‡‚ÌÓ Â‡ÎËÚË

11.00 ƒÂÌˇÚ ÓÚ·ÎËÁÓ Ò Ã‡Ëˇ -
Ï‡„‡ÁËÌÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ

12.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
12.35 Ã‡ÎÍË ËÒÚÓËË
13.00 ¿Ô‡Ú‡ÏÂÌÚ˙Ú Ò Ã‡Ú‡ ¬‡˜-

ÍÓ‚‡ - ÚÓÍ ¯ÓÛ
14.00 —ÂÌ “ÓÔÂ - Ú‚ ÙËÎÏ
15.10  ÓÌ˙ ÔÓ‰ ÔËÍËÚËÂ-Ú‚ ÙËÎÏ
15.50 ◊‡ÒÚÂÌ ÒÎÛ˜‡È
16.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
16.10 ÕÓ‚ËÌË Ì‡ ÚÛÒÍË ÂÁËÍ
16.20 –ÂÚÓ ÒÎÂ‰Ó·Â‰: ì«Î‡ÚÌËˇÚ

ŒÙÂÈî 1971„. /–ÂˆËÚ‡Î Ì‡
ΔËÎ·Â ¡ÂÍÓ/

17.05 ƒ˙ÁÓÒÚ Ë Í‡ÒÓÚ‡ - Ú‚
ÙËÎÏ /3142 ÂÔËÁÓ‰/

17.30 ¡˙ÁÓ, ÎÂÒÌÓ, ‚ÍÛÒÌÓ -
ÍÛÎËÌ‡ÌÓ ¯ÓÛ

18.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
18.25 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡ - ÂÍÓ Û-

·ËÍ‡ Ì‡ ìœÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Òî
18.30 “Â„ÎÂÌÂ ÚË‡ÊËÚÂ Ì‡ “Œ“Œ

2 Ë ¬ÚÓË “Œ“Œ ¯‡ÌÒ
18.45 ÿ‡ÚÓ‚‡ÎÓÌ - Ú‚ ÙËÎÏ
19.40 ÀÂÍ‡ ÌÓ˘, ‰Âˆ‡!
20.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
20.45 —ÔÓÚÌË ÌÓ‚ËÌË
21.00 ÕÂ‰‡‰ÂÌËÚÂ - 12-ÒÂËÂÌ Ú‚

ÙËÎÏ /¡˙Î„‡Ëˇ, 2013„./
22.00 ¬ËÊ ¡Ë¡Ë—Ë: ì¬ÂÎËÍËÚÂ

‚Î˛·ÂÌË Ì‡ ’’ ‚ÂÍ: —ÎËÏ
 ËÈÚ Ë ’‡Û‡‰ ’ÓÍÒî -
‰ÓÍÛÏÂÌÚ‡ÎÌ‡ ÔÓÂ‰Ëˆ‡

22.30 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
22.55 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡ - ÂÍÓ Û·-

ËÍ‡ Ì‡ ìœÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Òî

06.30 ì“‡ÁË ÒÛÚ-
ËÌî - ËÌ-
ÙÓÏ‡ˆË-
ÓÌÌÓ ÔÂ-
‰‡‚‡ÌÂ Ò

‚Ó‰Â˘Ë ¿ÌÌ‡ ÷ÓÎÓ‚‡ Ë
¬ËÍÚÓ ÕËÍÓÎ‡Â‚

09.30 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î - ‰ÌÂ‚ÌÓ
ÚÓÍ¯ÓÛ

11.30 ì ÛıÌˇÚ‡ Ì‡ «‚ÂÁ‰Â‚î -
ÍÛÎËÌ‡ÌÓ ¯ÓÛ Ò »‚‡Ì
«‚ÂÁ‰Â‚

12.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Ó·Â‰Ì‡
ÂÏËÒËˇ

12.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî /Ô./
13.30 ìƒË‚Ó Ò˙ˆÂî - ÒÂË‡Î,

ÂÔ. 18
15.00 ìœËÁ‡Í˙Ú Ì‡ ≈ÎÂÌ‡î -

ÒÂË‡Î, ÂÔ. 40
16.00 ìœÂÒÚ˙ÔÎÂÌËˇ Ë ÒÚ‡ÒÚËî

- ÒÂË‡Î, ÂÔ. 9
17.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ
17.30 ìÀËˆÂ ‚ ÎËˆÂî - ÔÛ·ÎËˆË-

ÒÚË˜ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ò ‚Ó-
‰Â˘Ë ÷‚ÂÚ‡ÌÍ‡ –ËÁÓ‚‡ Ë
ƒËÏËÚ˙ ÷ÓÌÂ‚

19.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - ˆÂÌÚ‡ÎÌ‡
ÂÏËÒËˇ

20.00 ìÃ‡„‡‰‡ÌÒ ÔÂ‰ËÁ‚ËÍ‡ÚÂÎ-
ÒÚ‚ÓÚÓî - Ú‡ÌˆÛ‚‡ÎÌÓ ¯ÓÛ

21.00 ì–Â‚ÓÎ˛ˆËˇ Zî - ÒÂË‡Î,
Ò. 2, ÂÔ.3

22.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Í˙ÒÌ‡
ÂÏËÒËˇ

22.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî - ‚Â-
˜ÂÌÓ ÚÓÍ¯ÓÛ

23.30 ìƒÌÂ‚ÌËˆËÚÂ Ì‡ ‚‡ÏÔË‡î
- ÒÂË‡Î, Ò. 3, ÂÔ. 9

00.20 ì ÓÒÚËî - ÒÂË‡Î, Ò. 3,
ÂÔ. 5

01.20 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î /Ô./
03.10 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ /Ô./
03.40 ìœËÁ‡Í˙Ú Ì‡ ≈ÎÂÌ‡î/Ô./

- ÒÂË‡Î, ÂÔ. 40

Á‡·‡‚ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ /Ô/
06.30 ì«‰‡‚ÂÈ, ¡˙Î„‡Ëˇî - ÒÛÚ-

Â¯ÂÌ ·ÎÓÍ Ì‡ Õ“¬
09.30 ìÕ‡ Í‡ÙÂî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
11.30 ì¡ÓÌ ¿ÔÂÚËî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
12.00 ìÃ‡ÎÍË ÊÂÌËî - ÒÂËÂÌ

ÙËÎÏ, 3 ÒÂÁÓÌ
13.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
13.30 ì÷ÂÌ‡Ú‡ Ì‡ ÒÎ‡‚‡Ú‡î - ÒÂ-

ËÂÌ ÙËÎÏ
15.00 ìƒÓÍÚÓ  ÛËÌ ÀÂ˜ËÚÂÎÍ‡Ú‡î

- ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
16.00 ì◊‡Ò˙Ú Ì‡ ÃËÎÂÌ ÷‚ÂÚÍÓ‚î

- ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡ Õ“¬
17.00 ì◊ÂÂ¯Í‡Ú‡ Ì‡ ÚÓÚ‡Ú‡î -

Ú‚ ¯ÓÛ, 2 ÒÂÁÓÌ
18.00 ì—‰ÂÎÍ‡ ËÎË ÌÂî - ÚÂÎÂ‚Ë-

ÁËÓÌÌ‡ Ë„‡
19.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡ - ˆÂÌÚ-

‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ
20.00 ìœ˙ÎÌ‡ ÎÛ‰ÌËˆ‡î - ÍÓÏÂ-

‰ËÈÌÓ Ú‚ ¯ÓÛ
21.00 ì≈Ú‡ÊÌ‡ ÒÓ·ÒÚ‚ÂÌÓÒÚî -

ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 4 ÒÂÁÓÌ
22.00 ì√ÓÒÔÓ‰‡Ë Ì‡ ÂÙË‡î -

Á‡·‡‚ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
22.30 ìœÂÒÚ˙ÔÌË Ì‡ÏÂÂÌËˇ:

œÓ‚Â‰ÂÌ˜ÂÒÍË ‡Ì‡ÎËÁî -
ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ

23.30 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
23.45 ìŒÒÏÓ ˜Û‚ÒÚ‚Óî - ÒÂËÂÌ

ÙËÎÏ, 4 ÒÂÁÓÌ
00.45 ì—‰ÂÎÍ‡ ËÎË ÌÂî - ÚÂÎÂ‚Ë-

ÁËÓÌÌ‡ Ë„‡ /Ô/
01.45 ì◊ÂÂ¯Í‡Ú‡ Ì‡ ÚÓÚ‡Ú‡î -

Ú‚ ¯ÓÛ, 2 ÒÂÁÓÌ /Ô/
02.45 ìÃ‡ÎÍË ÊÂÌËî - ÒÂËÂÌ

ÙËÎÏ, 3 ÒÂÁÓÌ /Ô/
03.45 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡ /Ô/

 Œ«»–Œ√
ŸÂ Á‡‚˙¯ËÚÂ ÔÓ-
Â‰ÌË  ̌ÒË ÔÓÂÍÚ Ë
˘Â ÒË ÔÓ˜ËÌÂÚÂ. «‡
ˆÂÎÚ‡ ËÁ·ÂÂÚÂ ÚËıÓ

ÏˇÒÚÓ Ë ıÓ‡, Ò ÍÓËÚÓ ‰‡ ÒÂ
˜Û‚ÒÚ‚‡ÚÂ ÒÔÓÍÓÈÌÓ Ë ÔË Ú̌ÌÓ.

07.00 ÕÓ‚ËÌË
07.05 ìƒÓ·Ó

ÛÚÓî
10.00 ÕÓ‚ËÌË
10.15 ìƒÓ·Ó

ÛÚÓî

ÒË. ŸÂ ÒÂ ÔÓÒÚ‡‚ËÚÂ ‚ ÔÓÁËˆËˇ
‰‡ ËÁÔ˙ÎÌˇ‚‡ÚÂ ÊÂÎ‡ÌË .̌

10.40 ì ÓÌÚÓÎÌ‡ ÔÓÍÛÔÍ‡î
11.05 ìΔË‚ÂÈ Á‰‡‚ÓÒÎÓ‚ÌÓî
12.05 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î
13.00 ÕÓ‚ËÌË
13.15 ìƒÓÍ‡ÚÓ  ‚ÒË˜ÍË Ò‡

‚Í˙˘Ëî
14.05 ì ÂÔÍÓ Á‰‡‚Âî  Ò

√ÂÌ‡‰ËÈ Ã‡Î‡ıÓ‚
15.00 Œ˘Â ÌÓ‚ËÌË
15.20 ì¬ÂÏÂ Á‡ Ó·ˇ‰!î
16.00 ÕÓ‚ËÌË
16.10 ìƒ‡ ‡Á·ÂÂ¯.  ƒ‡

ÔÓÒÚË¯î
16.40 —ÂË‡Î :  ì“˙„Ó‚ÒÍË

ˆÂÌÚ˙î
17.25 ìƒÓÍ‡ÚÓ  Ó˘Â ÌÂ  Â

Í˙ÒÌÓî
18.10 ì»ÒÍ‡Ï ‡Á‚Ó‰î
19.00 ÕÓ‚ËÌË
19.40 ìƒ‡ ‡Á·ÂÂ¯.  ƒ‡

ÔÓÒÚË¯î
20.10 ì’‡È‰Â ‰‡ ÒÂ ÓÊÂÌËÏî
21.00 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî
22.00 ¬ÂÏÂ
22.30 —ÂË‡Î: ìΔÛÓ‚î
00.20 ì¬Â˜ÂÌËˇÚ ”„‡ÌÚî
01.50 ÕÓ˘ÌË ÌÓ‚ËÌË
01.05 ì ˙ÒÌÓ ÌÓ˘ÂÏî
01.55 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî
02.50 ì’‡È‰Â ‰‡ ÒÂ ÓÊÂÌËÏî
03.40 ìƒÓÍ‡ÚÓ  Ó˘Â ÌÂ  Â

Í˙ÒÌÓî
04.25 —ÂË‡Î :  ì“˙„Ó‚ÒÍË

ˆÂÌÚ˙î
05.10 —ÂË‡Î: ìΔÛÓ‚î
06.00 ÕÓ‚ËÌË
06.05 —ÂË‡Î: ìΔÛÓ‚î
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Култура
очаквайте

Варненският
театър връчва
„Златна маска 2013”

“Гимнастика за бременни”
ще се играе в морската столи-
ца на 27 март - Световния ден
на театъра, когато Варненски-
ят драматичен театър “Сто-
ян Бъчваров” ще оповести сво-
ите награди “Златна маска
2013” за журналисти и партнь-
ори. Преди спектакъла в пар-
терното фоайе на основната
сцена ще бъде открита и из-
ложба с театралните визии на
Симеон Лютаков, създадени за
постановки на театъра през
последните години.

Димитър Русев
свири на джаз
фестивал в Кайро

Найджъл Кенеди посвещава новия
си албум на Грапели и Менухин
Найджъл Кенеди посвещава новия
си албум на Грапели и Менухин
Найджъл Кенеди посвещава новия
си албум на Грапели и Менухин
Найджъл Кенеди посвещава новия
си албум на Грапели и Менухин
Найджъл Кенеди посвещава новия
си албум на Грапели и Менухин

Известният джазмен Ди-
митър Русев ще свири авторска
музика днес в рамките на про-
грамата на Кайро джаз фести-
вал 2013. В петото издание на
проявата, което се открива днес
и ще продължи до събота в еги-
петската столица, участват
изпълнители от Египет, Англия,
Германия, Бразилия, Мароко,
САЩ, Холандия, Франция, Пор-
тугалия, Япония, Австрия, Лит-
ва. Митко Русев е единствени-
ят представител на България.

Спомен за Висоцки

“С песните на Висоцки” е
насловът на вечерта, която
подготвят Ники Атанасов и
Астор. Тя ще се състои на 24
март от 19 ч. в залата на Учеб-
ния театър на НАТФИЗ, на чи-
ято каса се продават и биле-
тите за концерта.

Турийски брас бенд
гостува в „Студио 5”

Премиера на софийска клубна
сцена ще има Турийски брас бенд
на 22 март от 18.30 ч. в “Студио
5”. Композициите в програмата
са по аранжименти на лидера на
бенда. Специален гост-солист на
концерта е Петър Салчев. Амби-
циозният пловдивски джазов пи-
анист Мирослав Турийски събира
формацията през септември
2012 г. Групата е септет с из-
разено брас звучене. През сеп-
тември миналата година бе
първото му представяне на го-
лям джазов форум - фестивала в
Хасково. Мирослав Турийски е
добре познат на пловдивската
джазова общност. Поддържа ак-
тивна концертна дейност, а
триото му е постоянен домакин
на ежеседмични клубни събития,
където той кани най-изявените
български джазмени. Заедно с
Петър Салчев и Александър Ле-
ков - също преподаватели в
музикалната академия, обединя-
ват около себе си младите музи-
канти, за да развиват джазови-
те сцени в града. Останалите
членове на Турийски брас бенд
са Александър Леков - бас, Алек-
сандър Каменов - барабани, Ве-
нелин Георгиев - алт саксофон,
Цвета Карагеоргиева - тенор
саксофон, Георги Зайков - тром-
пет, Иван Тодоров - тромбон.

С два златни, три сребърни и един
бронзов медал се завърнаха възпита-
ниците на Центъра по изкуствата от
Националния музикален конкурс
“Орфеева дарба”, който се състоя в
София. Децата от класовете по пеене
с ръководителки Даниела Богданова и
Надежда Стоицова впечатлиха журито
с богат репертоар и завидни певчески
способности. Гордите преподаватели
споделят, че спечелените отличия са
плод на усилен труд, дълги репетиции
и изключителен талант. В надпревара-
та даровитите деца от Благоевград
мериха сили с повече от 30 свои
връстници от цялата страна.
Младите творци ще продължат с
подготовката си и правят заявка за
участие в бъдещи музикални фестива-
ли и конкурси.

Деца от
Благоевград
спечелиха
медали от
„Орфеева дарба”
Николая ИВАНОВА
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тивали в Европа и Америка. През 1998
г. е избрана за “най-добра блуграс гру-
па на Европа”; печели и награди от
Световната кънтри асоциация в Не-
швил; има издадени 9 албума, послед-
ният - “Swings&heartaches”, е колекция
с кънтри, джаз и суинг стандарти.

Лили Друмева - вокал, цигулка,
Ясен Василев - китара, Мишо Шишков
- слайд китара, пиано, Свобода Бозду-
ганова - контрабас, и Люси Стойнев -
цигулка, ще може да гледат всички
любители на тази красива и жизнера-
достна музика на 22 март от 18 ч. в
Софийската градска художествена га-
лерия, ул. “Гурко” 1, научи ДУМА от
Лили Друмева.

Вечер на
ирландската
музика с „Лили
ъв дъ уест”
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музика с „Лили
ъв дъ уест”
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Вечер на
ирландската
музика с „Лили
ъв дъ уест”

„Фалстаф” за първи
път на русенска сцена

Операта на Верди, поставена
от Огнян Драганов, ще се играе
днес в рамките на „Мартенски
музикални дни”

Премиера на
„Фалстаф” и в София

ремиера на
о п е р а т а
“Фалстаф” от
Верди с ре-
ж и с ь о р - п о -
с т а н о в ч и к
Огнян Драга-
нов ще се
състои днес

Пластиката е дело на
Александър Илиев. Дири-
гент е Росен Гергов. Сце-
нография - Лилия Попова.
Хормайстор Стелияна Ди-
митрова-Хернани. Асис-
тент-режисьорки са Елена
Илиева, Стефка Георгиева,
корепетитори Н. Радосла-
вова, Б. Петрова, Е. Екимов.
Превод и субтитри Елена
Илиева.

Росен Гергов е на 32 го-
дини, а вече печели широ-

ко международно призна-
ние както за изявите си на
концертния подиум, така и
на оперната сцена, с ре-
пертоар от Моцарт до твор-
би, определяни като най-
големите предизвикателст-
ва на съвременната музи-
ка. Огнян Драганов е от
новото поколение българ-
ски оперни режисьори, из-
брал своето място на ин-
терпретатор, работещ с
похвати от областта на
авангардното и провокира-
щото. Едва в началото на
този творчески сезон той
направи своя български де-
бют на сцената на Музикал-
ния театър в София с по-
становката на “Хубавата
Елена”. Сред последните
му творчески изяви са “Ев-
гений Онегин” и “Дама
пика” за Михайловския те-
атър - Санкт Петербург,
“Бал с маски” и “Норма” за
театър “Меделин” - Колум-
бия, и други.

Грандиозен концерт-спектакъл на “Фалстаф”
на Софийската филхармония започва днес в
19 ч. в зала “България”, научи ДУМА от
Милена Йорданова. Премиерата на послед-
ната творба на Джузепе Верди на софийска
сцена се посвещава на 200-годишнината от
рождението на именития композитор. Дири-
гентка, режисьорка, постановчик, авторка на
костюмите и декорите е Любка Биаджони
(Германия). Солисти са Добромир Момеков
- баритон, Енрико Марабели (Италия) -
баритон, Ева Перчемлиева - сопран, Емилия
Кирчева - сопран, Михаил Михайлов - тенор,
Александър Баранов - тенор, Момчил
Караиванов - тенор, Александър Носиков -
бас, Елизабета Ломбарди (Италия) - мецо-
сопран, Искра Станева - мецосопран. С
участието на Националния филхармоничен
хор “Светослав Обретенов”, диригент Илия
Михайлов. Цени на билетите - 10, 15 и 20
лв., на касата на зала “България”.

Сцени от спектакъла на Русенската опера

П
от 19 ч. в зала “Опера” в
рамките на международния
фестивал “Мартенски музи-
кални дни” в Русе. Билети
се продават на касите на
операта и филхармонията.

“Фалстаф” с трупата на
Русенската опера е първа-
та постановка на Огнян Дра-
ганов на българска оперна
сцена. Действащи лица и
изпълнители са сър Джон
Фалстаф - Иван Консулов
(баритон), Форд - Петър Да-
наилов (баритон), Фентън -
Петър Костов (тенор), Нане-
та - Мария Цветкова (со-
пран), Алис Форд - Теодора
Чукурска (сопран), Мисис
Куикли - Андреана Николо-
ва (алт), Мег Пейдж - Петя
Цонева (мецосопран), Док-
тор Каюс - Георгиос Фила-
делфевс (тенор), Бардолфо
- Дилян Близнаков (тенор),
Пистола - Стоян Стоянджов
(бас), Паж - Деан Добрев,
Кръчмар - Драгомир Атана-
сов. С участието на учени-
ци от НУИ “Веселин Стоя-
нов” - Русе, и театър-школа
“Артистисимо” към Държав-
на опера - Русе.

ИИрландската народна музика е по-
пулярна в целия свят. Това се дължи
не само на красивите, ефрини мело-
дии и завладяващи ритми, но и на
факта, че много ирландци живеят
извън страната си. Те се пренасят в
Америка, Австралия и Нова Зеландия
още с първите кораби. На борда са
можели да вземат само най-малкия
инстумент - цигулката. Тя става основ-
на и в музиката по новите земи - кънтри
и блуграс.

“Лили ъв дъ уест” е единстената
група на Балканите, която успешно
съчетава тези жанрове. Създадена през
1996 г. в София, групата добива попу-
лярност, участвайки на престижни фес-
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От семейството

Панихидата ще се отслужи на 20.03.2013 г.
от 11 часа на гроба в с. Литаково,

община Ботевград, от 12 часа в клуба на пенсионера.

40 ÄÍÈ ÁÅÇ

С болка, тъга и обич се прекланяме
пред светлата ти памет!

Ще запазим завинаги дълбоко
в сърцата си спомена за теб!

Ã»À≈Õ

 ¿ƒ»–Œ¬
роден в гр. Смолян

през 1921 г.

9 ÃÎÄÈÍÈ

От семейството

от загубата на

Той остана верен до края на живота си
на идеите за справедливост, родолюбие

и достойнство.
Поклон пред светлата му памет!

Възможностите за еврофинан-
сиране на читалища и обсъжда-
не на сферите на партньорство
по подписаното Споразумение
за сътрудничество между
областните информационни
центрове и Програма
“Глоб@лни библиотеки - Бълга-
рия” бяха основните акценти в
рамките на провелата се в
Дупница среща на Областния
информационен център (ОИЦ) -
Кюстендил, с представители на
читалища. Участие взеха чита-
лищни секретари и библиотека-
ри от общините Дупница и
Сапарева баня, на които бяха
подробно разяснени същността
на политиката на сближаване
на Европейския съюз, както и
финансовите инструменти за
осъществяването на тази поли-
тика - структурните и Кохезион-
ният фонд на ЕС. Интерес
предизвика представянето на
добри практики от реализирани
проекти по оперативни програ-
ми. София Пейчева, регионален
координатор по програма
“Глоб@лни библиотеки - Бълга-
рия”, подчерта ролята на Спора-

еветият междунаро-
ден конкурс “Млади
виртуози” излъчи сво-
ите победители на
церемония по на-
граждаването и гала

ЧИТАЛИЩАТА - С
ВЪЗМОЖНОСТИ ЗА
ЕВРОФИНАНСИРАНЕ

Николая ИВАНОВА Звездите на европейската танго сцена -
пианистката Мария Мартинова и цигуларят
Сирил Гарак, гостуват в Първо студио на БНР
днес от 19 ч. Концертът е своеобразно музи-
кално пътешествие от Париж до Буенос Ай-
рес, което ще разкаже за гореща любовна
история, вплетена във  виртуозните, завладя-
ващи ритми и магията на най-страстния и по-
пулярен танц в света.

Сирил Гарак е най-известният цигулар
изпълнител на танго в Европа. Като изпълни-
тел участва в продукции на Лиса-
бонската опера, Танго Виа - Буе-
нос Айрес в Рим, Фестивала за
камерна музика в Единбург, Мар-
тенските музикални дни в Русе, фе-
стивала “Варненско лято”. Работил
е за френски филмови продукции.
Записва музиката към филма “Алис
и Мартин”. В същата кинопродук-
ция е учителят по цигулка на Жу-
лиет Бинош. Негово е изпълнение-
то на главната тема в музиката към
наградения филм на Стефан Бризе
“I am not here to be loved”. Записва
музиката на Лало Занели (“Готан
проджект”) за филма “Място под слънцето” и
обучава Жан Балибар да свири на цигулка за
филма “Комедия на невинността” на Раул Руиз.

Гарак е носител на награди от междуна-
родни конкурси. Публиката го познава от гос-
туванията му на фестивали и турнета в най-
престижните световни музикални центрове.

“Ìëàäè âèðòóîçè”
îòëè÷è òàëàíòè

Конкурсът събра

участници от
15 страни, многобройни

почитатели на

класиката аплодираха

музикалните открития

Юлияна КАРААТАНАСОВА

зумението за сътрудничество за
разпространение на информация
за предоставяните от еврофон-
довете възможности. “Нека
работим заедно за разширяване
достъпа до информация за
европейските фондове и напра-
вим така, че и в най-малките
населени места заинтересовани-
те да бъдат информирани” - към
това прикани присъстващите
управителят на ОИЦ-Кюстендил
Любомира Велинова.
Представени бяха актуални
възможности за кандидатства-
не на читалища за получаване
на финансиране от европейски
програми. Любомира Велинова
акцентира върху широкия
обхват на възможностите,
които оперативна програма
“Развитие на човешките ресур-
си” предоставя. Участниците в
срещата бяха информирани и
за целите и приоритетите на
две от предвидените за новия
програмен период оперативни
програми - “Развитие на чо-
вешките ресурси” 2014-2020 г.
и “Наука и образование за
интелигентен растеж” 2014-
2020 г., които към момента са
в процес на подготовка.

Партнира си с прочути музиканти, дискографи-
ята на Сирил Гарак включва записи за автори-
тетни компании.

Мария Мартинова е една от прочутите
изпълнителки на европейската сцена на танго-
то. Тя е основателка на квартет “Тангуарда”.
Изявява се не само като инструменталистка, но
и като танцьорка на танго. Мария завършва
Джулиард скуул - Ню Йорк, като печели сти-
пендията на името на Владимир Хоровиц. В
Кралската музикална академия учи в класа на

Хамиш Милн, а след  получаване-
то на магистърска степен започва
да преподава. Специализира в Ро-
тердамската консерватория, къде-
то по-късно става асистент на Аки-
ле деле Винье. През 2011 г. полу-
чава покана от Международното
училище за гостуващи професори
на Епископския католически уни-
верситет на Чили.

Концертната дейност на Мария
Мартинова включва рецитали и
солови изяви в най-прочутите кон-
цертни зали в света, гастроли с
престижни оркестри, изяви като ка-

мерен изпълнител в проекти с класически и
съвременен репертоар. Удостоявана е с най-
стойностните отличия от десетки престижни фе-
стивали и конкурси. Сред предстоящите анга-
жименти на квартет “Тангуарда” и Мария Мар-
тинова са гостувания на Фестивала на тангото
в Буенос Айрес и в Русия.

Звезди на европейската танго сцена
гостуват в Първо студио на БНР
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Звезди на европейската танго сцена
гостуват в Първо студио на БНР

Лора Маркова Захар Брон и проф. Стойка Миланова Кирил МаксимовМоне Хатори

новите музикални открития.
Надпреварата събра талан-

ти от 15 държави - Япония, Тай-
ван, Испания, Германия, Русия,
Сърбия, Чехия, Молдовa, Полша,
САЩ, Южна Корея, Франция,
Румъния, Македония и България.
Младите цигулари, състезаващи
се в три възрастови групи (до
23 г.), бяха оценявани от авст-
рийската цигуларка и музикал-
на педагожка Исидора Шварц-
берг-Романов от Виена, прочу-
тия цигулар и педагог Захар
Брон, Леонид Кербел от Белгия,
Григорий Фейгин от Москва,
проф. Стойка Миланова и дири-

гента Николай Лалов. В катего-
рия “Композиция” (до 35 г.) жу-
рито бе представено от компо-
зиторите Александър Радвило-
вич, Георги Минчев, Виктор Чуч-
ков, Георги Арнаудов и дириген-
та Росен Гергов.

Отличените в първата възра-
стова група - до 11 г. в категория
“Цигулка”, са Лора Маркова,
която взе I награда и получи
приза на лютиера Андриан Ан-
дреев - уникална майсторска
цигулка, II награда - Анна Геор-
гиева, III награда - Мария Хубе-
нова и Петър Владимиров. По-
ощрителните отидоха при Йоа-

на Дакова и Христина Коджаба-
шева. Във втората възрастова
група (от 12 до 15 г.) Гранд при
“Откритие на конкурса” спечели
Моне Хатори, I награда - Чанг-
Яан Бел Тинг, II награда - Йоан-
на Русева, която взе и специал-
ната награда на фонд “Захар
Брон”, III награда - Шоко Маруо.
В третата възрастова група (от
16 до 19 г.) отличените са: първа
награда - Елена Кавацу, втора -
Чанеки Парк, трета - Мария
Зитя, четвърта - Пьотр Лундест-
рем и Слава Атанасова, която
получи също специалната на-
града на МФ “Св. св. Кирил и

Методий” и специалната награ-
да на “Кантус фирмус” - пред-
стоящ концерт с оркестъра на
Класик ФМ радио. В четвъртата
възрастова група (от 20 до 23 г.)
награди получиха: първа - Ки-
рил Максимов, втора - Давид
Мирзоев и Деница Иларионова,
трета - Мария Влошчовска, коя-
то бе отличена и със специал-
ната награда на МФ “Св. св.
Кирил и Методий”.

В петата група от конкурс-
ната програма “Млади виртуо-
зи” до 35 г. в категорията “Ком-
позиция” журито присъди I на-
града на Емерих Амбил, II на-
града - на Сара Костадиновска
(и двамата студенти в НБУ на
проф. Стефан Драгостинов).
Трета награда спечелиха Ангел
Николов и Ми Хюн Кю, а по-
ощрителна взе Фабиен Тошар.
Наградният фонд на тазгодиш-
ното издание на “Млади вирту-
ози” бе 36 250 лв.

За първи път състезанието
се организира през 2004 г. по
инициатива на Милка Митева,
директорка на НМУ “Любомир
Пипков”, по повод 100-годишни-
ната от създаването на учили-
щето, и с всяко следващо изда-
ние добива все по-голям меж-
дународен авторитет.

Д
концерт на лауреатите в залата
на НМУ “Л. Пипков”.

Букет от впечатляващи даро-
вания се изяви на сцената, за да
представи музикални интерпре-
тации, бликащи от енергия и оп-
тимизъм. С бурни овации много-
бройни почитатели на класика-
та отдадоха подкрепата си на

ÑÊÐÚÁÍÀ ÂÅÑÒ

На 19 март 2013 г. след кратко боледуване
ни напусна нашият скъп баща и дядо
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Поклон пред
светлата му памет!

Поклонението ще се състои на 23.03.2013 г.
/събота/ от 11.30 часа в Ритуалната зала

на Централните софийски гробища.

От семейството
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Жив     т
В РИТЪМА НА
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Кога Бойко Борисов ще се
научи да управлява държавата?

Когато далтонист се научи да
реди кубчето на Рубик.

ГЕОРГИ САВОВ, художник-график
Д-р ДЕЧО ДЕЧЕВ, директор
на УМБАЛ “Св. Иван Рилски”
ИСКРА РАДЕВА, актриса,
продуцентка
КОНСТАНТИН ПЕНЧЕВ, юрист,
омбудсман на България
ХАРАЛАН АЛЕКСАНДРОВ,
антрополог, преподавател в НБУ
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Св. преподобни Яков

Изповедник, епископ (VIII). Св. преподоб-
ни Серафим Вирицки († 1949)

Сведенията за свети Яков Изповед-
ник са доста кратки и непълни. Знае се
само, че като се стремял още от най-
младите си години към подвижническия
живот, той приел монашество и умъртвя-
вал плътта си с постоянен пост и молит-
ва. Яков много обичал да чете книгите на
Свещеното Писание. Впоследствие бил
възведен в епископски сан. При царува-
нето на императора иконоборец Констан-
тин Копроним свети Яков бил принужда-
ван да се отрече от иконопочитанието. Но
не се подчинил на нечестивите иконобор-
ци, за което бил подложен на много
мъчения - бил гонен, заточаван, измъчван
с глад и жажда и претърпял още много
други мъки. Посред страданията Яков
предал светата си душа на Бога.
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Революционни прически
представят в Пловдив
Революционни прически
представят в Пловдив
Революционни прически
представят в Пловдив
Революционни прически
представят в Пловдив
Революционни прически
представят в Пловдив

месеца на тежка политическа бор-
ба за премиерския пост всички
симпатизанти на дръм енд бейс
музиката могат да ликуват. Една от

Äðúì åíä áåéñ ïî âðåìå
íà èçáîðè â ñòîëèöàòà
Една от най-големите звезди в жанра и композитор на музиката за
Летните олимпийски игри в Лондон идва за първи път в София на 10 май

Силвия ШОПОВА

За първи път в България Банско ще е домакин
на зимен фестивал, който ще докара на родна
земя авангарда на британската електронна музи-
кална сцена. Идеята на събитието е пределно
ясна - да съчетае удоволствието от зимните спор-
тове и качествените партита в едно.

Куратор на Horizon Festival е Джак Робинсън
- един от създателите на небезизвестните Outlook
и Dimensions, които се провеждат в Хърватска от
няколко лета насам. Съорганизатор на Horizon е
и Том Пшеджемирски, по-известен на българска-
та публика като Tommy Gun от True Badness.

Организаторите се заричат да осигурят 6 хе-
донистични дни и нощи, изпълнени с качествена
електронна музика. Заканата им звучи съвсем ос-
нователно на фона на лайнъпа. С имена като
Jackmaster, Dark Sky, Ossie, Phaeleh, Casino Times,
MaribouState, Alex Arnout, Klosse и много други
спектърът от дъбстеп до осемдесетарски хаус,
техно, геридж, денс и хип-хоп е тотално запълнен.
Във финалната селекция са попаднали и едни от
най-успешните през последните години българ-
ски артисти KiNK и 1000names.

Най-интересните имена на британската
ъндърграунд сцена ще променят звуковия пейзаж
по склоновете на снежния Пирин от 23 до 29 март.

Виктор Пинчук - прочут
украински колекционер, се
присъедини към 12-те мили-
ардери по света, които търже-
ствено обещаха приживе или
след смъртта си да дарят по-
ловината от състоянието си за
филантропски каузи.

Тази “мода” бе инициира-
на през 2010 г. от Бил и Ме-
линда Гейтс, както и от Уорън
Бъфет, които привлякоха бо-
гаташи извън САЩ към бла-
городната идея. Един от тях е
и Виктор Пинчук, чието състо-
яние според “Форбс” през

дон, Ибиса, Прага и Маями.
Още през далечната 2000 г. талантът

на High Contrast прави впечатление на
London Elektricity от звукозаписната ком-
пания Hospital и е поканен да се присъе-
дини към лейбъла. Следват записът и из-
даването на дебютния “True Colours”, кой-
то се превръща в модерна класика. През
2004 г. “High Society” влиза в челната
тройка на класацията на “Knowledge

Magazine” - “Дръм енд бейс албум на де-
сетилетието”.

Възходът на High Contrast продължа-
ва и през 2007-а се ражда “Tough guys
don`t dance”, с който бетонира своето
място в алеята на световната денс сцена.
Междувременно печели и BBC Radio 1
Essential Mix на годината с личните ад-
мирации на Pete Tong. През 2010-а поко-
рява парти острова Ибиса, а в края на
2011-а издава последния си студиен
албум “The Agony & The Ecstasy”. В него
е включен съвместният хит с Tiesto и
Underworld - “The First Note Is Silent”.

Вратите на “Mixtape 5” ще отворят в
22.30 ч. Скоро организаторите от
EventEase ще обявят и българските ди-
джеи, и гост MC-то на събитието. Ограни-
чен брой промоционални билети “рано
пиле” от 18 и 20 лв. има само в магазин
“Яко” (“Граф Игнатиев” 43, в безистена до
Subway) и на тел. 0886 33 33 67. Стан-
дартни и онлайн пропуски на цена 25 и
30 лв. могат да се закупят от мрежите на
eventim.bg, tixgate.com и всички каси на
EasyPay/Epay.bg.

Керамична купа,
която преди време е
била купена за 3 дола-
ра, бе продадена на
търг в Ню Йорк от аук-
ционната къща “Сот-
би`с” за $2,225 млн.
Съдът се оказа уникат
от китайската династия
Сун, управлявала Под-

бщо за 862 800 паунда бяха
продадени на търг в Лондон
10 рокли, които са принадле-
жали на принцеса Даяна.
Сред тях е и дрехата, която

Вкаменелости, открити преди
4 години от британско момиченце на
плаж на остров Уайт, се оказаха ос-
танки от динозавър, принадлежащи
на неизвестен досега на учените вид.
9-годишната Дейзи Морис от Уитуел
си играела на плажа, когато напра-
вила откритието си. Нейните родите-
ли изпратили фосила за експертиза
в университета в Саутхемптън. Уче-
ните установили, че става дума за
неизвестен до момента вид птеро-
завър - летящ динозавър, населявал
планетата ни преди около 66 млн.

10 РОКЛИ НА ЛЕЙДИ ДИ
СЕ РАЗГРАБИХА НА ТЪРГУкраински колекционер

обеща да дари половината
от състоянието си

март 2012 г. се измерва на
$4,2 млрд. Украинецът вече
подпомага редица здравни и
образователни каузи в роди-
ната си, а от 2006 г. насам
меценатства Галерията за
съвременно изкуство, намира-
ща се в сградата на бивш хо-
тел в Киев. В момента там тече
изложба на братя Чапман.

Пинчук (на снимката) обя-
ви още през 2011 г. своите пла-
нове да създаде забележите-
лен музей в Украйна през
следващите 5 години, като
наскоро сподели, че в момен-
та избира архитектска фирма,
която да осъществи проекта.

Сред другите лица, при-
съединили се към каузата,
инициирана от Гейтс, са рус-
кият минен магнат Владимир
Потанин, чието богатство е
оценено на $14,5 млрд. Той
е първият олигарх, който
подпомага значително и из-
куствата.

В началото на новата пролет
по земите български рожден

ден празнува и нашата
колежка

МАРИЕТА
ТОМОВА
Тя е изящно-
то фотооко

на ДУМА,
което може
да бъде засе-
чено по най-

горещите
политически,

социални и
културни точки в страната.

Салман Рушди твърди, че
фотографията е специално
изкуство, което краде най-

великите мигове от история-
та и ги запечатва завинаги

за поколенията. Значи Марие-
та е не само фоторепортер,
а и представител на изкуст-
вото, понеже всеки ден пре-
доставя на читателите на
ДУМА гледки от историята

по свой собствен, неподража-
ем и винаги интересен начин.
Желаем на Мариета да запази
нестандартния си поглед, да

има непресъхващ извор на
вдъхновение и да е в епи-

центъра на хилядите мигове,
които да увековечава

в снимки.

С обич от
екипа на ДУМА

БАНСКО Е ДОМАКИН
НА ЗИМЕН ФЕСТИВАЛ
ПО БРИТАНСКИ

Николая ИВАНОВА

МОМИЧЕ ОТКРИ НОВ ВИД
ДИНОЗАВЪР НА ПЛАЖА

небесната империя в
периода 960-1279 г.

Анонимен късмет-
лия купил купата от
крайпътен търговец
през 2007 г. Наскоро
обаче с изненада на-
учил, че на практика
притежава съкровище.
След направена оцен-

ка от експерт било ус-
тановено, че купата е
доста древна.

От “Сотби`с” очаква-
ли да я продадат за
200 000 или 300 000 до-
лара. Но по време на
аукциона четирима кан-
дидати да я притежават
влезли в люта битка.

години. В чест на малката си откри-
вателка той вече носи името
Vectidraco daisymorrisae. Дължината
на тялото му е около 35 см, а раз-
махът на крилете е двойно по-голям.

О
лейди Ди носеше през 1985 г. на офици-
алната вечеря, дадена от президента Ро-
налд Рейгън в чест на принца и принце-
сата на Уелс. Тоалетът бе купен за
240 000 паунда ($281 000).

Тази рокля придоби световна извест-
ност от снимките, на които облечената с
нея Принцеса на народа танцува с актьо-
ра Джон Траволта под звуците на песен
от филма “Треска в събота вечер”. Дреха-
та била купена от “британски джентълмен,
който искал да изненада съпругата си”,
сподели организаторът на търга Кери Тейлър пред медиите.

Всяка от разграбените на търга рокли, създадени от именити
дизайнери, има своя история. От аукционната къща изрично
бяха посочили по време на кои посещения - в Австрия, Брази-
лия, Италия, Южна Корея или САЩ, лейди Ди ги е обличала.
През 1997 г. тяхна собственичка става бизнес дамата от Флорида
Морийн Рорич, когато принцесата ги продава на търг с благотво-
рителна цел - два месеца преди да загине при катастрофа в
Париж. Рорич изложи на търг 14-те рокли в Канада през 2011 г.,
след като банкрутира. Но тогава само 4 от дрехите бяха прода-
дени. Останалите смениха собствениците си на последния търг
на цени между 24 000 и 240 000 паунда. Две били придобити
от “важен британски музей”, уточнява говорител на организато-
рите на аукциона, защото били важни за поколенията и пред-
ставлявали част от историческото наследство на нацията.

Купа за 3 долара бе
продадена за $2 млн.
Купа за 3 долара бе
продадена за $2 млн.
Купа за 3 долара бе
продадена за $2 млн.
Купа за 3 долара бе
продадена за $2 млн.
Купа за 3 долара бе
продадена за $2 млн.

В
най-големите звезди на сцената High
Contrast за пръв път ще събере своите
фенове в България на 10 май в столич-
ния клуб “Mixtape 5”.

Уелсецът Линкълн Барет е в основа-
та на музиката към церемонията по от-
криването на Лятната олимпиада в Лон-
дон, a в официалната компилация на
игрите “Isles of Wonder” са включени цели
10 негови парчета и ремикси.

За повече от 15 години High Contrast
се превърна в икона на дръм енд бейса
за цяло поколение почитатели на разчу-
пената и мелодична електронна музика.
Бил е хедлайнер на фестивали като
Electric Daisy Carnival, Coachella, Global
Gathering, Snowbombing и други. В момен-
та талантливият диджей е душата на най-
голямата в света drum&bass парти вечер
Hospitality, която редовно разтърсва Лон-

High Contrast
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Веселин Топалов дава
урок в Монтевидео

Гросмайстор Веселин Топалов,
световен шампион за 2005 г.,
изнесе урок по шахмат в центъра
на Монтевидео, който е част от
популяризирането на спорта в
училищата. Над 30 зрители по-
срещнаха с ръкопляскания Топа-
лов, който игра партия шахмат
срещу Карлос Ферари, собстве-
ник на “Магазина на Ферари” в
уругвайската столица. “Не играя
табла. Обичам повече шахмата”,
заяви Карлос Ферари преди сеан-
са с Топалов. Българският грос-
майстор беше в Монтевидео, за
да представи програмата “В
съжителство с шахмата”. “Той е
състезател на средно професио-
нално ниво. Не очаквах да бъде
толкова добър. Важното е деца-
та да се научат да играят шах-
мат. Този спорт кара младите да
мислят логично, да бъдат търпе-
ливи, да се контролират, да ува-
жават съперника и да се научат
да взимат важни решения”, заяви
Веселин Топалов. Партията меж-
ду Топалов и Ферари се проведе
на улица в близост до “Магазина
на Ферари” в Монтевидео.

          

Кристи‘с продава
шахове на търг

Аукционната къща Кристис
използва големия интерес, при
който протича турнирът на пре-
тендентите в Лондон и органи-
зира търг за продажба на 58
ръчно изработени комплекта

шахове. Всеки един от тях е
дело на изкусни майстори от
различни краища на света: от
Европа, Русия, Индия до Камбо-
джа и Китай. Изработени от най-
различни материали: слонова
кост, дърво, кехлибар и сребро,
комплектите са оценени на хиля-
ди паунда. Най-скъпият шах сред
предложенията на Кристис е
изработен през първата полови-
на на XIX в. в Берхампур е оценен
между 15 и 25 хиляди паунда.

          

Ушенина и Татяна
Косинцева водят
в Китай

Световната шампионка Анна
Ушенина (Укр) и двукратната
еврошампионка Татяна Косинце-
ва (Рус) оглавяват временното
класиране след третия кръг на
силния женски турнир в Хуаншан
(Кит). Двете имат по 2,5 т., а
след тях се нареждат: Виктория
Чмилите (Лит), Цзюн Венцзюн,
Хуан Цян (и двете от Китай), Жу
Чен (Катар) - с по 2 т.; Тан Чжуни
(Кит) и Харика Дронавали (Инд) с
по 1,5 т. Кръговата надпревара е
по ускорен шах с контрола 25
минути на състезателка и доба-
вяне на 10 сек. на ход. Украинката
замина за Китай директно от
Грузия, където преди седмица
заедно с националния си отбор
спечели световното отборно
първенство за жени.

урнирът на претендентите в
Лондон набира сила и след
първия “проучвателен” кръг, в
който всички срещи завърши-
ха наравно, двубоите вече са

Фаворитите оправдават
надеждите в Лондон

Карлсен и Аронян започнаха с летящ старт,
Иванчук попадна в поредната си „тъмна дупка”Т

да пуши навън. Освен че е изложен на
неприветливия лондонски климат, той губи
и ценни минути от времето си за обмис-
ляне. След ремитата в останалите 3 пар-
тии, норвежецът се изравни с Аронян по
точки и временното класиране след 4-я
кръг е следното: Аронян, Карлсен - по 3,
Свидлер 2,5, Крамник, Раджабов - по 2,
Гришчук 1,5, Гелфанд, Иванчук - по 1.
Късно снощи завършиха двубоите: Крам-
ник - Аронян, Свидлер - Гельфанд, Иван-
чук - Карлсен и Грищук - Раджабов.

Карлсен - Гришчук
1.e4 e5 2.Кf3 Кc6 3.Оb5 Кf6 4.d3 Оc5

5.c3 0-0 6.0-0 d6 7.h3 a6 8.Оc6 bc6 9.Тe1
Тe8 10.Кbd2 d5 11.ed5 Дd5 12.Кb3 Оf8
13.c4 Дd6 14.Оe3 Кd7 15.d4 e4 16.Кfd2 a5
17.a4 f5 18.c5 Дg6 19.Кc4 Кf6 20.Оf4 Кd5
21.Дd2 Оe6 22.Кba5 Тeb8 23.Кe5 Дf6
24.Оh2

повече от оспорвани. Във втория кръг
Аронян продължи успешната си офанзи-
ва срещу Гелфанд, започнала с победата
над израелския гросмайстор във Вайк ан
Зее преди година. Другата резултатна
партия от деня бе победата на Раджабов
над Иванчук, за когото този турнир се
очертава като поредна “черна дупка” в
иначе блестящата му шахматна кариера.

Третият кръг преобърна всички пред-
варителни прогнози с главата надолу -
три резултатни партии от четири е супер-
рядко явление за съвременните турнири
от толкова висока класа. Единственото
реми бе зафиксирано в партията между
двама от тримата участващи руски грос-
майстори. Крамник традиционно взе ини-
циативата с белите фигури, а Гришчук не
по-малко традиционно се защити на
ниво. Най-бързо от всички решаващо
преимущество получи Левон Аронян в
двубоя си с Иванчук. Украинският шах-
матист игра доста авантюристично на
царския фланг, необмислената му атака
срещна енергично опровержение, това
доведе до тежък цайтнот, в резултат на
който той бе принуден да се предаде на
34-я ход. Отлична партия направи и
Свидлер, побеждавайки чисто Раджабов
в коронната си Староиндийска защита.
Безспорният герой на деня обаче стана
Карлсен, който на практика като по
поръчка надигра Гелфанд с черните фи-
гури. Както често се случва в партиите
на норвежеца от пръв поглед е трудно
да се установи къде точно е сбъркал не-
говият съперник. Просто от някакъв мо-
мент нататък позицията на белите става
все по-лоша и по-лоша, докато накрая
не се превръща в загубена.

Последвалият почивен ден се отрази
добре единствено на Карлсен, който с
традиционния си хъс надигра Александър
Гришчук в четвъртия кръг. Главният про-
блем на единствения пушач сред участ-
ниците - Гришчук е, че трябва да излиза

Сред най-впечатляващите предложения
е този германски шах от XVIII в.,

направен от кехлибар, материал
изключително ценен заради

прозрачната си красота.
Очакваната сума за него е

между 10 и 15 хиляди паунда

24Е Тa5 25.Дa5 Тb2 26.Тab1 Тa2
27.Дa6 e3 28.fe3 Дg5 29.Тe2 Кe3 30.Кf3
Дg6 31.Тa2 Оa2 32.Тb2 Оc4 33.Дa5 Оd5
34.Дe1 f4 35.Оf4 Кc2 36.Дf2 Оf3 37.Тc2 1:0.

Александър Гришчук загуби от
Магнус Карлсен в четвъртия кръг

Снимка FIDE.COM

При първото си участие в
Европейското индивидуално
първенство за ветерани грос-
майстор Маргарита Войска
спечели еднолично титлата.
На шампионата в Пловдив
най-опитната ни национална
състезателка, която скоро ще
навърши 50 години, си осигу-
ри златото кръг преди края на
надпреварата. В последната
партия тя направи реми с дру-
га наша представителка - Ру-
мяна Гочева, и със 7 т. от 9
партии стана недостижима на

върха. Два дни по-рано състе-
зателката на пловдивския “Ло-
комотив” раздели точката и с
легендарната Нона Гаприн-
дашвили и с голямо задовол-
ство констатира, че това е
първото равенство, което ус-
пява да направи с бившата
световна шампионка, от която
е губила 4 пъти досега.

С 6,5 т. рускинята Галина
Струтинская завоюва сребър-
ния медал, а бронзовият оста-
на за грузинката Тамара Хми-
адишвили с 6 т. С толкова

Новата
европейска
шампионка
за ветерани
гросмайстор
Маргарита
Войска

Маргарита Войска с първа
титла в нова категория

Страница на Лейла ДИМИТРОВА

финишира и естонката Татяна
Фомина, но по-слабият допъл-
нителен показател я остави
четвърта. Титлата донесе на
Войска и 900 евро от наград-
ния фонд.

М. Войска - Т. Фомина
1.d4 d5 2.c4 Кc6 3.cd5 Дd5

4.e3 e5 5.Кc3 Оb4 6.Оd2 Оc3
7.Оc3 ed4 8.Кe2 Оg4 9.f3 Кf6
10.Кd4 Оd7 11.Кc6 Оc6 12.Дd5
Оd5 13.e4 Оc6 14.Оc4 0-0 15.0-
0 Кd7 16.Тac1 Тfe8 17.Тfd1 Кe5
18.Оf1 g5 19.b4 a6 20.a4 Оa4
21.Тd5 Кg6 22.Тg5 Цf8 23.Оf6
Тe6 24.e5 Тc6 25.Тa1 Оc2 26.b5

26ЕТc5 27.ba6 ba6 28.Та6
Тa6 29.Оa6 Оa4 30.Тg4 Оe8
31.Тe4 Тa5 32.Оf1 c5 33.Тe1
Кe7 34.Тb1 Кc6 35.Тb5 Тb5
36.Оb5 Кd4 37.Оd3 Оb5 38.Оh7
c4 39.Цf2 c3 40.Цe3 c2 41.Цd2
Оf1 42.e6 Кe6 43.g3 Оg2 44.f4
Кc5 45.Цc2 Кd7 46.Оd4 Оh3
47.Оe4 Цg8 48.Цd3 Кf8 49.Цe3
Оd7 50.f5 Кh7 51.Цf4 f6 52.h4
Цg7 53.g4 Оb5 54.g5 Оa4 55.Оf3
Оe8 56.Оe2 Оc6 57.Оh5 1:0.

След като водеше през
по-голямата част от турнира
при мъжете, Марк Цейтлин
спечели титлата със 7,5 т. от 9
партии. В последния кръг 69-
годишният израелски грос-
майстор направи реми с ми-
налогодишния европейски
шампион Николай Пушков
(Русия) и си подсигури злато-
то с половин точка преднина
пред латвиеца Евгени Свещ-
ников. На следващите 6 мес-
та се подредиха шахматисти
с по 6,5 т., сред които и наши-
ят гросмайстор Петър Вели-
ков. С най-добър допълните-
лен показател сред тях бе
Пушков, при когото отиде
бронзовият медал, докато Ве-
ликов остана пети.

Комбинациите на тема “свръзка” са
често срещани в партии на всякакво ниво,
като често са решаващи за изхода от битка-
та. Основната им идея е, че свързаната
фигура или пешка е напълно или частично
лишена от подвижност, тъй като прикрива
намиращата се на една линия или диагонал
с нея по-ценна или незащитена фигура.

Задача Биков - Зиновиев, Одеса, 1983 г.
Черните на ход печелят

Отговор: Неочакван за белите се оказал
ходът 1ЕТс3!, след което партията завършва.
Нито единият, нито другият топ могат да
бъдат взети - на 2.Тс3 ще последва 2ЕТе2;
на 2.Та2 - Тс1, последвано 3ЕДh1х. Белите
нямат и неутрален ход, тъй като топът им на
с2 е атакуван три пъти.
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Спорт

Ф

гледайте

ФУТБОЛ

ПО ТВ 7
21.30 Бразилия -

Италия
ПО НОВА СПОРТ

15.00 Тотнъм -
Фулъм (п)

кратки

пейското първенство по бор-
ба в Тбилиси, Грузия. Любен
Илиев (96 кг) заслужи бронз

Борците с два
евромедала
в Тбилиси

Стойчев
и Йовчев
заминават да
ги подкрепят

още в първия ден на надпре-
варата и повлече крак. Вла-
димир Дубов (60) игра на фи-
нал за златото снощи.

Илиев се пребори за от-
личието, след като в реша-
ващия репешаж сломи алба-
неца Егзон Шала с 2:0 части
(2:0, 3:0). Перничанинът за-
почна турнира с тежко пора-
жение на 1/8-финалите от
Павло Олинюк (Укр) с 0:2
(0:3, 1:2). Впоследствие оба-
че украинецът стана шампи-
он и с достигането си на

финала изтегли нашия борец
до репешажите. Там той за-
почна с победа с 2:0 (2:0,
3:0) над Йозеф Яловяр
(Слвк). Илиев призна, че това
отличие е по-ценно от евро-
титлата му при юношите в
същата зала преди 3 г. “По-
важно ми е представянето
при мъжете, защото всеки
гледа да се класира призо-
во именно тук”, каза той.

Дубов пък загуби само 2
т. по пътя към финала. На
старта той разби Максими-

лиан Аусерлайтнер (Ав) с 2:0
(4:0, 7:0). След това се спра-
ви с Никола Айвазиян (Укр)
с 2:0 (3:0, 4:1) и Микола Бо-
лотник (Слвк) с 2:0 (1:0, 3:1).
За златото снощи нашият
игра с двукратния европей-
ски шампион Опан Сат (Рус).

Георги Вангелов (55) пад-
на на старта от Владислав
Андреев (Блрс), но бе изтег-
лен на репешажите от бела-
русина. Там обаче той загу-
би от Сезар Акгул (Тур) с 0:2.

При жените Мими Хрис-
това (59) се бори за бронза
с Хасифе Шахин (Тур), но
загуби с 0:2 (2:3, 3:3). Наша-
та падна на старта от Ана-
Тереза Жвиридовска (Пол),
а на репешажа тушира Ана
Майер (Пор) за 26 сек. Дру-
гата българка във вчераш-
ния ден Валя Трендева (51)
загуби в първата си схватка
от Изабел Ладевез (Фр).

Любен Илиев (вляво) атакува албанеца Егзон Шала по пътя към бронзовия медал в
кат. до 96 кг на европейското първенство по борба свободен стил в Тбилиси

Спортният министър
Петър Стойчев и един от
заместниците му Йордан
Йовчев ще бъдат на
официално посещение в
Тбилиси от днес. Покана-
та идва от колегата му от
Грузия Леван Кипиани, а
това ще е първата меж-
дународна визита на
Стойчев на новия му
пост. В Тбилиси светов-
ният шампион по плувен
маратон и 10-кратен
носител на Световната
купа ще проследи евро-
пейското и ще изрази
“загрижеността на
българското правителство
и на спортното движение
в България” за препоръ-
ката на Изпълнителния
комитет на МОК за
отпадането на борбата от
олимпийската програма
на Игрите през 2020 г.
Също така България и
Грузия ще подпишат
Меморандум за разбира-
телство между 2-те
ведомства за сътрудни-
чество в областта на
спорта.

37-годишният
английски

футболист Дейвид
Бекъм участва в

приятелски мач с
китайски ученици

от средно училище
в Пекин. Той

пристигна в Китай
като първи

световен посланик
на футбола и

ФИФА се надява
посещението му да

допринесе за
повишаване на

интереса и
развитието на

футбола в
най-многолюдната

страна на
планетата

Букмейкъри очакват
много голове утре

В световната квалификация
по футбол между България и
Малта ще бъдат отбелязани
много голове според “Sportingbet”.
Световният букмейкър приема
залози при коефициент 1,50 за
опцията “над 2,5” попадения. За
“под 2,5” гола ставката е 2,40.
Според Sportingbet България е
абсолютен фаворит в двубоя в
София. Залози за победа на мом-
четата на Любослав Пенев се
приемат при коефициент 1,11.
Равенството на Националния
стадион “Васил Левски” е оценено
с 8,50, а ставката за евентуален
успех на Малта е 19,00.

Телкийски си тръгва
от Локо Сф

Димитър Телкийски си тръгва
от Локо Сф, съобщиха от “Надеж-
да”. Мечо, както е известен
халфът, се е разбрал с треньора
Емил Велев и раздялата ще бъде
по взаимно съгласие. 35-годишни-
ят полузащитник изигра само 2
мача с червено-черната фланел-
ка през пролетния полусезон. Той
напуска Локо със статут на сво-
боден агент и ще си търси нов
отбор. Бившият играч на Ботев
Пд, Левски и Черноморец е носил
в чужбина екипите на израелски-
те Апоел Тел Авив и Апоел Рамат
Ган и на руския Амкар.

Миньор разби Пирин
ГД с 4:1 в контрола

Миньор победи Пирин ГД с 4:1
в контролна среща, играна по
време на паузата на “А” група за
мачовете на националните от-
бори. “Чуковете” поведоха
набързо, след като нападателят
Петър Петров (5 и 21) се откъсна
на 2 пъти зад защитата на Пи-
рин и преодоля вратаря Абди
Абдиков. Пирин върна един гол
през втората част чрез францу-
зина Албин Ходза (56), но Миньор
оформи успеха с  попадения на
нигерийската резерва Салас Оба-
си Окечукво (72 и 90).

Киелини аут за
Бразилия и Малта

Защитникът Джорджо Киели-
ни отпадна от състава на ита-
лианския национален отбор за
предстоящите мачове заради
проблеми с глезените. Италиан-
ците играят най-напред контро-
ла с Бразилия, а идния вторник
гостуват на Малта в световна
квалификация от група В.

Футболисти с доста интересни про-
фесии ще играят срещу България утре
вечер. Голяма част от малтийските на-
ционали не са професионални футбо-
листи, а играта им е просто хоби или
начин за допълнителни доходи. В отбо-
ра на треньора Пиетро Гедин от фут-
бол живеят съвсем малко хора - само
тримата легионери, както и тримата
най-популярни играчи от местната лига.
Звездата Майкъл Мифсуд, който игра и
на Острова, както и познатият у нас
Даниел Богданович, са двама от състе-
зателите, които получават прилични
заплати във Валета. Същото се отнася
и за защитника Люк Димек, който също
е ритал по Лига 1 и Лига 2 в Англия,
преди да се прибере в родината си.
Централният бранител, известен люби-
тел на физическите сблъсъци по тере-
на, сега също носи екипа на Валета.
Най-популярният местен клуб се
издържа от богаташа Виктор Шириха,
за когото местните казват, че не си знае
размера на спестяванията. Срещу
България обаче ще излязат хора с раз-
личен статус в обществото, показа про-
учване на БТА. Пример за сериозна
кариера извън футбола е Едуард Хере-
ра, който вероятно ще започне като
титуляр на дясното крило. Хери, както
му казват приятелите, е преподавател
по математика и физика и може да бъде
спокоен за живота си извън футбола.
Семейството му също цени образова-
нието и науката, а брат му е бил съвет-
ник на предишния министър-председа-
тел на Малта. Двама от играчите рабо-
тят с финанси. Това са халфът Гарет
Шиберас, който има собствена счето-
водна къща, както и Джонатан Каруа-
на, счетоводител на Министерството на
младежта и спорта на Малта. На дру-
гия полюс е Родерик Брифа. Другият
централен полузащитник е общ работ-
ник на Националния стадион Та’Кали,
където малтийците домакинстват в меж-
дународните мачове. Нападателят Ан-

Ангел Бончев е новият изпълнителен ди-
ректор на Спартак Пл. Той бе представен
вчера със Стефан Колев, който бе назначен
за старши треньор. Двамата бяха избрани от
новите спонсори. Новият тандем бе катего-
ричен пред футболистите, че остава целта
“А” група. Пред плевенчани има още една
задача - загубата от Любимец (1:2) в по-
следния кръг да е последна през сезона.
Новите ръководители поискаха време, за да
се запознаят с отбора, след което ще пре-
ценяват на кои футболисти да разчитат.

Бончев дълги години бе президент на
Литекс. Той бе част от ръководството на
тима, спечелил по 2 шампионски титли, Купи
на България и Суперкупи, преди да бъде
отвлечен през май 2008 г. След този инци-
дент бизнесменът се оттегли от футбола.
Само през 2010 г. за кратко той бе част от
управата на Спортист Своге.

Като играч Колев има 5 шампионски тит-
ли с 4 отбора - Левски, ЦСКА, Славия и
Литекс (2). Неофициалният дебют на двама-
та ще бъде днес в контролата срещу Литекс.

СЧЕТОВОДИТЕЛИ, УЧИТЕЛ И
ОБЩ РАБОТНИК ИЗЛИЗАТ ЗА
МАЛТА СРЕЩУ НАШИТЕ УТРЕ

Ангел Бончев стана
шеф на Спартак Пл

дрю Коен, който срещу България веро-
ятно ще излезе отляво, има книжарни-
ца и минимум 2 дни в седмицата сам
застава зад щанда. Вратарят Джъстин
Хабер със сигурност вижда бъдещето
си във футбола. Той има частна футбол-
на школа, която работи в тясно парт-
ньорство с английския елитен клуб
Съндърланд. Левият бранител Клейтън
Фаила се занимава с компютърни тех-
нологии, докато Шон Баяда работи в
пастицерия или местния еквивалент на
фабрика за бързи закуски. Десният бра-
нител Алекс Мускат пък е администра-
тор на отбора, в който играе - Слиема
Уондърърс. Пол Фенек е търговски
представител в офиса на Водафон в
Малта, а Клифърд Гат Балдачино, кой-
то отпадна от групата за България,
има собствен бар. Този малтийски от-
бор обаче регистрира чудесна серия
за местните стандарти - 5 поредни
приятелски срещи без загуба, включ-
ваща победи над футболните джуд-
жета Лихтенщайн, Люксембург и Сан
Марино. Престижна беше и спечеле-
ната през миналия август контрола
срещу Централноафриканската репуб-
лика с 2:1. Бъдещето на малтийския
футбол определено изглежда по-доб-
ро, след като федерацията реши да
ангажира аржентински специалист от
школата на Интер (Милано), който да
тренира най-малките.

Групата на Малта: Джъстин Ха-
бер, Джонатан Каруана, Люк Димек,
Родерик Брифа, Райън Фенек, Да-
ниел Богданович и Майкъл Мифсуд
(Валета), Андрю Хог (Еносис Пара-
лимни, Кип), Андрей Аджус (Лати-
на, Ит), Райън Камилери, Клейтън
Фаила и Андрю Коен (Хибърниънс),
Алекс Мускат (Слиема Уондърърс),
Пол Фенек, Едуард Херера, Роуън
Мускат и Гарет Шиберас (Биркирка-
ра) и Андре Шембри (Омония Нико-
зия, Кип).

Снимки БГНЕС

Националите на Бълга-
рия по борба спече-
лиха 2 медала в сво-
бодния стил на евро-
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Стр. 31

Счетоводители,
учител и
общ работник
срещу България утре

гледайте

кратки

ПО БНТ 1
БОРБА

00.00 ЕП в Тбилиси
(репортаж)
ПО БНТ 2

ВОЛЕЙБОЛ
17.25 Левски - ЦСКА

ПО ЕВРОСПОРТ
КЪРЛИНГ

СП в Рига (жени)
09.30 Швеция - Италия

14.30 Германия - Швеция
КОЛОЕЗДЕНЕ

16.30 Обиколка на Каталуня
(етап IV)

Българският олимпийски комитет
(БОК) изключи от състава си Българска-
та федерация по спортна стрелба
(БФСС), ръководена от Камен Шишма-
нов за “уронване на престижа”. На ней-
но място прие Българския стрелкови
съюз на Мария Гроздева, въпреки че не
отговаря на устава на БОК. Форумът
гласува с 24 гласа “за” изключване на
БФСС, който наскоро остана без лиценз
от държавата, 8 бяха “против”, а 15 се
въздържаха. От БОК бе изключен и
Българският кърлинг съюз, който не е
плащал членски внос от 2008 г. В устава
на БОК обаче никъде не се предвижда
изключване на федерация поради липса
на държавен лиценз.

“Дали това няма да се възприеме като
намеса на държавата в нашата работа”,
попита един от членовете на събранието
Пламен Дочевски. Генералният секретар
на БОК Белчо Горанов заяви, че изключ-
ването е за “уронване на престижа на
международно ниво”, защото имало кон-
фликт между състезатели и ръководство.
На въпроса какво означава “международ-
но ниво”, той отговори: “Имам 2 имейла от
генералния секретар на международна-
та федерация.” На запитване на Шишма-
нов да ги предостави, Горанов отговори:
“Не съм длъжен да ви предоставям лич-
ната си кореспонденция.”

Българският стрелкови съюз (БСС) на

БОК изключи Шишманов
и прие съюза на Гроздева
Санкцията е за уронване
престижа на стрелбата ни
на международно ниво

Председателят на
БОК Стефка

Костадинова се
поздравява със

зам.-министъра на
спорта Йордан

Йовчев преди
Общото събрание

на Българския
олимпийски

комитет

Гроздева обаче не отговаря на условия-
та на устава да развива спортна дейност
и да има връзка с международната фе-
дерация по стрелба. За момента там член
е само старата федерация. Президенти
на федерации коментираха, без да же-
лаят да бъдат цитирани, че гласуват
“въздържал се”, защото това прави
възможно всеки недоволен състезател
да си направи федерация и да им се
случи същото.

Българската федерация по спортна
стрелба е с отнет лиценз от последните
дни на предишното управление заради
“финансови злоупотреби”, според бившия
министър Свилен Нейков. Председателят
й Камен Шишманов е заместник-предсе-

дател на ВМРО в Пловдив и бивш заме-
стник-председател на Общинския съвет в
града под тепетата.

“На Игрите в Лондон имахме своите
герои, но и такива, които надцениха сво-
ите възможности. Някои от моите колеги
спортисти смятаха, че като са покрили
олимпийски норматив, са си свършили
работата. Напротив. Тепърва започваше
борбата. Олимпийската ни делегация
беше напълно обезпечена. Гордея се, че
в нашата делегация бе Йордан Йовчев,
единственият гимнастик в света, участвал
на 6 поредни олимпиади”, заяви предсе-
дателят на БОК Стефка Костадинова.
Делегатите приеха и бюджет за 2013 г.,
който е 1 758 000 лв.

Руснакът Александър Лехков участва в
квалификациите в спринта от

Световната купа по ски бягане в центъра
на Стокхолм и раздели 17-о място със

сънародника си Максим Вилегжанин, като
пробяга дистанцията за 2:26,22 мин.

Снимка БГНЕС

Силвия Митева и Симона
Пейчева няма да участват
на държавното първенство
за приз “Жулиета Шишмано-
ва” в Бургас следващия уи-
кенд (29-31 март). Най-до-
брата българска състезател-
ка в момента ще се пусне на
турнир в Тие, Франция, по
същото време. Бившата при-
ма Пейчева, която наскоро
се завърна в спорта, първо-
начално бе заявена от клуб
Академик, но се отказа.
Състезанието щеше да е и
голямото й завръщане в ху-
дожествената гимнастика. В
началото на годината Пей-
чева пропусна задължител-
ните контролни състезания
за националния отбор. Общо
51 гимнастички са заявени
за шампионата при жените.

Кметът на Поморие Иван Алексиев, председателят на “Гран при България” Румен
Петков, заместник-председателят на Общинския съвет в Поморие Неделчо Стайков и

председателят на Българската федерация по мотоциклетизъм Богдан Николов (от
ляво на дясно) дадоха пресконференция преди старта на сезона по мотокрос

Откриват сезона с еврошампионат
по мотокрос в Поморие
Мони ГЕОРГИЕВ

През уикенда на мотополигон “По-
рой” край Поморие мотористите откри-
ват сезона със стартовете от I кръг от
Европейския шампионат по мотокрос.
Състезанията в клас 65 и 85 куб. см
важат и за “Гранд при България”. Ус-
поредно ще се проведат и стартовете
от Източноевропейския шампионат в
класовете МХ1, МХ2 и МХ. Общият
брой на участниците е над 100, като
повече от половината са българи.
Дебют на наша земя ще отбележат
пилотите от Албания. В надпреварите
ще се пуснат и мотористи от Румъния,
Молдова, Унгария, Хърватия, Босна и
Херцеговина, Сърбия, Македония,
Гърция и Турция. След 7-годишно
прекъсване мотополигонът бе домакин

и на първия кръг от държавния шампи-
онат през миналата година. Трасето е
единственото у нас с пясъчна почва, а
за реновирането му са отделени около
300 000 лв. Кметът на община Помо-
рие Иван Алексиев се надява през
2014 г. “Порой” да приеме и първите за
България стартове на осветление. “С
огромно облекчение съобщавам, че
спасихме домакинствата на 3 световни
и 5 европейски шампионата напук на
безумията на бившия финансов ми-
нистър Симеон Дянков. България е без
конкуренция в световен мащаб относ-
но организацията и състоянието на
трасетата. Целта ни е да разширим
георграфията им и скоро кръгове да се
провеждат и край Сливен и Асенов-
град”, заяви председателят на “Гран
при България” Румен Петков.

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА

Без Митева
и Пейчева на
държавното

Снимка BGOLYMPIC.ORG

МОК отваря допинг
контролите
от Торино 2006

Международният олимпийски
комитет (МОК) ще тества отново
допинг контролите от Зимните
игри в Торино 2006. Целта е да
бъдат открити положителни тес-
тове, които тогава са били неуло-
вими. Председателят на медицин-
ския щаб към организацията Арне
Лундквист заяви, че пробите ще
бъдат анализирани по съвременна
технология. Миналата година бяха
открити 5 положителни допинг
проби от Летните игри през 2004
г. МОК пази проби по 8 години след
тяхното регистриране. Срокът на
годност на тези от Торино изтича
февруари догодина.

Левски и ЦСКА играят
3-и мач днес

Левски Волей изравни резул-
тата в 1/4-финалната плейофна
серия с ЦСКА на 1:1 победи. Възпи-
таниците на Стоян Стоев
обърнаха драматично домакини-
те в зала “Васил Симов” с 3:2
гейма (-22, -17, 18, 17, 13). Най-
резултатен бе Димитър Марин-
ков с 18 т. Златко Кьосев добави
15 т., а Симеон Александров 12.
За ЦСКА Иван Крачев наниза 28
т., а Велизар Кьосев 14 т. Реши-
телният двубой е днес от 17.30
ч. в зала “Сиконко” в “Люлин”.

Скримов класира Пари
Волей за плейофите
във Франция

Отборът на Пари Волей с на-
падателя Тодор Скримов обърна
като гост Туркоан с 3:1 (-16, 20,
13, 20) в среща от предпоследния
XXV кръг на редовния сезон във
френското волейболно първенст-
во. Българският национал наниза
21 т. и стана топреализатор в
мача. Така парижани си осигуриха
участие на 1/4 финалните плейо-
фи. Пари Волей е 7-и във времен-
ното класиране с 40 т.

Найденова във
II кръг в Мадрид

Александрина Найденова се
класира за II кръг на турнира по
тенис на червени кортове в зала
в Мадрид ($10 000). Третата
ракета на България надви участ-
ващата с “уайлд кард” Мария
Гутиерес Караско (Исп) с 6:4, 2:6,
6:2. 21-годишната българка заслу-
жи 1 т. за ранглистата и $196.


